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Vážení sousedé,
léto nám pomalu  
doznívá, děti už ma- 
jí za sebou první 
školní den a jako by 
se život zase vracel 
do zaběhnutých ko- 
lejí. Každé prázdni-
ny způsobí trochu 

rozruchu v životě rodiny, ale ne tak už 
celé vesnice. Všichni neodjíždějí na do-
volenou, tábory, výlety. Kdo zůstal v Tel-
nici, mohl si užít spousty aktivit, které 
se tu v režii spolků, komisí, obce či jed-
notlivců odehrávaly. Myslím, že to stálo 
za to. Chtěl bych všem poděkovat, že se 
ani přes léto život naší obce nezastavil 
nebo nepřestěhoval na chorvatské plá-

Zastupitelstvo obce Telnice  
schvaluje
•   Nový návrh veřejnoprávní smlouvy 

o výkonu úkolů obecní policie s měs-
tem Újezd u Brna a pověřuje starostu 
obce jejím podpisem.

•   Výběr dodavatele veřejné zakázky 
„Dodávka nádob na tříděné odpady 
pro obec Telnice“: ELKOPLAST CZ, s. r. o.,  
(IČ:  25347942) za cenu 771  500 Kč  
bez DPH. Současně také schvaluje 
smlouvu o dílo s touto společností.

•   Příkazní smlouvu se společností 
PROMEA, s. r. o., na zpracování žádosti 
o zahrnutí do projektu NRPM, žádosti 
o  dotaci, administraci dotace a  reali-
zaci výběrového řízení – bezbariérový 
obecní úřad.

•   Smlouvu o  poskytnutí odborné po-
radenské služby v  oblasti BOZP se 
společností BSP consulting, s. r. o., (IČ: 
27724221).

•   Smlouvu odpovídající věcnému bře-
menu č.  HO-014330038607/003 pro  
E.ON Distribuce,  a.  s., ke  stavbě 
1030026753 „Telnice u  B., příp. kNN, 
Langer“ na obecním pozemku parc. 
č. 946/7 v k. ú. Telnice u Brna.

•   Dodatek ke smlouvě o vzájemné pro-
pagaci s Kometou Group, a. s., ze dne 
10. září 2015.

•   Nájemní smlouvu s  firmou VALEX 
Moravia, s. r. o., na pronájem části po-
zemku p. č. 189 v k. ú. Telnice u Brna 
o výměře 30 m2 na dobu neurčitou za 

že, do Hrubého Jeseníku, Vysočinu či 
Máchovo jezero. Jsem hrdý na to, že je 
Telnice taková. Není to samozřejmost.

S  podzimem se nám do mysli vkrá-
dají myšlenky na závěr roku, Vánoce 
a  tak. Však už vás také brzy budou 
obchodníci na každém rohu lákat na 
„předvánoční“ slevy, jako bych už sly-
šel koledy! Přeji vám, abyste si nene-
chali těmito a  jinými rušiteli přehlušit 
prožitek letošního babího léta a  vů-
bec všechny krásy podzimu. I v Telnici 
a  blízkém okolí najdete spoustu míst, 
kam se dá pěšky nebo pohodlně na 
kole dojet a nechat na sebe dýchnout 
přírodu. Tak tedy ničím nerušený krás-
ně barevný podzim!

František Kroutil, váš starosta

cenu nájemného ve výši 3 000 Kč roč-
ně pro účely venkovní zahrádky k sou-
sední restauraci U Laštůvků.

•   Licenční smlouvu o  veřejném provo-
zování VP_2016_62088 (OSA – vystou-
pení Aleše Smutného).

•   Smlouvu o  spolupráci při realizaci 
veřejné zakázky s  názvem „Společný 
nákup silové elektřiny a  zemního 
plynu pro rok 2017“ se společností 
Organizačně správní institut, o. p. s., 
(spolu se ZŠ a MŠ Telnice).

•   Nabídku společnosti SKR stav, s. r. o., 
(IČ: 26961474) na opravu havarijního 
stavu vnitřní a areálové kanalizace MŠ 
Telnice za cenu 964  360 Kč bez DPH 
a související smlouvu o dílo. Technický 
dozor bude vykonávat p. Miroslav 
Homola.

•   Nové znění nájemní smlouvy s  My- 
sliveckým spolkem Telnice, z. s., Masa- 
rykovo nám. 313, 664 59 Telnice  
(IČ: 49458019) na pronájem budovy 
myslivny č. p. 172 a pozemku p. č. 649 
v  k. ú. Telnice u  Brna s  účinností od  
1. 1. 2017.

•   Cenovou nabídku projektanta Ing. 
Lukáše Bartečka na přípravu projek-
tové dokumentace a  související prá-
ce na výstavbu chodníku mezi ulice-
mi Lány a  U rybníka v  celkové ceně  
58 500 Kč.

•   Dohodu s  Úřadem práce ČR o  vyhra-
zení společensky účelného pracov-
ního místa a  poskytnutí příspěvku 

ÚVODNÍ SLOVO STAROSTY

  PŘEHLED JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA 
V KVĚTNU, ČERVNU A ČERVENCI 
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spolufinancovaného ze státního roz-
počtu a Evropského sociálního fondu  
č. BOA-SZ-110/2016.

•   Závěrečný účet hospodaření obce 
Telnice a  účetní závěrku za rok 2015 
v  předložené podobě bez výhrad. 
Příjmy činily celkem 22 774 444,45 Kč, 
výdaje celkem 18 307 170,28 Kč, splát-
ka úvěru činila 994 440,50 Kč. 

•   Poskytnutí finančního daru ve výši 
2 000 Kč pro telnického občana a sou-
visející darovací smlouvu na ozdravný 
pobyt postiženého syna.

•   Bezplatné využívání prostor klubovny 
Šatlava veřejným hudebním krouž-
kem vedeným Jindřichem Čechem 
v rozsahu 2 hodiny týdně.

•   Smlouvu odpovídající věcnému bře-
menu č.  HO-014330038268/001 
pro E.ON Distribuce,  a.  s., ke  stavbě 
1030023352 „Telnice u  B., rozš. kNN, 
Obec (DSE)“ na obecních pozemcích 
parc. č.  959/3, 959/7, 986/1, 987/10 
v katastrálním území Telnice u Brna.

•   Nabídku projektanta Ing. Milana 
Svobody na zpracování studie na 
stavbu Sportovní haly Telnice ve výši 
66 220 Kč bez DPH.

•   Vypovězení a  zrušení bankovních 
účtů obce Telnice č. 2052734339/0800 
vedeného u  České  spořitelny,  a. s., 
a  č.  4200188288/6800 vedeného 
u Sberbank CZ, a. s.

•   Smlouvu o  nájmu části pozemku p. 
č. 651 v k. ú. Telnice u Brna o výměře  
17 m2 panu Petru Müllerovi.

•   Nabídku společnosti INMONT, s.  r. o., 
na doplnění vybavení nové budo-
vy MŠ – ordinace lékaře a  umyvadlo  
(WC lékaře) v ceně 8 950 Kč bez DPH.

•   Peněžitý vklad ve výši 25 000 Kč, a rov-
něž i  převzetí závazku ke splacení 
tohoto vkladu, do základního kapi-
tálu společnosti KTS Ekologie, s. r. o., 
se sídlem Hutní Osada 14, Zastávka,  
664 84, IČ 28310942. 

•   Smlouvu o  dílo na redakční práce 
v souvislosti s knihou o Telnici s paní 
Margitou Hübschovou.

•   Nabídku společnosti ASPHA oběhová 
hospodářství, s. r. o., na administra-
ci veřejné zakázky „Dodávka nádob 
na tříděné odpady pro obec Telnice“ 
a  propagaci nového systému svo-
zu odpadu v  obci za celkovou cenu  
43 730 Kč vč. DPH.

•   Zastupitelstvo obce Telnice schvaluje 
smlouvu o dílo na zpracování Změny 
č. 2 územního plánu Telnice se společ-
ností AR projekt, s. r. o.

•   Nabídku společnosti Urbania, s. r. o., 
na pořízení čtyř kusů bezpečnostních 
skel tloušťky 5  mm v  celkové ceně  
10 492 Kč bez DPH.

•   Nabídku Ivo Grossmana na dvě nová 
svítidla veřejného osvětlení za cenu 
celkem 11 516 Kč vč. DPH.

•   Dodatek č. 3  k licenční smlouvě 
1087/2004 se společností GEPRO, s. r. 
o., (systém MiSys).

•   Smlouvu o  právu provést stavbu ve 
věci přípojek vodovodu a  splaškové 
kanalizace na pozemku p. č. 1080/66 
v  k. ú. Telnice u  Brna. Tato smlouva 
není vyjádřením obce ke stavbě RD na 
těchto pozemcích.

•   Kupní smlouvu na prodej nově vznik-
lého pozemku p. č. 174/12 v  k. ú. 
Telnice u Brna o výměře 12 m2 Miloši 
Vejnarovi za cenu 4 200 Kč.

•   Úhradu oprav místních komunika-
cí v  ceně 22  264 Kč vč. DPH firmě 
SEKANINA-SEVUD, s. r. o. 

•   Přidělení dotačních prostředků ve 
výši 3  000 Kč Michalu Kubíčkovi na 
akci Tennessee Challange Cup 2016. 
Současně schvaluje znění a  uzavření 
připravené veřejnoprávní smlouvy 
(dotační program typu B).

•   Pronájem obecního pozemku p. č. 
1023/48 a  1023/50 v  k. ú. Telnice 
u  Brna panu Kamilu Šustrovi a  sou-
časně příslušnou nájemní smlouvu na 
dobu neurčitou.

•   Poskytnutí finančního daru ve výši 
26 340 Kč organizaci TJ Sokol Telni- 
ce a  související darovací smlouvu  
(v souvislosti se sběrem železného 
šrotu).

•   Smlouvu o  poskytnutí auditorských 
služeb s TOP AUDITING, s. r. o., na rok 
2016 za cenu 29 000 Kč bez DPH.

•   Přijetí finančního daru ve výši 10 000 Kč 
od KTS Ekologie, s. r. o., (IČ: 28310942) 
a příslušnou darovací smlouvu (v sou-
vislosti s koncertem Jožky Černého).

•   Nabídku na výrobu, dodání, montáž 
a usazení vrat pro hasičskou zbrojnici 
v ceně 67 400 Kč bez DPH a na výro-
bu, dodání, montáž a  usazení dveří 
pro místní knihovnu v ceně 67 400 Kč  
bez DPH.

Zastupitelstvo obce Telnice  
souhlasí 
•   S  ústní dohodou předsedy stavební 

komise Miroslava Homoly a pana Jana 
Jeniše ze dne 24. 4. 2016 spočívající 
v  úpravě pozednice přístřešku auto-
busové zastávky. Část pozednice, le-
žící na štítové zdi nemovitosti č. p. 8, 

bude uříznuta, mezera mezi šítovou 
zdí a zkrácenou pozednicí bude max. 
50 mm. Úpravu provede pan Jan Jeniš 
na vlastní náklady tak, aby nedošlo 
k poškození autobusové zastávky.

Zastupitelstvo obce Telnice  
pověřuje
•   Starostu obce jednáním s  vlastníky 

pozemků pod účelovou komunikací 
k  VN Merecký o  možném odkoupení 
pozemků.

•   Starostu obce jednáním s  vlastníkem 
pozemku p. č. 1595 v  k. ú. Telnice 
u  Brna o  možném odkupu do vlast-
nictví obce Telnice za účelem výsadby 
zeleně.

Zastupitelstvo obce Telnice  
bere na vědomí
•   Prezentaci společnosti DOSIP Servis,  

s. r. o., v souvislosti s úsekovým rada-
rem na průtahu obcí.

•   Rozsudek Okresního soudu Břeclav ve 
věci Jiřího Husáka, č. j. 105C182/2012-
123.

•   Připravované provedení oplocení v lo-
kalitě Augarty – U mlýna.

•   Informaci starosty obce o činnosti pra-
covní skupiny ve věci přípravy nové 
knihy o Telnici.

•   Zprávu o  tom, že vlastník pozemku  
p. č. 1595 v k. ú. Telnice u Brna obci po-
zemek pro výsadbu zeleně neprodá.

•   Zprávu o  výsledku přezkoumání  
hospodaření obce Telnice za období  
1. 1. 2015 – 31. 12. 2015.

•   Dopis České pošty a  pověřuje staros-
tu obce jednáním s Českou poštou ve 
věci avizovaných změn v  pobočkové 
síti České pošty v Telnici.

•   Zápis z  jednání o  provozu VN Telnice 
ze dne 5. května 2016 a zprávu staros-
ty o stavu nápustního objektu.

Zastupitelstvo obce Telnice  
neschvaluje
•   Žádost Asociace rodičů a přátel zdra-

votně postižených dětí v  ČR, Klub 
RADOST, z. s., (obec podporuje chari-
tativní aktivity v blízkém regionu).

Zastupitelstvo obce Telnice  
nesouhlasí
•   S  návrhem smlouvy o  zřízení služeb-

nosti inženýrské sítě ze strany České 
republiky – ÚZSVM. Z důvodu instala-
ce veřejně prospěšné stavby – splaš-
kové kanalizace – pro občany ČR žádá 
ÚZSVM o zásadní snížení částky za zří-
zení služebnosti inženýrské sítě.

František Kroutil, starosta obce
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Původní budova mateřské školy v Tel-
nici zažila o  letních prázdninách opra-
vy, které nebyly v  plánu, ani nebyly 
zahrnuty v  letošním obecním rozpoč-
tu. O tom, že se na podlaze objevovaly 
jemné trhlinky, byla obec informována. 
Ve spolupráci se statičkou tento stav 
průběžně sledovala. Na přelomu letošní 
zimy a  jara se však začaly řešit problé-
my s  vnitřními rozvody kanalizace. Po-
stupně se totiž zjistilo, že původní liti-
nové trouby jsou na některých místech 
natolik narušené rzí, že je nutná jejich 
výměna. Potvrdily to především kame-
rové zkoušky a  doporučení odborníků. 
O tom, že původní trhlinky mohly prav-
děpodobně souviset s narušenými roz-
vody kanalizace, se obec dozvěděla od 
statičky v  jarních měsících. Vzhledem 
k  tomu, že se neúprosně blížily prázd-
niny, nezbylo jiné řešení, než vyzvat 
spolehlivého dodavatele, který by byl 
schopen během dvou měsíců provést 
garantovaně všechny nezbytné práce. 
Časové ohrožení provozu školky v  no-
vém roce nepřipadalo v úvahu.

Oslovena byla společnost SKR Stav, 
která již v  dříve v  Telnici realizovala 
přístavbu ZŠ a  také prováděla výměnu 
oken a  zateplení původní budovy MŠ. 
Po sérii jednání o  ceně díla nakonec 
bylo dosaženo částky 964  360 Kč bez 

DPH. Příslušnou smlouvu o  dílo schvá-
lilo Zastupitelstvo obce Telnice dne  
16. června 2016, tedy doslova za minu-
tu dvanáct. Práce byly započaty ihned 
počátkem července s tím, že se společ-
nost zavázala dílo dokončit do konce 
prázdnin tak, aby bylo možné prostory 
zprovoznit k  původnímu účelu. Vzhle-
dem k tomu, že se dotčené rozvody ka-
nalizace nacházejí uvnitř budovy, resp. 
jednotlivých místností, bylo nutné vše 
provádět prakticky ručním způsobem 
při rozbití části podlahových ploch. 
Technický dozor nad realizací převzal 
předseda stavební komise Ing. Miroslav 
Homola.

Obec měla možnost počkat ještě rok 
a realizaci těchto oprav si řádně naplá-
novat. Ovšem nikdo by nezaručil, jaký 
dopad, ať už stavební, či hygienický, by 
odklad řešení tohoto akutního stavu 
měl na stavbu samotnou či provoz v ní. 
Zastupitelstvo se proto raději rozhodlo 
jednat hned.

Stavba původní budovy MŠ byla re-
alizována v “akci Z“ před čtyřiceti lety 
a  byla prováděna dostupnými techno-
logiemi a materiály. Nový systém kana-
lizačního potrubí (typu KG) je založen 
na bázi neměkčeného polyvinylchlo-
ridu (PVC-U) a  jeho reálná životnost je 
odhadována až na 100 let. Tak snad už 

naše generace další zásahy do rozvodů 
kanalizace této budovy nezažije, neboť 
venkovní rozvody již byly stejnou tech-
nologií vyměněny před několika lety.

Z výše uvedených důvodů tedy musel 
být nakonec omezen provoz v  MŠ na 
počátku letních prázdnin, takže po do-
hodě s rodiči měly možnost děti využít 
speciálního týdenního provozu Letní-
ho hlídání dětí v nové budově MŠ, a to 
v  bezplatném režimu (jídlo rodiče dě-
tem hradili ze svého). Tímto způsobem 
se obec snažila vyjít vstříc rodinám, 
které nenadálá situace postihla nejvíce. 
Děkuji za pochopení. V  době, kdy ten-
to článek čtete, je již situace vyřešena 
a původní budova MŠ Telnice plně slou-
ží ke spokojenosti všech.

František Kroutil, starosta obce

Polní cesty okolo Telnice vs. pole 
a políčka – Přemýšlel jsem, jak pojmout 
úkol, který byl Komisi veřejného pořád-
ku předán na zastupitelstvu obce. Jde 
o podnět týkající se rozorávání polních 
cest v katastru naší obce. Na základě to-
hoto upozornění jsem se vydal na ob-
chůzky nejen po zmiňované polní cestě 
do Sokolnic kolem bývalého náhonu, 
ale i  po ostatních polňačkách. Musím 
přiznat, že místy opravdu některé ces-
ty nevydrží nápor hluboké orby ať už 

podélně nebo kolmo k  cestě. Nikoho 
nejmenuji, ani necituji žádné zákonné 

normy, pouze prosím o větší ohledupl-
nost při provádění polních prací. Polní 
cesty nevyužívají jenom lidé z  Telnice 
a sousedních vesnic k procházkám, ma-
jitelé zahrádek, kteří se tam čas od času 
potřebují dostat motorovým vozidlem, 
ale koneckonců i vy, kteří se po nich do-
stáváte ke svým polím a políčkům.

Zaplevelené zahrady vs. dobré sou-
sedské vztahy – Další podnět, který 
došel za poslední období, se týkal ob-
čanského soužití. Mnozí zajisté znáte 

OPRAVY V MATEŘSKÉ ŠKOLE

„OKÉNKO“ KOMISE VEŘEJNÉHO POŘÁDKU

Zastupitelstvo obce Telnice projed-
návalo na svém zasedání dne 14. čer-
vence 2016 výsledky veřejné zakázky 
„Dodávka nádob na tříděné odpady 
pro obec Telnice“ a  závěry hodnoticí 
komise. Jediným hodnotícím kritériem 
byla cena. Zde uvádíme pořadí doruče-
ných nabídek.

1. ELKOPLAST CZ, s. r. o. (Zlín) . . . . . . . . . . . . . . . . . .  771 500 Kč bez DPH
2. Kricner, s. r. o. (Praha 4) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  834 900 Kč bez DPH
3. MEVA-BRNO, s. r. o. (Želešice) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  859 900 Kč bez DPH
4. Ing. Petr Soukup (Hronov) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  881 650 Kč bez DPH
5. SSI Schäfer, s. r. o. (Hranice) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  908 724,40 Kč bez DPH
6. Komunální technika, s. r. o. (Brandýs nad Labem)   941 500 Kč bez DPH
Více informací o distribuci těchto nádob naleznete v letáku přiloženém k tomuto 

číslu Telnického zpravodaje. FK

VÝSLEDKY VEŘEJNÉ ZAKÁZKY NA NÁDOBY PRO TŘÍDĚNÝ ODPAD
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níže popisovanou situaci a dokážete se 
více či méně vžít do rolí obou aktérů. 
Jedním z nich je majitel pozemku, dej-
me tomu zahrady, o  kterou se vzorně 
stará. Anglický trávník, vzorně uprave-
né záhonky nikde žádná pampeliška 
či jiný druh plevele. Druhým je soused, 
který se z nejrůznějších důvodů o svoji 
zahrádku nestará – je zarostlá různými 
druhy plevelů, vysokými stromy a  jiný-
mi náletovými keři. Vegetační období 

nezastavíte u  kulturní ani „nekulturní“ 
rostliny, byliny a  stromu. Stává se pak, 
že se ze zanedbaných pozemků šíří tyto 
„nekulturní“ rostliny na plochy udržo-
vané, což vyvolává ne zrovna pozitivní 
nálady u  jejich vlastníků. Některé obce 
řeší tuto situaci vydáním vyhlášky, kte-
rá stanovuje povinnost udržovat vlastní 
pozemky v  takovém stavu, aby jejich 
stav nezpůsoboval „škodu“ na pozem-
cích sousedních. Zastupitelstvo obce 

se zatím nechystá vydávat podobnou 
vyhlášku, uložilo však Komisi veřejného 
pořádku, aby se k této problematice vy-
jádřila do Telnického zpravodaje. Tímto 
tedy apelujeme na vlastníky zanedba-
ných, zaplevelených pozemků, aby o ně 
více pečovali, a nedávali tak podněty ke 
zbytečnému narušování sousedských 
vztahů.
Za Komisi veřejného pořádku obce Telnice  

Petr Gabrhel, předseda komise

ZPRÁVY Z OBECNÍHO ÚŘADU
BLÍŽÍ SE KRAJSKÉ VOLBY

V  pátek 7. října a  v  sobotu 8. října 
2016 se na celém území České republi-
ky uskuteční volby do krajských zastu-
pitelstev (na některých místech i volby 
do Senátu ČR, to se ovšem Telnice ten-
tokrát netýká). Volební místností bude 
jako obvykle budova ZŠ Telnice na ad-
rese Masarykovo nám. 4, 664 59 Telnice. 
Volby budou probíhat v  pátek od 14 
do 22 hodin, v  sobotu od 8  do 14 ho-
din. Okrsková volební komise bude mít 
6  členů. Zapisovatelkou okrskové vo-
lební komise byla jmenována úřednice 
OÚ Telnice paní Marcela Drápalová.

ZAMĚSTNANCI OBECNÍHO ÚŘADU
Situace se stavem zaměstnanců 

obecního úřadu byla v  jarních měsí-
cích doslova zoufalá. Jednání s Úřadem 
práce ČR nebrala konce, dokonce nám 
byla schválena dvojí výjimka, ale ani to 
příliš nepomohlo. V  letošním roce to-
tiž bojujeme s náporem růstu trávy na 
veřejných prostranstvích a  úklid obce 
se i  díky potížím se zaměstnáváním 
pracovníků zkomplikoval. V  tuto chví-
li jsme již na plném stavu, který nám 
umožňují dohody a smlouvy s Úřadem 
práce ČR. V  závěru července 2016 se 
obec rozloučila s  dlouholetou uklízeč-
kou paní Květoslavou Špánkovou, kte-
ré děkuje za dosavadní spolupráci. Na 
pozici uklízečky se pak ve výběrovém 
řízení přihlásila paní Marie Demková, se 
kterou byla uzavřena pracovní smlou-
va. Aktuální přehled zaměstnanců 
obecního úřadu:
Ivana Floriánová – účetní –  

kmenový zaměstnanec
Marcela Drápalová – úřednice –  

kmenový zaměstnanec
Pavel Polášek – pracovní četa –  

kmenový zaměstnanec
Bartoloměj Sklenář – společensky  

účelné pracovní místo

Oldřiška Kozderová – veřejně  
prospěšné práce

Marta Klanicová – veřejně prospěšné 
práce

Martina Burková – veřejně prospěšné 
práce

Václav Burda – veřejně prospěšné  
práce

Jiří Večeřa – veřejně prospěšné práce
Děkuji všem zaměstnancům obecní-

ho úřadu za dosavadní spolupráci. 

PRÁCE NA VEŘEJNÉM 
PROSTRANSTVÍ 

Práce na veřejném prostranství po-
znamenala jarní problematická situace 
s nástupem zaměstnanců z Úřadu prá-
ce ČR. Nicméně i tak se podařilo některé 
věci zvládnout: instalace dvou nových 
lavičkových setů (před bytovkami na 
Hliníkách v  nádražní čtvrti, v  lesíčku 
u  Balatonu), oprava starších laviček 
z  nádražní čtvrti a  jejich následná in-

péči vyžadoval také hřbitov. Dále jsme 
se také věnovali opětovné opravě zá-
bradlí na mostních lávkách na Brněnské 
ulici. Svůj čas si vzala také příprava na 
letní obecní akce. Díky všem zaměst-
nancům, kteří se do uvedených prací 
zapojili a  také zedníku Zdeňkovi Špán-
kovi za spolupráci. 

BEZBARIÉROVÝ OBECNÍ ÚŘAD
Již několik let maminky volají po pří-

stupnějším vstupu do budovy obec-
ního úřadu s  kočárkem. O  vozíčkářích 
ani nemluvíme, ti se do budovy sami 
prakticky nedostanou (mají k  dispozi-
ci pouze tlačítko na přivolání obsluhy). 
O tom, jak je pro starší občany náročné 
vyšlapat schody do kanceláře obecního 
úřadu, netřeba diskutovat. Projektant 
Ing. Marek Ondrašík zpracoval pro obec 
projekt, který kromě instalace nájezdo-
vé rampy u vstupu do budovy OÚ řeší 
také instalaci výtahu do prvního patra. 
Ten by měl stát v rohu budovy na dvo-
ře obecního úřadu. Všechny tyto úpra-
vy zvažuje obec realizovat z  dotačních 
prostředků, o které bude státní orgány 
žádat. Po provedení těchto stavebních 
úprav by mělo přijít na řadu zateplení 
objektu: v tuto chvíli totiž již budou ho-
tovy všechny úpravy – výměna oken již 
proběhla před časem, nyní se mění vra-
ta a vstupní dveře. Obec je totiž povin-
na ze zákona postupně snižovat ener-
getickou náročnost svých veřejných  
budov. 

MĚSTSKÁ POLICIE ÚJEZD U BRNA
Obce Telnice a  Hostěrádky-Rešov se 

již s  městem Újezd u  Brna dohodli na 
podmínkách spolupráce o výkonu služ-
by Městské policie Újezd u Brna na kata-
strálních územích obou obcí. Příslušné 
veřejnoprávní smlouvy byly zaslány ke 
kontrole Krajskému úřadu JMK, ovšem 
v rámci tohoto řízení byly zpět vráceny 

stalace u rybníka, oprava dětského pís-
koviště na Hliníkách v  nádražní čtvrti, 
menší stavební úprava parkoviště před 
MŠ Telnice, instalace dvou parkovacích 
sloupků a parkovacích zábran u výsad-
by nových stromů před MŠ Telnice. Kro-
mě sekání trávy jsme také hodně zalé-
vali, především novou výsadbu stromů 
obce, ale i  ovocné stromy, které sázely 
děti (na Otmarov). Nekonečný byl také 
boj se škůdci, kteří nám stále rozhrabá-
vali květináče na náměstí. Pravidelnou 
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k přepracování. Proto je právník města 
Újezd u  Brna opravil podle požadavku 
KrÚ JMK, smlouvy byly znovu schvále-
ny a opět zaslány k verifikaci krajskému 
úřadu. Všechny ostatní záležitosti jsou 
prakticky připraveny, v  době uzávěrky 
tohoto vydání Telnického zpravodaje 
se pouze čekalo na pozitivní potvrzení 
ze strany krajského úřadu a spolupráce 
mohla začít.

NÁJEMNÍ SMLOUVA NA MYSLIVNU
Jednání nebyla jednoduchá, ale ko-

nečně se to podařilo. Po prvním návrhu 
musel přijít druhý, který akceptovaly obě 
strany: jak obec v  pozici pronajímatele, 
tak i Myslivecký spolek Telnice, z. s., jako 
nájemce. Za účasti vyjednávacího týmu 
obce (František Kroutil, Pavel Oborný, 
Miroslav Homola, Kateřina Umlášková) 
a  právního zástupce obce JUDr. Zdeň-
ka Bařiny a  členů výboru myslivců (Jiří 
Šustr, Pavel Jeniš, Alois Filák, Josef Hrd-
lička a  Josef Jedounek) nakonec došlo 
k dohodě mezi oběma stranami. Zásadní 
se stala přítomnost JUDr. Bařiny, který 
všem přítomným vysvětlil okolnosti ná-
jemních podmínek podle zákonů, které 
již nejsou v  platnosti, a  současně infor-
moval o  stávající právní normě upravu-
jící nájemní vztahy – novém občanském 
zákoníku (89/2012 Sb.). Nájemné bude 
činit 12  000 korun ročně a  výpovědní 
lhůta bude 12 měsíců. Myslivecký spolek 
může stejně jako další právnické osoby 
požádat o finanční podporu své činnosti 
v rámci dotačního programu typu A. 

JAK DÁL S LOKALITOU 
PODSAZENIČKY

Mnozí vlastníci, ale i občané se dota-
zují na stav příprav budoucí stavební 
lokality Podsazeničky. Situace je tako-
vá, že obec Telnice čeká na dořešení 
vlastnických vztahů s  pozemkem č. p. 
992/13 (3744 m2), který se dnes nachází 
na klíčovém místě celé lokality a  v  Ka-
tastru nemovitostí je jako jeho současný 
vlastník veden Státní pozemkový úřad. 
Ovšem tento vlastník je zřejmě pouze 
dočasný. Uvedené pole totiž dříve pat-
řilo telnické farnosti, a zatímco v jiných 
případech se proces lidově nazývaných 
„církevních restitucí“ posunul kupředu, 
v  tomto případě nikoliv. Přestože si je 
stát jistě vědom předchozího vlastnic-
kého vztahu farnosti, zatím se pouze 
dotazuje obce na souvislosti s budoucí 
plánovanou zástavbou apod. Doposud 
však nepadlo definitivní rozhodnutí, 
zda bude pozemek vrácen farnosti nebo 

jaký bude jeho další osud. Bez dořešení 
této podstatné skutečnosti není možné 
dále pokračovat v  plánování výstavby 
v této lokalitě. Děkujeme za pochopení. 

KURZ PRVNÍ POMOCI
Čtvrtek 19. května 2016 patřil nejen 

hokeji (a naší smolné prohře s  Ameri-
čany), ale i  tradičnímu Kurzu první po-
moci, který vedl oblíbený lektor Aleš Vo-
sáhlo, bývalý dlouholetý profesionální 
záchranář. Tentokrát se kurzu kromě ve-
řejnosti zúčastnili také členové Jednot-
ky SDH Telnice a zaměstnanci obecního 
úřadu. Pan Vosáhlo jako obvykle naplno 

figurínách předvedené techniky zá-
chrany. Praktickou pomoc v  nesnázích 
předvedl pan Vosáhlo i v reálné situaci, 
která se mezi více než 40 účastníky na 
místě odehrála a  vše dobře dopadlo. 
Pan lektor dokázal školení dovést do 
závěrečného finále, kterým byl nadšený 
potlesk všech účastníků. Všechno dob-
ře dopadlo, jen ten hokej bohužel ne. 
Děkujeme panu Vosáhlovi i všem, kteří 
přípravu školení zajišťovali.

PODĚKOVÁNÍ
Dovolte mi, abych poděkoval členům 

jednotky SDH, kteří se zúčastnili průvo-
du stárků po Telnici a spolu s dopravní 
policií zajistili bezpečnost všech účast-
níků tohoto slavnostního okamžiku. 
Jmenovitě děkujeme Marceli Bojo, Ja-
kubovi Klíčovi, Adamu Demkovi, Vlada-
novi Mifkovi a Svatoslavu Motalovi. 

NÁDHERNÁ FOTOGRAFIE 
TELNICKÉHO RYBNÍKA

Středeční večer 1. června 2016 a s ním 
proměnlivé počasí přinesly nádherné 
scenérie s  duhou na obloze. Krásnou 
fotografii, která zachytila atmosféru to-
hoto kouzelného večera, se podařilo 
pořídit Daliborovi Šustrovi. Děkujeme.

využil svých prezentačních schopností 
a  ve spolupráci se svými figurínovými 
pomocníky (postava tradičně zvaná 
Andula a švihák Charlie) předvedl řadu 
praktických ukázek činností k záchraně 
lidského života. Na řadu přišel i moder-
ní defibrilátor, jehož reálné využití v pra-
xi nám také převedl. Každý z účastníků 
měl možnosti si na závěr vyzkoušet na 

992/13
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HUDEBNÍ KROUŽEK

Harmonikář Jindřich Čech z  Telnice 
hledá muzikanty a zpěváky se vztahem 
k  lidové muzice pro pravidelné společ-
né hraní a zpívání lidových písní. Tento 
hudební kroužek se schází každý pátek 
v  18 hodin v  klubovně Šatlavy (vstup 
hlavním vchodem do budovy obecního 
úřadu) a těší se s vámi na společné po-
sezení u dobré muziky.

TELNICÍ PROJEL PELOTON VEŘEJNÉ 
CYKLOTOUR „NA KOLE DĚTEM“

Na obecním webu www.telnice.cz si 
můžete prohlédnout fotografie z  prů-
jezdu pelotonu veřejné cyklotour „Na 
kole dětem“ Telnicí v  neděli 5. června 
2016. Na jedné z fotografií můžete také 
zahlédnout Josefa Zimovčáka, legen-
dárního českého cyklistu (na histo-
rickém vysokém kole). Více informací 
o tomto projektu naleznete na této in-
ternetové adrese www.nakoledetem.cz.

V TELNICI OPĚT HOŘELA 
HROMADA VĚTVÍ 

obec se nemůže postarat o  adminis-
trativu související s  výběrem pokut či 
týkající se správních řízení. Nemoh-
lo by tomu mimochodem být reálně 
ani v  případě, že by obec měla svou 
vlastní obecní policii. Když budeme 
při zemi, lze očekávat desítky přestup-
ků denně, které by tento systém mohl  
zachytit. 

NOVÝ PLOT U CHODNÍKU 
AUGARTY – U MLÝNA

Na základě dřívější písemné doho-
dy s  rodinou Hrozkovou instalovala 
obec Telnice nový plot u  chodní-
ku mezi ulicemi Augarty – U  Mlý-
na. Možná se někteří divili, proč je 
plot veden přes chodník: důvodem 
je to, že v  tomto místě bude chod-
ník narovnán ihned poté, co bude 
v  blízké době odstraněn sloup vy-
sokého napětí. Poloha plotu se již 
pak měnit nebude. Děkujeme za po-
chopení. Instalaci provedl Zdeněk 
Špánek ve spolupráci s  obecními  
zaměstnanci.

CHODNÍK NA KONCI BRNĚNSKÉ
V  průběhu jarních měsíců dokonči-

la obec Telnice chodník na Brněnské 
ulici, kterým se spojila krajní část uli-
ce Brněnská s  její hlavní částí. Spolu 
s  chodníkem bylo třeba také vyřešit 
odvodnění, což bylo vyřešeno odvod-
ňovacím žlabem při sjezdu na přileh-
lou účelovou komunikaci. Za realizaci 
děkujeme zedníku Zdeňkovi Špánkovi 
a  obecním zaměstnancům, za spo-
lupráci děkujeme rodině Vágnerově 
a Plíhalově.

SABOTÁŽE?
Skoro by se řeklo, že tento výraz patří 

k válečné literatuře nebo období odbo-
jových či partyzánských skupin půso-
bících v  týlu nepřítele. Pořád nám ale 
vrtá hlavou, proč v  průběhu jara byly 
několikrát vypnuty jističe na rozvadě-
čích elektrického proudu pro nápustní 
objekt telnického rybníka. Slovo sabo-
táž použil přivolaný elektrikář. Ano, už 
jsme na antoníčky pořídili lepší zabez-
pečení. Pokud se to bude dít i dále, zbý-
vá už jen fotopast. Totéž platí o výsadbě 
nových krásných tújí na okraji dětského 
hřiště u rybníka mezi hřištěm a domem 
U  rybníka č. p. 521, které zřejmě něja-
ký „milovník“ přírody postříkal jedem, 
a  proto usychají. Kdo má toto jednání 
zapotřebí?

Stalo se už bohužel tradicí, že ne-
známý pachatel na cestě z Telnice do 
Měnína zapálí hromady větví z jarních 
prořezů stromů. Tentokrát se tak stalo 
v  sobotu 29. května 2016. Zásahu na 
uhašení požáru se zúčastnili hasičské 
jednotky s cisternami – HZS Židlocho-
vice a  JSDH Sokolnice. Děkujeme za 
spolupráci.

ÚSEKOVÝ RADAR
Obec Telnice v  průběhu letošního 

roku jedná s dodavatelem technologie 
úsekového měření radarem v naší obci. 
V první fázi přichází v  úvahu úsek Br-
něnská–Draha. Jednání o  realizaci to-
hoto záměru probíhají také s městem 
Šlapanice a jeho příslušným městským 
úřadem. Zastupitelstvu obce Telnice 
byla technologie tohoto řešení před-
stavena a sbor zastupitelů je nakloněn 
pokračovat v  jednání o  možnostech 
instalace a  provozu tohoto zařízení 
v naší obci. Pro spuštění této techno-
logie je však třeba provést několik kro-
ků, na které se obec právě připravuje. 
O  dalším postupu budete informová-
ni. Jisté je však zcela jistě jedno: pokud 
bude tento systém v  Telnici spuštěn, 
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V  jarních a  letních měsících pokra-
čovalo předlažďování chodníků v  naší 
obci. Pokračujeme nyní v ulici Růžová, 
kterou bychom rádi kompletně ce-
lou předláždili. Práce provádí zedník 
Zdeněk Špánek ve spolupráci s  obec-
ními zaměstnanci. Stále platí nabídka 
výprodeje staré chodníkové dlažby 
v ceně 1 Kč/ks, která je pro další použití 
v obci po těchto pracech již nepotřeb-
ná. Zájemci se mohou hlásit na obec-
ním úřadě.

STROJOVÉ ČIŠTĚNÍ ULIC
V  týdnu před telnickými hody 

proběhlo jarní strojové čištění ulic, 
děkujeme všem, kteří se do něho 
jakkoliv zapojili nebo si prostě jen 
před svým domem pravidelně uklízí. 
Děkujeme také městu Újezd u  Brna 

za bezplatné zapůjčení čisticího 
stroje (obec hradila pouze pohonné  
látky).

RYBNÍK
V jarních měsících jsme řešili potíže se 

správným nastavením provozu nápust-
ního objektu ve Zlatém potoce, potíže 
s  čerpadlem, vyplavením šachty bah-
nem apod. Z  tohoto důvodu bohužel 
nebyl rybník tolik dotován vodou, jak 
se očekávalo. V době, kdy čtete toto vy-
dání Telnického zpravodaje, se situace 
stále řešila.

SPOLUPRÁCE S KOMETOU
Hokejový klub Kometa Brno, jehož 

partnerem je i naše obec, uzavřel opět 
i  na tuto sezónu s  Telnicí dodatek ke 
smlouvě o  vzájemné propagaci. Ta 
opět umožní místním občanům bez-

platný přístup k permanentkám na do- 
mácí zápasy tohoto oblíbeného klubu.  
Od této chvíle si mohou všichni fa-
noušci telefonicky rezervovat zapůjče-
ní permanentních vstupenek na vybra-
né hokejové utkání (tel. 544 224 410).  
Upozorňujeme však na tradiční pravi-
dlo, že každý má právo si lístky zapůjčit 
pouze jednou v  sezóně. Děkujeme za 
pochopení. 

PODĚKOVÁNÍ A POZVÁNÍ
Dovolte mi, abych jménem obce Tel-

nice poděkoval všem, kteří se podíleli na 
jarní demontáži sportovní haly, a  sou-
časně opět všechny ochotné brigádní-
ky pozval na podzimní stavění přetla-
kové haly, které se uskuteční v  sobotu  
17. září 2016 v 8.00 hod. Předem děkuje-
me za pomoc!

František Kroutil, starosta

 VÝZNAMNÁ ŽIVOTNÍ JUBILEA TELNICKÝCH OBČANŮ

V červnu 2016 oslavily významné narozeniny: Zdeňka 
Průdková (Hliníky), Jarmila Hrdličková (Draha) a Anna 
Svobodová (V dědině).

V červenci 2016 si svá jubilea připomněli: Jaroslav Sklenář 
(V dědině), Miloslava Bímová (Brněnská), Marie Hrdlič-
ková (Růžová), Bedřiška Stejskalová (Za sokolovnou), 
Zdeněk Sedlák (Za sokolovnou), Ludmila Kubíčková (Pa-
lackého), Ludmila Burková (V dědině), Josef Müller (Pa-
lackého), Marie Cardová (Za sokolovnou), Marie Hrdlič-
ková (Masarykovo nám.) a Miluše Ledvinová (Na vilách). 

Srdečně blahopřejeme!  Obec Telnice

• 

Manželé Dara a  František 
Staňkovi žijí v  Telnici již více 
než dvacet let. Většinu svého 
aktivního života prožili jako 
učitelé v  městečku Mašťov 
na úpatí Doupovských hor 
a  v  učitelském povolání, kte-
ré jim bylo vším, pokračova-
li i  na Telnicku (Újezd,  Brno, 
Sokolnice). Dne 7. července 
2016 oslavili manželé Staňko-
vi, dnes již z Telnice, krásných 
60 let společného života. Bla-
hopřejeme! 

Rodina Staňkova a obec Telnice

 BLAHOPŘÁNÍ

V červenci 2016 nás 
opustil telnický ob-
čan, znamenitý za-
hradník Jan Hrozek. 
Byl dlouholetým čle- 
nem a stálým spon- 
zorem našeho Soko- 
la. Místní sokolskou 
jednotu sponzoro-
val již jeho otec a nyní v  jejich šlépějích 
pokračuje jeho syn s rodinou. Za vše dě-
kujeme. Čest jeho památce!

Eva Kořalníková, TJ Sokol Telnice

VZPOMÍNKA 
NA JANA HROZKA
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Je už zažitým a dobrým zvykem, že se 
v našem zpravodaji objevují rozhovory 
s  občany. Jednak jde o  oživení a  pest-
rost časopisu jako takového, a navíc se 
mnohdy dovídáme zajímavé životní pří-
běhy našich spoluobčanů. Delší dobu 
byl avizován rozhovor s  mojí mamin-
kou, který vyšel v minulém vydání zpra-
vodaje. Dovoluji si opravit vlouděnou 
neúmyslnou chybičku s  datem úmrtí 
mé sestry Jaromíry. Nebyl to rok 2005, 
ale 2006.

Nyní k  jádru věci. Byl jsem hodně 
a  mile překvapen reakcí mnohých, 
pochopitelně starších spoluobčanů. 
Bylo příjemné poslouchat kolik krás-
ných příběhů a  životních zážitků ten-
to rozhovor vzbudil. Dověděl jsem 
se opravdu mnoho nového. Mnohdy 
jsem o  líčených příbězích neměl ani 
tušení. Za jahůdku na dortu považuji 
rozhovor s  přímým účastníkem mo-
tokurzu ze dne 22. 12. 1953. Jen pro 
oživení si dovoluji připomenout, že 

v  tento den utrpěl při zkušební jízdě 
můj tatínek úraz. Vzájemně jsme si 
doplnili informace o  onom dni. Je až 
neuvěřitelné, kolik nešťastných ná-
hod se ten den sešlo. S  maminkou 
jsme všechny tyto podněty podrob-
ně rozebrali. Vždy jí to udělalo radost. 
Tímto si dovoluji za mne i za moji ma-
minku vám všem poděkovat a  popřát  
hezký den. 

Jiří Netolický, 
svobodný pán na Telnickém mlýně

I přes obrovskou medializaci fenomé-
nu „šmejdů“ senioři stále v  hojné míře 
navštěvují předváděcí akce. Psycholož-
ky Marie Vingárková a Romana Mazalo-
vá z  Univerzity Palackého v  Olomouci 
provedly výzkum s  cílem zjistit, jak je 
to možné a  proč senioři odolávají pů-
sobení médií i preventivních programů 
kladoucích si za úkol je v tomto směru 
vzdělat a ochránit.

Nechvalně známé předváděcí akce 
jsou pro seniory i přes četná preventiv-
ní a  legislativní opatření stále velkým 
rizikem. Ačkoli se počet nahlášených 
předváděcích akcí snižuje, počet kon-
trolami zaznamenaných přestupků či 
trestných činů na nich spáchaných je 
srovnatelný s  rokem 2014. Lze z  toho 
vyvodit mimo jiné to, že reálně se počet 
těchto „výletů“ pro seniory zřejmě drží 
stále na podobných číslech, jen určitá 
část z  nich není nahlášena kontrolním 
orgánům. 

Nejvýraznějším výstupem výzkumu, 
který se snažil zmapovat příčiny ne-
poučitelnosti seniorů, je potvrzení do-
mněnky, že velký vliv na rozhodnutí se-
niorů o účasti na převáděcích akcích má 
jejich osamělost. Třemi nejčastěji udáva-
nými důvody, proč se senioři rozhodli na-
vštívit předváděcí akci, byl výlet (43 %),  
společnost vrstevníků (16 %) a  se-
známení s  moderními technologiemi  
(10 %). Pouze 0,53 % seniorů uvedla, že 
si jela na akci něco koupit. Což je v os-

trém kontrastu s  tím, že 72 % seniorů 
někdy na předváděcí akci něco zakou-
pilo, přičemž hodnota tohoto zboží se  
u 83 % seniorů pohybovala v řádech ti-
síců až desetitisíců korun.

Na otázku, zda jsou produkty zakou-
pené na akci užitečné a  zda je použí-
vají, odpovědělo 61 % respondentů 
„ano“, ale stejní respondenti přitom 
uvedli, že tohoto svého nákupu litují. 
Je možné nákupu litovat a  současně 
jej hodnotit jako užitečný? Spíše je 
pravděpodobné, že dochází k působe-
ní obranných mechanismů osobnosti, 
kdy pocit zklamání sebe sama, z toho, 
že se senioři nechali oklamat a že naše 
rozhodnutí je draze zaplaceno, je vy-
koupen alespoň „sladkými citrony“ 
v podobě dojmu, že si zakoupili kvalit-
ní a moderní věc. 

Druhou pozoruhodnou informací 
získanou z  výzkumu je opětovné na-
vštěvování předváděcích akcí, byť jsou 
senioři s  jejich průběhem nespokoje-
ni. Na otázku „Byl(a) jste s  průběhem 

Dovolte, abych vám jménem Ligy proti ra-
kovině Praha vyjádřila poděkování za finanč-
ní příspěvek, kterým jste jako občané obce 
Telnice podpořili aktivity naší organizace. 
Liga se v  rámci svého pilířového programu 
prevence onkologických onemocnění za-
měřuje každým rokem na jedno konkrétní 
téma. V letošním roce je hlavní kampaň vě-
nována problematice rakoviny prsu u žen i u 
mužů. Vaší podpory si velmi vážíme.

Iva Kurcová, 
místopředsedkyně  Ligy proti rakovině Praha

 PODĚKOVÁNÍ

 PROČ SENIOŘI STÁLE NAVŠTĚVUJÍ PŘEDVÁDĚCÍ AKCE?

  PODĚKOVÁNÍ 
 LIGY PROTI RAKOVINĚ SHÁNÍM 

RODINNÝ DŮM 
SE ZAHRÁDKOU 

v Telnici 
nebo přilehlých obcích. 

Tel. 792 284 071
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výletu vždy spokojen(a)?“ odpovědě-
lo 54 % respondentů, že ne, přičemž 
průměrně respondenti navštívili 4,67 
předváděcích akcí. Vyvstává tedy otáz-
ka, proč senioři akce navštěvují i přes 
svou nespokojenost? Při komunikaci 
se seniory na toto téma se opakovaně 
setkáváme s  tvrzením, že již nikdy na 
žádnou akci nepojedou, a  přesto je-
dou znovu.

Z tohoto úhlu pohledu můžeme před-
váděcí akce vnímat jako určitý druh 
drogy, které se senioři neumí lehce zba-
vit. Vítězí u  nich projevy, jako je silná 
touha a pocit puzení jet na předváděcí  
akci, zhoršené sebeovládaní, pokračo-
vání v návštěvách i přes nespokojenost, 
spadnutí do dluhových pastí, lhaní oko-
lí. Podobně jako u  jiných závislostí je 

proto vhodné identifikovat spouštěč ná-
vykového chování a najít cestu, jak ten-
to řetězec zvyků a nefunkčních projevů 
změnit a  přeformátovat. Jako nejvhod-
nější se zdá odstranit z dohledu veškeré 
stimuly, které vedou k  touze navštívit 
předváděcí akci. Základní poučkou je 
– nečíst pozvánky na předváděcí akci, 
ihned je vyhodit. Pokud někdo zavolá 
s pozvánkou, odmítnout ho hned na za-
čátku, říct jasné ne, nevymlouvat se.

Víme tedy, proč senioři na předvá-
děcí akce jezdí, víme, že odolat jejich 
svodům je pro ně těžké. Chtějí jet na 
výlet, být se společností vrstevníků 
a seznámit se s moderními technolo-
giemi. Stále ale zůstává otázka – jaké 
psychologické stimuly je přimějí si na 
těchto akcích něco (v nemalé hodno-

tě) koupit, když z domu odjíždí s od-
hodláním, že nic nekoupí? Domnívá-
me se, že hlavní jádro problému tkví 
v  tom, že v momentě rozhodnutí nic 
nekoupit jsou senioři v  klidném raci-
onálním stavu. Uvažují pragmaticky, 
logicky a  jsou vnitřně přesvědčeni, 
že si na předváděcí akci nic nekoupí. 
Jenže jejich psychika není připrave-
na na emocionální tlak, kterému jsou 
během prodeje vystaveni. Předvádě-
cí akce trvá obvykle několik hodin, 
jsou na ní vystaveni silným emocím, 
strachu, stresu a  jediné vykoupení 
z nepříjemné situace bývá zakoupení 
produktu. Jsou to tedy právě emoce, 
které způsobí snížené racionální uva-
žování a zapříčiní nákup.

Převzato z časopisu dDest 

 ELEKTRONICKÁ  EVIDENCE TRŽEB

Koho se evidence týká? 
Podnikajících fyzických a právnických osob, které přijímají platby v hotovosti.

Které tržby se budou evidovat? 
  Platby v hotovosti, platební kartou, šekem, směnkou, ale například i stravenkou, poukázkou nebo 
elektronickou peněženkou. Nebudou se evidovat platby bankovním převodem.

Kdy se začne evidovat?
➤   1. prosince 2016 (1. fáze) – ubytovací a stravovací služby

➤   1. března 2017 (2. fáze) – maloobchod a velkoobchod

➤   1. března 2018 (3. fáze) –   ostatní činnosti vyjma těch ve 4. fázi (např. svobodná povolání,  
doprava, zemědělství)

➤   1. června 2018 (4. fáze) – vybraná řemesla a výrobní činnosti

Kde zjistit více? 
 Přehledné a aktuální informace o evidenci tržeb včetně odpovědí na nejčastější dotazy naleznete 
na webu www.etrzby.cz. 

Jsi zvídavý, neposedný, poznáváš rád 
nová místa, vyhledáváš zážitky a zazna-
menáváš je na papír? Chtěl by ses stát 
novinářem, televizním moderátorem či 
rozhlasovým zpravodajem? Potom ne-
váhej a přidej se k nám!

Dětská tisková agentura (DTA) je ce-
lorepubliková organizace uznaná Mi-
nisterstvem školství mládeže a  tělový-

chovy zaměřená na děti, které si hrají 
na novináře. Jihomoravská redakce 
DTA se nazývá Klub Litina a  její členo-
vé se pravidelně schází, učí se vylepšo-
vat své psaní článků, natáčí rozhovory 
se slavnými osobnostmi a dostávají se 
společně díky novinářským průkazům 
na místa, kam se jen málo kdo smí po-
dívat.

Brněnští malí novináři spolupracují 
s celorepublikovými médii, píší recenze 
pro nakladatelství i  moderují folklorní 
a filmové festivaly. Členové mají i vlast-
ní pořad na internetovém rádiu Domino 
a inspiraci do něj nehledají jen v České 

 STAŇ SE MLADÝM NOVINÁŘEM!
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  RECYKLACE ELEKTROSPOTŘEBIČŮ  
ULEVILA ŽIVOTNÍMU PROSTŘEDÍ

Loni odevzdali občané Telnice k  re-
cyklaci 79 televizí, 16 monitorů a  324 
kg drobného elektra. Snaha obyvatel 
obce recyklovat staré a  nepoužíva-
né elektrospotřebiče se již několik let 
vyplácí. Naše obec obdržela certifikát 
vypovídající nejen o přínosech třídění 
televizí a  počítačových mo-
nitorů, ale také o  velkém 
významu sběru drob-
ných spotřebičů, jako 
jsou mobilní telefony. 
Díky environmen-
tálnímu vyúčto-
vání společnosti 
ASEKOL může-
me nyní přesně 
vyčíslit, o  kolik 
elektrické energie, 
ropy, uhlí, primárních 
surovin či vody jsme díky recyklaci 
vysloužilého elektra ušetřili ekosystém 
Země. Víme také, o jaké množství jsme 
snížili produkci skleníkových plynů 
CO2 nebo nebezpečného odpadu. In-

formace vycházejí ze studií neziskové 
společnosti ASEKOL, která s obcí dlou-
hodobě spolupracuje na recyklaci vy-
tříděných elektrozařízení.

Z Certifikátu environmentálního vy-
účtování společnosti ASEKOL vyplý-
vá, že občané naší obce uspořili 22,69 

MWh elektřiny, 835,29 litrů 
ropy, 104,83 m3 vody a 1,08 

tun primárních surovin. 
Navíc jsme snížili emise 

skleníkových plynů 
o  5,44 tun CO2 ekv. 

a  produkci nebez-
pečných odpadů 
o  20,05 tun. Vý-
sledek studie jed-

noznačně proká-
zal, že zpětný odběr 

elektrozařízení, i  těch 
nejmenších, má neza-

nedbatelný pozitivní dopad na životní 
prostředí. Když si uvědomíme, že recyk-
lace běžných 100 televizorů uspoří spo-
třebu elektrické energie pro domácnost 

až na 4  roky, nebo ušetří přibližně 400 
litrů ropy potřebných až k sedmi cestám 
do Chorvatska, jsou to impozantní čísla. 
Pozitivní zprávou pro uživatele počíta-
čů také je, že odevzdání 10 vysloužilých 
monitorů ušetří spotřebu energie po-
třebnou pro chod notebooku po dobu 
necelých 5 let. Všichni ti, kteří tříděním 
takto zásadně přispívají k ochraně život-
ního prostředí, si zaslouží obrovský dík. 
Studie LCA posuzuje systém zpětného 
odběru CRT televizorů, počítačových 
monitorů a  drobného elektrozařízení. 
Hodnotí jejich sběr, dopravu a  zpraco-
vání až do okamžiku finální recyklace 
jednotlivých frakcí vyřazených spotře-
bičů do nového produktu. Pro každou 
frakci byly vyčísleny dopady na životní 
prostředí. Výsledky studie jsou prezen-
továny jako spotřeba energie, surovin, 
emise do ovzduší, vody a  produkce 
odpadu. Konečná bilance vyzněla pro 
zpětný odběr elektrozařízení jedno-
značně pozitivně, a  to ve všech aspek-
tech. FK

Díky rozvoji a provozu systému tříděného sběru a recyklace 
využitelných složek komunálních odpadů, včetně obalových, 
jste jako občané Telnice ve spolupráci se společností EKO-
-KOM, a. s., přispěli ke zlepšení životního prostředí a snížení 
„uhlíkové stopy“. Úspora, kterou jste dosáhli, představuje: 
emise CO2 ekv. 216,076 tun, úspora energie 4 867 669 MJ. Za 
vytříděný odpad obec Telnice za rok 2015 vyfakturovala a ob-
držela od společnosti EKO-KOM, a. s.:

1. q 2015 128,743 t  69 920,00 Kč
2. q 2015 75,139 t  56 833,50 Kč
3. q 2015 64,136 t  45 835,50 Kč
4. q 2015 21.639 t  35 571,00 Kč

Celkem za rok 2015 289,657 208 160,00 Kč

EKO-KOM, a. s.

 OSVĚDČENÍ O ÚSPOŘE EMISÍ

republice. V předchozích letech navští-
vila redakce z moravské metropole naše 
sousední státy, a  tak se dostala napří-
klad do Slovenského rozhlasu či polské-
ho Deníku.

Na rozdíl od dospělých novinářů naši 
redaktoři nic nemusejí. Jen pokud chtě-
jí, mohou publikovat články na inter-
netové stránce Malé (ale naše) noviny 
(www.dta.zde.cz), točit reportáže na 
výstavách či dělat rozhovory s  umělci. 
U nás není nic povinné.

Pokud jsme vás zaujali, neváhejte se 
k  nám přidat! Scházíme se od září do 
června jednou týdně na dvě hodiny 
v  SVČ Lužánky na pracovišti  Labyrint 
v  Brně-Bohunicích. Více informací na-
jdete na www.dta.cz, zájemci se mohou 
hlásit na litina.dta@gmail.com.

Klub Litina
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   VÝHERCE KŘÍŽOVKY Z ČERVNOVÉHO ČÍSLA  
TELNICKÉHO ZPRAVODAJE 

Tak jako v  minulých letech, i  letos 
jsme posbírali velké množství obráz-
ků, tentokrát celkem 38 výtvarných 
děl na téma „Co mne v Telnici nejvíce 
baví“. Zajímavé bylo sledovat, jak děti 
pojaly výtvarné zpracování tohoto 
zadání. Velmi často se ukázalo, že je 
baví chodit do školy, ale třeba také do 
kostela, na dětská hřiště, rády sportují: 
cyklistika-kolo, futsal, florbal, házená, 
jízda na kolečkových bruslích. V  jejich 
oblibě jsou také hody a s tím spojená 

zábava v  podobě kolotočů, lunapar-
ku, koní či skákacího hradu. Doručené 
obrázky jsme rozdělili podle jejich au-
torů do tří věkových kategorií. Všech-
ny byly nádherné a každý autor za ně 
obdržel jeden volný lístek na kolotoče. 
Po těžkém rozhodování jsme nakonec 
vybrali obrázky, za něž děti obdržely 
bonusové volné lístky navíc. I. katego-
rie (3–5 let): 1. Matěj Žák, 5 let; 2. Ma-
tyáš Nezval, 5  let; 3. Davídek Švestka, 
3  roky. II. kategorie (6–7 let): 1. Julie 

Skoupá, 7  let; 2. Nicolas Prášek, 6  let; 
3. Petr Gabrhel ml., 6  let. III. kategorie 
(8–12 let): 1. Markéta Mifková, 8  let; 
2. Stanislav Klika, 9  let; 3. Lenka Mut-
lová, 10 let. Děkujeme všem dětem 
za to, že se do soutěže zapojily. Jejich 
soutěžní obrázky byly vystaveny ve 
vstupní chodbě na obecním úřadě po 
telnických hodech. Kromě samotného 
vzhledu obrázků bylo milé zjištění, co 
skutečně děti v naší obci baví.

Marcela Drápalová

 VÝSLEDKY VÝTVARNÉ SOUTĚŽE O LÍSTKY NA KOLOTOČE 

Do uzávěrky doručení tajenky z červnové-
ho vydání Telnického zpravodaje byly na 

obecní úřad doručeny tři správné odpově-
di – Rozmarynka. Výhercem se po losová-

ní starostou obce stala Hana Sklenářová. 
Gratulujeme.  Marcela Drápalová 

Vyluštěnou tajenku doručte obec-
nímu úřadu osobně nebo emailem 
na adresu: urednice@telnice.cz nej-
později do 20. září 2016.

Šťastný výherce bude vylosován 
a odměněn zajímavými obecními  
upomínkovými předměty. Všem luš-
titelům doporučujeme, aby si dobře 

KŘÍŽOVKA – JAK DOBŘE ZNÁTE TELNICI?

1 A

2 S

3 K

4 D

5 L

6 K

7

8 L

9 A

10 O

1.
Příjmení nejlepšího házenkářského  
střelce – minižáka – na turnaji v Litovli  
(neuvěřitelných 126 branek!!!)

2. Název internetových stránek  
a firmy paní Lucie Formánkové.

3. Příjmení jednoho z cyklo-reprezentantů, 
kteří dojeli do severočeské Telnice.

4. Příjmení malíře, který vystoupil na dětském 
dni v Telnici.

5. Křestní jméno nově zvoleného  
hlavního stárka.

6. Příjmení slavného cyklisty, který projel se 
svým pelotonem v červnu naší obcí.

7. Místo, kde se letos konal  
Ministrantský tábor.

8. Křestní jméno velitele jednotky telnických 
hasičů.

9. Název firmy, která bezplatně  
pomohla v telnické škole a školce.

10. Příjmení současného starosty Sokola  
a zastupitele obce Telnice.

Tajenkou je osobnost, která letos navštívila Telnici. přečetli především aktuální vydání 
Telnického zpravodaje, kde je možné 
většinu odpovědí jednoduše dohle-
dat. 

Hodně štěstí v luštění!

Na internetových stránkách byla vyhlá-
šena pro telnické děti soutěž o lístky do 
cirkusu PACIFIC, který se svým předsta-
vením vystoupil v  Telnici v  neděli 12. 

června 2016 od 18 hodin. Na obecní 
úřad bylo doručeno 16 správných od-
povědí, ze kterých byli vylosování tito 
výherci: 1. Davídek Švestka, 2. Amálie 

Sklenářová, 3. Davídek Horák, 4. Adélka 
Březinová, 5. Matyáš Jedlička. Vítězům 
blahopřejeme a věříme, že si představe-
ní užili.  Marcela Drápalová

 VÍTĚZOVÉ SOUTĚŽE O LÍSTKY DO CIRKUSU 
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 ROZHOVOR S MARCELEM BOJO

n Máš zajímavé příjmení, odkud rod 
Bojo historicky pochází?

Můj děda byl původem Francouz 
a přistěhoval se do Unkovic, kde začali 
bydlet s babičkou, která byla pro změnu 
Slovenka. Do Žabčic se můj otec přiže-
nil za mou maminkou. A já jsem dnes už 
občanem Telnice. 

n Jak dlouho se věnuješ hasičskému 
povolání?

Jako skoro každý vesnický kluk jsem 
se i  já chtěl od malička stát hasičem. 
Splnilo se mi to už v deseti letech. Zpo-
čátku jsme se s  dalšími dětmi účastnili 
hasičských závodů, trénovali před ha-
sičkou. Postupem času jsme doplňovali 
družstva mužů a později dokonce měli 
svoje vlastní družstvo mladých. V  Žab-
čicích jsou totiž hasiči hodně aktivní 
a  dělají spoustu práce pro obec a  její 
obyvatele. V  roce 2006 jsem nastoupil 
k Hasičskému záchrannému sboru JMK 
na požární stanici v Židlochovicích. 

n Znamená to tedy, že v  rámci svého 
zaměstnání zasahuješ i v Telnici?

Ano. Telnice nyní spadá do našeho 
hasebního obvodu. Naštěstí sem nejez-
díme zasahovat u  složitějších případů, 
občas jen k neřízenému požáru hroma-
dy rostlinných materiálů, častěji se spíš 
věnujeme odstraňování následků do-
pravních nehod. 

n Co je hlavní náplní tvé práce?
Jsem zařazen na pozici technik tech-

nické služby a náplní mojí práce je udr-
žovat veškeré prostředky zařazené na 
vozidlech v  akceschopném stavu, tzn. 
provádění revizí, kontrol a zkoušek. Na 
stanici přímo zodpovídám za provádění 
výcviku na vodní hladině a  říčních to-
cích. Při absenci velitele družstva jsem 
jeho zástupcem. 

n Teď už je mi jasné, proč ti židlochovič-
tí hasiči na svatbě připravili záchranný 
člun na rybníčku v  Žabčicích, abys ná-
zorně všem svatebním hostům předvedl 
vzorový zásah na vodní hladině, včetně 
záchrany „anduly“ (smích). Na jaře le-
tošního roku ses po rezignaci předcho-
zího velitele stal velitelem telnické zá-
sahové jednotky. V  jakém stavu se teď 
jednotka nachází?

V  současné době má jednotka SDH 
Telnice celkem 23 členů, z  nichž větši-
nu tvoří mladí lidé, kteří sami projevili 
zájem o  obnovu činnosti hasičů v  naší 
obci. S  jejich prací jste se mohli setkat 
třeba při programu dětského dne na 
sokolovně, zkoušení hadic u  čističky 
odpadních vod, při opravách techniky 
u hasičské zbrojnice, na obecním dvoře 
při úklidu hasičského skladu anebo také 
při zabezpečení průvodů stárků u příle-
žitosti letošních telnických hodů. Naše 
jednotka není ještě zařazena do popla-
chového plánu HZS JMK, ale máme sna-
hu to od příštího roku změnit. Nyní se 
snažíme na tento okamžik připravit: do-
vybavujeme nové hasičské vozidlo, aby 
splňovalo všechny náležitosti, a  prová-
díme postupné školení členů jednotky 
a doplňujeme jejich ustrojenost k zása-
hu. Při této příležitosti bych chtěl všem 
členům jednotky velice poděkovat za 
jejich snahu a ochotu, kterou věnují ob-
nově činnosti hasičů v obci. Zvlášť chci 

poděkovat veliteli družstva Aleši Kup-
skému za odbornou výpomoc při ško-
leních jednotky. Ačkoliv jsme se ještě 
donedávna někteří příliš neznali, mám 
velice dobrý pocit z  toho, jak to mezi 
námi funguje, a  věřím, že to tak bude 
fungovat i do budoucna.

n Jaké mají hasiči do budoucna plány?
Hlavním plánem jednotky je zajišťo-

vat plně požární bezpečnost naší obce, 
což bychom měli splnit tím, že budeme 
zařazeni do požárního poplachového 
plánu HZS JMK. Chceme také pomáhat 
obci tam, kde můžeme být prospěšní. 
Rádi bychom se začali účastnit hasič-
ských soutěží. Do budoucna bychom 
se chtěli věnovat i  výchově mladých 
hasičů. Potěšil nás velký zájem dětí na 
dětském dnu při hasičských soutěžích, 
které jsme připravili na parkovišti u so-
kolovny. Je docela možné, že z mnoha 
soutěžících dětí se v budoucnu taky sta-
nou skuteční hasiči.

n Na dětském dnu se představili žab-
čičtí hasiči se svou krásnou cisternou na 
podvozku Tatra, která vzbudila velký zá-
jem nejen u dětí. Mnozí telničtí hasiči by 
také rádi měli v  Telnici cisternu. Jaký je 
tvůj pohled na tuto věc?

Marcel Bojo (*1986) pochází ze Žabčic a v loňském roce se přiženil do Tel-
nice. Mnozí si jistě vzpomenou na krásnou hasičskou svatbu v Růžové uli-
ci, při které si vzal za manželku Annu Rožnovskou. Spolu nyní staví nový 
rodinný dům v ulici Lány. Letos na jaře byl Marcel Bojo jmenován velitelem 
jednotky SDH Telnice.



Telnický zpravodaj – srpen 2016 Rozhovory 13

 ROZHOVOR S ÚČASTNÍKY  
SVĚTOVÉHO SETKÁNÍ MLÁDEŽE V KRAKOVĚ

n Byli jste poprvé na takové veliké me-
zinárodní akci?

Všichni: Ano (smích).

n Jak probíhala příprava na odjezd do 
Polska? Přece jenom vám některým ješ-
tě nebylo ani 18 let a vyráželi jste přesně 
333 kilometrů od svého domova…

Kačka: Úplně nejdřív jsme se museli 
domluvit s rodiči, jestli nás pustí a jestli 

nám na to přispějí. Pak jsme se všichni 
přihlásili a ti z nás, kterým ještě nebylo 
18 let, museli odevzdat podepsané „kar-
ty nezletilých“. Bylo třeba, aby někdo za 
nás, ty mladší, nesl odpovědnost. 

Dorka: Důležité taky bylo našetřit si 
nějaké peníze, protože celá akce neby-
la zrovna levná. Takže součástí příprav 
bylo i  vymetení pokladničky, brigády 
a tak.

Martin: Někteří z nás se zúčastnili pří-
pravné informační schůzky u salesiánů 
v  Žabovřeskách, jako garant pak totiž 
s  námi odjela sestra Marie Tkadlecová 
z  Valašska, která nás později v  Polsku 
doprovázela.

Jirka: No a pak už zbývalo jen se sba-
lit, vyměnit si koruny za zloté, sehnat si 
pojištění a nasednout do správného au-
tobusu směr Krakov.

n Už v  autobuse jste potkali spoustu 
nových tváří. Trávili jste pak spolu čas 
v Krakově? A jak jste vůbec byli na místě 
organizovaní?

Fanda: Až na jednu výjimku jsme 
s ostatními z autobusu už pak nebyli tak 
často v kontaktu. 

V současnosti je vzhledem k naší situaci 
dostačující dopravní automobil Fiat Du-
cato s výbavou. Jednotka by měla být od 
příštího roku zařazena do kategorie JPO 
V, což znamená, že bude vysílána pouze 
k  zásahům v  katastru naší obce a  při li-
kvidacích požárů bude závislá pouze na 
vodních zdrojích v obci. K těmto zdrojům 
patří systém hydrantů, rybník a  potok. 
Pokud se bude naše činnost v budoucnu 
dále rozvíjet, měla by cisterna pro tuto 

obec velký význam a  umožnila by nám 
provést flexibilnější a  efektivnější zásah 
nejen v případě požáru, ale i jiných mimo-
řádných událostí. Je ale potřeba si přiznat, 
že takováto technika už zabere mnohem 
více místa a museli bychom hledat něja-
ké řešení jejího trvalého umístění. To je 
samozřejmě hudba budoucnosti. 

n Marceli, neodpustím si na závěr otáz-
ku, proč to vlastně všechno děláš? Proč 
ses stal hasičem?

Na to je vcelku jednoduchá odpo-
věď: Rád pomáhám lidem a  jsem rád 
součástí dobrého kolektivu, což se mi 
jak v  Žabčicích, tak i  v  Židlochovicích, 
a nakonec i v Telnici daří. Děkuju všem 
za skvělou spolupráci!

n Děkuju za milý rozhovor a  do bu-
doucna přeju hodně úspěchů tobě i tel-
nickým hasičům. 

Rozhovor připravil František Kroutil

Joža Král (*1997), Jarča Hrazdírová (*1997), Kačka Jahodová (*1998), 
Martin Stříbrnský (*1999), Jirka Budík (*2000), Dorka Vybíralová (*2000) 
a Fanda Hrazdíra (*2001) se v dnech 25.–31. července 2016 zúčastnili Svě-
tového setkání mládeže v polském Krakově. Zde se shromáždily po dobu 
jednoho týdne více než dva miliony mladých lidí, z toho přes šest tisíc jich 
bylo z České republiky. Požádali jsme je o jejich první dojmy.
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Jarča: My holky jsme bydlely ve spor-
tovní hale a kluci v tělocvičně místního 
gymnázia, bylo to asi 5 minut pěšky od 
sebe. Měli jsme všichni s sebou karimat-
ky a  spacáky, holek spalo v  hale okolo 
160 a kluků v tělocvičně asi 50. 

Joža: Dopolední program se vždy pro 
české účastníky odehrával v Českém ná-
rodním centru (ČNC), které se nacháze-
lo v klášteře u cisterciáků v městské čás-
ti Mogila. Cesta od ubytování do ČNC 
trvala asi 20 minut, ale často se nám to 
natahovalo, protože pořád na srazy ně-
kdo chodil pozdě (smích). 

Jirka: No, holky, no. (smích) Jednou 
dokonce usnuly a my jsme si pro ně mu-
seli dojít až do haly. (smích)

Kačka: Odpolední program se ode-
hrával ve městě na různých místech. 
Ale protože jsme dlouho hledali výdej-
ní stánky večeře, často jsme kvůli tomu 
odpolední program ani nestihli. (všich-
ni smích) Stihli jsme toho samozřejmě 
hodně.

n A co z toho, co jste stihli, na vás nejvíc 
zapůsobilo?

Joža: Na mě asi nejvíc zapůsobila 
hned první večerní adorace v ČNC s na-
ším biskupem Vojtěchem.

Dorka: Nejvíc mě zaujala přítomnost 
tolika lidí z  různých zemí na jednom 
místě. Neustále se usmívali, zpívali a zá-
řila z nich radost.

Kačka: Mně se nejvíc líbila páteční 
noční křížová cesta v  ČNC, při které si 

všichni zapálili svíčky a celý areál půso-
bivě zářil.

Martin: Mě zaujal nejvíc mladý, na-
dšený, český křesťanský youtuber Kešu, 
který natáčel už pozvánky do Krakova 
a každý den tam měl svůj programový 
vstup. Hrál pokaždé zábavnou scénku, 
u které jsme se dobře bavili.

Jirka: Užil jsem si nejvíc přespání pod 
širákem na Campusu Misericordiae.

Fanda: Těžko něco zvlášť vyzvedávat, 
líbilo se mi to všechno.

Jarča: Taky se mi tam všechno líbilo, 
jen ty fronty na všecko nemusely být tak 
dlouhé…

n Chápu to správně, že jste nejvíc času 
trávili s českou výpravou? Potkávali jste 
se taky s cizinci?

Kačka: Vzhledem k  tomu, že se 
ČNC nacházelo mimo centrum města 
a  v  naší části města byli ubytovaní jen 
Češi, potkávali jsme cizince hlavně při 
procházkách městem.

Jarča: A ve frontách a šalinách.
Joža: Pro všechny národy byly připra-

veny čtyři hlavní společné programy: 
ve čtvrtek jsme všichni přivítali papeže 
Františka v  parku Blonia. Další den se 
pak konala velká křížová cesta se sva-
tým Otcem, v  sobotu večer s  ním pro-
běhla také adorace a v neděli ráno závě-
rečná mše svatá. 

Fanda: Při čekání na šalinu jsme si 
krátili dlouhou chvíli rozhovorem „ruka-
ma-nohama“ s  Italy, Francouzi, Austra-
lany, Španěly, Poláky, Američany a Bra-
zilci. Nejvíc jsme se seznámili se dvěma 
Italkami Francescami, se kterými jsem si 
zrovna já dobře rozuměl…

Martin: Když jsme se vraceli z poutě 
do Sanatoria sv. Jana Pavla II. a Faustý-
ny Kowalské a vystoupili z šaliny, uviděli 
jsme střechu papamobilu, který právě 
projížděl na Wawel. Tam se měl svatý 
Otec setkat s polským prezidentem. Tak 
jsme počkali asi 2,5 hodiny, během kte-
rých jsme si povídali s cizinci a doufali, 
že se tudy bude zase vracet. Měli jsme 
štěstí! Ze tří metrů jsme se mu podívali 
přímo do očí. Byl to fajn zážitek. Mám to 
natočené na videu.

n Co vám to velké setkání vlastně dalo? 
Co si odnášíte do svého života?

Joža: Já jsem si hlavně odvezl radost, 
která tam všude až nakažlivě panovala. 
Všichni se k  sobě hezky chovali. Když 
jsme se vrátili zpátky do České republi-
ky, byl v tomto ohledu znát velký rozdíl. 
Chtěl bych si to v sobě co nejdéle udr-
žet.

Kačka: Uvědomila jsem si, co to zna-
mená slovo „milosrdenství“, což bylo 
vlastně hlavní motto celého setkání. 
Ráda bych, aby se mi dařilo toto milosr-
denství mezi lidmi opravdově rozdávat 
a v sobě samé uchovat co nejdéle.

Jarča: Mě osobně to setkání posunu-
lo dál a prohloubilo můj vztah s Bohem 
a taky jsem si uvědomila, jak je důležité 
konat skutky milosrdenství, že to dělá 
radost mně i ostatním.

Jirka: Myslím, že jsem si upevnil svou 
víru v Boha.

Dorka: Papež František mě povzbudil 
k tomu, abych byla odvážná, nebyla po-
hodlná a nebála se mluvit o Bohu a dě-
lat něco pro druhé lidi.

Martin: Potěšilo mě, že jsem se mohl 
setkat s tolika mladými křesťany z celé-
ho světa.

Fanda: Bylo to super!

n Omlouvám se, ale neodpustím si jed-
nu zvídavou otázku: Někteří z  nás měli 
obavu o to, jestli v Polsku bude bezpeč-
no vzhledem k napjaté situaci ve světě?

Joža: Víme, že někteří kvůli těmto 
obavám do Polska neodjeli. A  nebylo 
jich málo.

Kačka: Na začátku týdne k nám sice 
dorazila zpráva o  zabití katolického 
kněze ve Francii. Ale přes všechny pr-
votní obavy jsme se v Polsku cítili bez-
pečně.

Martin: Na každém kroku byli poli-
cisté a vojáci, se kterými jsme se moh-
li klidně fotit. Většina z  nich se k  nám 
chovala přívětivě. Máme s nimi několik 
skvělých selfie. 
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 ROZHOVOR S RADKEM SEDLÁKEM
Radek Sedlák (*1996) je synem Pavla Sedláka, telnického rodáka, v  součas-
nosti bydlí v Sivicích. Věnuje se fitness a zdravému životnímu stylu. V červnu 
letošního roku získal třetí místo na mezinárodním mistrovství České republiky 
v naturální kulturistice, v kategorii men’s physique.

n Radku, omlouvám se, ale skutečně 
netuším, co je to naturální kulturistika.

Naturální kulturistika se od té běžné 
kulturistiky liší tím, že se v  ní nepou-
žívají žádné podpůrné látky. Mám na 
mysli především steroidy. Hlavním úče-
lem steroidů byla léčba člověka, jsou to 

klasické léky, jejichž vedlejší účinky se 
začaly zneužívat ve prospěch růstu sva-
lové hmoty. A tady jsme už u té běžné 
kulturistiky.

n Rozumím tomu správně, že ty svou 
svalovou hmotu nabíráš především cvi-
čením?

Samozřejmě cvičení je velmi důležité, 
ale bez správné životosprávy nelze do-
sáhnout žádných úspěchů. 

n Co všechno podle tebe představuje 
správná životospráva takového spor-
tovce?

Na začátku je důležité si nastavit den-
ní režim, rozvrhnout si, kdy budu bě-
hem dne jíst a kdy cvičit. Je to důležité 
pro správnou funkci organismu. Pod-
statný je také výběr vhodné a  přede-
vším zdravé stravy. Ale bez pravidelné 
a tvrdé dřiny při tréninku by efekt nebyl 
tak výrazný. Rád bych ale také zmínil 
vliv genetiky: pokud má někdo pro ten-
to druh sportu vrozené vlohy, dosáhne 
svého cíle snadněji. Tím se nechci ve 
svém případě vymlouvat na genetiku 
svého rodu (smích).

n Dnes je ti 20 let. Jak dlouho se tomuto 
sportu věnuješ?

Fitness a  kulturistice se věnuju od 
října minulého roku, ale do posilovny 
jsem začal chodit zhruba před pěti lety. 
Tomu, co dělám, se mohou začít lidé vě-
novat asi od patnácti let, je ale dobré se 
nejdřív poradit se zkušeným člověkem 
nebo trenérem.

n Kolik času denně věnuješ tréninku?
Trénuju asi 1–1,5 hodiny denně, asi 

5x týdně. Poslední měsíc před závody 
mám pouze jednu pauzu v týdnu (vol-
ný den). K tomu je třeba přičíst přípra-
vu zdravé stravy, která zabere asi ho-
dinu denně. Před závody vyřazuju ze 
svého jídelníčku mléčné výrobky a při-
dávám maso, většinou hovězí, denně 
to vychází asi na kilo kvalitního masa. 
Vysloveně se vyhýbám tučnějším ma-
sům – vepřovému či tučnému rybímu 
masu. Důležité je i  snížení příjmu sa-
charidů, jím méně pečiva, brambor, 
těstovin apod.

n Měli jste s  sebou obecní propagační 
materiály. Použili jste je při nějaké příle-
žitosti?

Martin: Nejakčnější byla Dorka, která 
se snažila rozdávat tyto materiály okolo 
sebe. Máme krásnou fotku z šaliny, jak si 
jednu brožurku, která byla v angličtině, 
soustředěně studuje jeden Mexikánec 
(viz foto uprostřed strany 14).

Joža: Snažili jsme se to dávat každé-
mu, s kým jsme se seznámili. 

Martin: A že těch lidí bylo hodně. 
Dorka: Hlavně Italů!

n Chtěli byste něco vzkázat čtenářům 
našeho zpravodaje?

Všichni (jeden přes druhého): Chtěli 
bychom především poděkovat všem, 
kteří nás jakkoliv podporovali: třeba fi-
nanční sbírkou v kostele, díky které jsme 
dostali slevu na pobyt. Za to, že na nás 
spousta lidí myslela a  mnozí se za nás 
modlili. Rodičům za to, že nám umožnili 

se toho krásného setkání zúčastnit. Se-
stře Majce za to, že nás po celou dobu 
doprovázela a opatrovala. Paní Budíko-
vé pak chceme poděkovat za to, že přes 
otce Ladislava nám domluvila dopro-
vod sestry Majky. A chtěli bychom také 
poděkovat za všechno Pánu Bohu.
Za pohodový rozhovor děkuje a  vše 
dobré do dalšího života přeje František 
Kroutil. Některá zajímavá videa si mů-
žete prohlédnout na farních stránkách 
www.farnosttelnice.cz .
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n Co tě k tomuto sportu přilákalo a co 
tě na něm dodneška nejvíc baví?

K  tomuto sportu jsem se dostal ve 
svých 15 letech, kdy jsme si s  kamará-
dem řekli, že si půjdeme zacvičit do po-
silovny. Postupem času nás to čím dál 
více bavilo a  začali jsme rozvíjet svoje 
znalosti okolo cvičení. Během těch pěti 
let jsem vystřídal více sportů, např. thaj-
ský box nebo MMA (smíšené bojové 
umění). Nejvíc mne baví to, že jsem se 
tím odlišil od ostatních, protože tento 
styl života nemůže vést každý člověk. 

Každý totiž nemá tak pevnou vůli, aby 
dokázal vydržet tolik odříkání a  zvlád-
nout těžký trénink při dodržování přísné 
životosprávy. 

n Znám pár kluků, kteří se věnují po-
silování, a  u některých z  nich je velkou 
motivací jejich vzhled a  následný dívčí 
obdiv…

(smích) Jasně, řekl bych, že je jich vět-
šina. Ti, kteří mají tuto motivaci, jsou 
většinu právě z těch, kteří nemají na to 
dělat tento sport aktivně a dlouhodobě. 
Tento sport musí být ve vás na prvním 

místě. Mojí motivací je být zítra lepší než 
dnes. Pořád se zlepšovat. 

n Jaký je tvůj současný vztah k Telnici?

V  Telnici mám polovinu svojí rodiny 
z otcovy strany. V dětství jsem tu tráví-
val část svých prázdnin. Dnes sem jezdí-
me s rodinou velmi často za dědečkem 
a babičkou, vždycky se sem rád vracím.

n Přeju ti, aby tě neopustila tvá pevná 
vůle a motivace se stále zlepšovat. Hod-
ně úspěchů do dalších let! 

Rozhovor připravil František Kroutil

• 
 NOVÁ BEZPLATNÁ PRÁVNÍ SLUŽBA PRO OBČANY-SPOTŘEBITELE

Je to skutečně tak, stát na sebe pře-
vzal roli ochránce práv spotřebitelů 
a  tuto službu bude pro své občany 
vykonávat bezplatně a dokonce i on-
-line. Na tomto místě je potřeba zdů-
raznit, že výše uvedené se uplatní 
pouze tam, kde kdokoliv z  vás bude 
vystupovat v  roli spotřebitele a  pro-
tistrana v  roli prodejce či výrobce 

v rámci podnikatelské činnosti. Nepů-
jde tedy o  případy „soukromé“ mezi 
dvěma fyzickými osobami, bez spo-
třebitelského prvku.

Právní úprava ochrany spotřebitele 
byla s  účinností od 1. 2. 2016 noveli-
zována, kdy tato novelizace zavedla 
tzv. ADR řízení, které vede Česká ob-
chodní inspekce. Česká obchodní in-

spekce v  tomto řízení vystupuje jako 
subjekt mimosoudního řešení spotře-
bitelských sporů. Kterýkoliv spotře-
bitel může za pomoci internetových 
stránek www.coi.cz pod odkazy „pro 
spotřebitele“ a „mimosoudní řešení 
spotřebitelských sporů (ADR)“ podat  
návrh na zahájení mimosoudního řeše-
ní svého spotřebitelského sporu. Pod- 
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 SLASTI A STRASTI MANŽELSTVÍ

 CO NESPADÁ DO SPOLEČNÉHO JMĚNÍ?

V praxi se často setkáváme s tím, že si 
manželé dostatečně neuvědomují, co ob-
náší koncepce společného jmění, do kte-
ré sňatkem vstupují. Za trvání manželství 
je totiž vše co nabude jeden z manželů, 
automaticky součástí společného jmění, 
nejen tedy veškeré příjmy, ale i  veškeré 
dluhy, a to jen s několika zákonnými vý-
jimkami jako je např. dar, dědictví a další, 
ale o tom pojednává článek níže. 

Společné jmění manželů ale nemu-
sí fungovat pouze ve výše uvedené 
zákonné formě. Občanský zákoník jej 
umožňuje smlouvou o  man-
želském majetkovém 
režimu modifikovat, 
např. zúžit. Tato mož-
nost přichází v  úva-
hu jako reakce na 
situaci, kdy jeden 
z  manželů výrazně-
ji finančně zatěžuje 

společné jmění, ať už podnikáním nebo 
např. zálibou v  hazardu či alkoholu. 
Smlouva ale může představovat také 
preventivní opatření, neboť ji mohou 
uzavřít i snoubenci, účinky smlouvy pak 
nastávají uzavřením manželství.

Smlouvou o  manželském majetko-
vém režimu si manželé či snoubenci 
mohou sjednat, že každý z  manželů 
bude nabývat do svého výlučného 
vlastnictví a případně také upravit vlast-
nictví již nabytého společného majet-
ku. Veškeré příjmy, ať už ve formě mzdy, 

zisku nebo jiných hodnot z  výděleč-
né činnosti, ale také veškeré dluhy, 
budou náležet výhradně jen tomu 
z  manželů, který se o  jejich vznik 

zasloužil.
Vzhledem k  tomu, že tato 
smlouva musí být sepsána 

ve formě notářského zá-
pisu, nastávají její účinky 

a  zúžený režim fakticky existuje až od 
okamžiku zápisu do veřejného sezna-
mu. Je třeba se také připravit na výdaj 
ve výši okolo 5 000 Kč představující od-
měnu notáře. Tuto částku se ale vyplatí 
investovat, neboť veškeré manželské 
smlouvy jsou evidovány v Seznamu lis-
tin o  manželském majetkovém režimu 
(https://rejstrik.nkcr.cz/ cena nahlédnutí 
činí 30 Kč), do kterého jsou exekutoři po-
vinni před vydáním exekučního příkazu 
nahlížet a zjišťovat, zda je dluh manžela 
součástí společného jmění. V  případě, 
že závazek manžela vznikl až po zápisu 
smlouvy do Seznamu, exekutor na ma-
jetek druhého manžela nedosáhne.

Existence smlouvy o  manželském 
majetkovém režimu tak představuje zá-
chrannou síť před dluhy druhého man-
žela a často také urychluje případné vy-
pořádání majetku v rozvodovém řízení.

Hugo Hubený

nikatel pak bude povinen poskytnout 
České obchodní inspekci vyjádření ke 
skutečnostem uvedeným v  návrhu 
a  dále plnou součinnost a  spolupráci 
při řešení věci.

Když jsem dva měsíce po účinnosti 
novely zákona pomáhal jednomu kli-

entovi s uplatněním jeho práv, tak mu 
bylo přiřazeno pořadové číslo 617, 
tak doufám, že ČOI bude schopna 
jednotlivé návrhy zpracovávat plynu-
le a  ve lhůtách přijatelných pro spo- 
třebitele.

Hugo Hubený

V předchozím článku jsme se zabý-
vali možností modifikace manželského 
majetkového režimu. Nyní se podívá-
me na zákonný režim společného jmě-
ní, u  kterého platí obecné pravidlo, že 
veškeré příjmy i  veškeré dluhy, které 
nabyl jeden z manželů nebo oba man-
želé společně za trvání manželství, jsou 
součástí společného jmění. Z  tohoto 
pravidla existují níže uvedené zákonné 
výjimky.

První z výjimek představují věci osob-
ní potřeby. Platí, že všechno, co slouží 
osobní potřebě jednoho z  manželů, 
např. ošacení, má tento manžel ve svém 
výlučném vlastnictví.

Součástí společného jmění není ani 
to, co nabyl jen jeden z manželů darem, 
děděním nebo odkazem. Avšak dárce 
v případě darování a zůstavitel v poříze-
ní pro případ smrti může projevit úmysl 
jiný, tzn. darovat či odkázat věc do spo-
lečného jmění.

To, co nabyl jeden z  manželů jako 
náhradu nemajetkové újmy na svých 
přirozených právech, také nespadá do 

společného jmění. Pro názornost lze 
uvést kompenzaci za způsobenou ne-
majetkovou újmu při zásahu osobnost-
ních práv či nárok na bolestné.

Do společného jmění nespadá také to, 
co nabyl jeden z manželů právním jed-
náním vztahujícím se k jeho výlučnému 
majetku. Půjde o  především o  prodej 
výlučně vlastněných věcí, nebo naopak 
nabytí nové věci z výlučných prostřed-
ků manžela. 

Společné jmění dále netvoří to, co 
nabyl jeden z manželů náhradou za po-
škození, zničení nebo ztrátu svého vý-
hradního majetku, což je logické, nako-
lik náhrada za výhradní majetek před-
stavuje pouze jinou formu předchozího 
výlučného majetku.

Přes výše uvedené zákonné případy, 
kdy věci nespadají do společného jmě-
ní, je potřeba pamatovat, že zisk z toho, 
co náleží výhradně jen jednomu z man-
želů, již tvoří součást společného jmění 
manželů. Jako typický příklad lze uvést 
uzavření nájemní smlouvy, kterou je-
den z manželů pronajímá svůj výlučně 

vlastněný byt. V takovém případě se ná-
jemné po odečtení nákladů stává sou-
částí společného jmění.

U dluhů lze uvést dva případy, kdy 
se dluh nestává součástí společného 
jmění. Prvním případem jsou dluhy, 
jež se týkají majetku, který náleží vý-
hradně jednomu z  manželů. Druhým 
případem jsou dluhy, které převzal jen 
jeden z manželů bez souhlasu druhého 
manžela, přičemž se současně nejedná 
o obstarávání každodenních nebo běž-
ných potřeb rodiny.

Zákonná úprava tak pamatuje na ži-
votní situace, u  kterých jak příjmy, tak 
i dluhy nespadají do společného jmění, 
a to přesto, že mezi manželi neexistuje 
smlouva o manželském majetkovém re-
žimu. Marianna Sušková

A d v o k á t n í  k a n c e l á ř

Mgr. Hugo Hubený

Tel.: 608 706 372
E-mail: info@akhubeny.cz

602 00 Brno, Běhounská 4/20

Mgr. Marianna Sušková
advokátní koncipientka v AK Hubený

Tel.: 608 663 120
E-mail: info@akhubeny.cz

602 00 Brno, Běhounská 4/20
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 ZŠ A MŠ TELNICE – OHLÉDNUTÍ ZA ŠKOLNÍM ROKEM 2015/16

Byl jsem požádán o  zrekapitulování 
uplynulého školního roku. Vycházím-li 
z předpokladu, že hlavním cílem mateř-
ské i základní školy je věnovat se dětem 
a předat jim určité množství učiva, zku-
šeností a motivovat je, aby se sami sna-
žili poznávat sebe i svět, pak by článek 
vypadal dosti nudně. Žáci každý den 
navštěvovali základní školu a děti od tří 
do šesti let mateřskou školku.

Zmíním tedy události, které měly za 
cíl spíše podpořit výchovně-vzdělávací 
proces než ho zastínit. Na počátku škol-
ního roku 2015/16 nás navštívil sám král 
Karel IV., abychom si připomněli 700. 
výročí jeho narození. Žáky základní ško-
ly pozval do Prahy a  pátý ročník toho 
v květnu 2016 využil.

Dále již popořadě: Nejprve se nám 
„snažila narušovat“ výuku společnost 

E-ON častým vypínáním proudu v pod-
zimních měsících. Učitelé, žáci i  rodiče 
se s  touto skutečností vyrovnali ně-
kdy výlety za poznáním, jindy sázením 
stromků či sportem v  areálu Sokola 
Telnice. Někteří zůstali ve svých domo-
vech, čímž také pomohli překonat pod-
zimní dny bez energie.

Zima již třetí rok po sobě nepřišla, 
přesto jsme rozsvítili vánoční strom na 
kostelním nádvoří – tentokráte s  no-
vým repertoárem písní a  básní. Děti 
z  mateřské školy potěšily předvánoč-
ním vystoupením v  telnické orlovně. 
V prosinci poznávali žáci čtvrtého a pá-
tého ročníku svět nevidomých. Pan 
Kamil Fajmon se svým čtyřnohým pří-
telem pro ně připravil pěkný interak-
tivní zážitek. Do Vánoc jsme ještě stihli 
besedu s  autorkou knihy Dějiny udat-

ného českého národa Lucií Seifertovou 
a tradiční předvánoční divadelní před-
stavení v  Žatčanech. Čas rychle bě-
žel a v lednu vyrazilo 57 žáků školy za 
sněhem na Vysočinu do vesnice zvané 
Kuklík. Obě skupiny měly štěstí a užili si 
radovánek na sněhu. V zimním ročním 
období proběhl také zápis do základní 
školy. Ve školním roce 2016/17 bude-
me mít 14 nových prvňáčků. 

Po jarních prázdninách se v rámci pro-
gramu Hele lidi setkali se světem nevi-
domých žáci prvního až třetího ročníku. 
Tentokráte za pomoci výtvarných tech-
nik a práce s hlínou. A to již byl nejvyš-
ší čas připravovat v mateřské i základní 
škole vystoupení ke Dni matek. V mateř-
ské škole mezitím proběhl zápis a  bo-
hužel i „objevení“ zchátralé kanalizace 
ve staré budově. Po všech technických 
„vyšetřeních“ bylo rozhodnuto o  gene-
rální opravě kanalizace během letních 
prázdnin. V  květnu jako by pátý ročník 
chytl druhý dech a  po návštěvě Prahy 
připravil pod vedením paní třídní uči-
telky „sportovně-historický“ den pro své 
spolužáky na téma Karel IV. V závěru jara 
skončila školní liga miniházené, která 
probíhala mezi sousedními základními 
školami během celého školního roku. 
Naše družstva obsadila druhé a  třetí 
místo.

Červen v mateřské škole zahájila dob-
rovolnická akce Podej ruku, při níž pra-
covníci společnosti Skanska pomohli 
s mnohým potřebným (natírání zahrad-
ního domečku, vyklízení půdy, sečení 
trávy a  další činnosti) nejen ve školce, 
ale nakonec i ve škole. Kromě uzavírání 
známek se nesl tento měsíc také ve zna-
mení výletů školky i  školy, přespávání, 
loučení a závěrečných táboráků – před-
školáků a páťáků.

Dostávám se tak na samotný konec 
školního roku. Byl jsem sám překvapen 
množstvím aktivit, které doprovázejí 
naše děti a žáky během celého školního 
roku a velice děkuji všem, kteří se o děti 
a žáky nejen na těchto akcích, ale i při 
běžném provozu školky a školy starají. 

Petr Gabrhel, ředitel školy

V  pátek 27. května 2016 v  8 hodin 
to propuklo. Cesta do pravěku! Ani 
slavný režisér Karel Zeman by to lépe 
nezvládl. Průvodcem se nám stal řidič 

našeho stroje časem, pan Hrdlička, 
při vyhlídkové cestě směrem Vyškov 
tam i  zpět. Štafetu převzal kouzelný 
Dinovláček. Za doprovodu vyprávění 

a hudby nás dovezl do časů Jurského 
parku. Všichni jsme s otevřenou pusou 
potkávali prehistorické ještěry v život-
ní velikosti. Vítali nás řevem, někteří 

 ZE ŠKOLY AŽ DO DRUHOHOR, Z DINOPARKU DO ZOOPARKU
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 PODEJ RUKU – DOBROVOLNÍCI FIRMY SKANSKA V ZŠ A MŠ

pohybem a bylo jich kolem 40 kousků! 
Děti měly možnost na vlastní oči, uši, 
ruce i  nohy okusit tento dávný svět. 
Stát se dravcem, obrem i  mládětem 
ještě ve vajíčku. Naši naučnou dobro-
družnou stezku, doprovázenou scé-
nami ze života těchto bájných tvorů 
a podrobnými popisky, jsme na závěr 
ukončili tzv. třešničkou na dortu. Ocit-
li jsme se více než 65 milionů let na-
zpět ve čtyřrozměrném prostoru jako 
průvodci malého dinosauřího mládě-
te, které osiřelo po velké katastrofě. 
Nebojte, zážitek byl velký, ale s  dob-
rým koncem. A co by to bylo za výlet, 
kdyby se děti nemohly proskotačit, 
prolézt, zdolat překážky a  schovat se 
v dinosauřích nástrahách. A co jich tu 
bylo!

Po dvou hodinách putování jsme 
opět nastartovali motory Dinovláčku 
a hurááá do ZooParku. Přivítali nás vel-
bloudi, pštrosi, opice, lamy, pávi a jiná 
cizokrajná zvířata, ale i nám dobře zná-
mí koně, husy, kohouti, krocani, králíci 
a  spousta jiných domácích „miláčků“. 
Bylo to příjemné oživení a  návrat do 
našich časů. A co teprve místní „Oslíček 
otřes se“, červený kůň na kouzelné min-
ce s  osvěžující sprchou! Na závěr po 
opětném vybouření na zajímavých le-

zeckých stěnách, houpačkách a jiných 
lamačích kostí i hlav jsme oslavili naro-
zeniny našich druháků Barči a  Ladíka. 
Mňam, pusu, přání a šup na suvenýry! 
Zbytek energie i drobných je pryč a ná-
vrat domů byl pod starostlivými kříd-
ly dospěláků ze školy i za volantem již 
jenom kapičkou ve srovnání se zážitky 
z dávnověku.

Těm, kteří se rádi vracejí do prehisto-
rie za zvířaty, jež nás již opustila, těm, 
kdo rádi putují za dobrodružstvím, 
i  těm, kteří se rádi bojí, vřele DinoPark 
doporučujeme. Už se těšíme někdy 
příště na DinoBike a putování nad hla-
vami dinosaurů.

Zpracovalo studio sester v triku 
 KrAl+HeSi+LeBí

Den: čtvrtek 2. června 2016, čas: 
8.00–16.00 hod., místo: Základní ško-
la a mateřská škola Telnice, co: projekt 

„Podej ruku“. Toto jsou „souřadnice“ 
projektu realizovaného v rámci Týdne 
dobrovolnictví Skanska. Jeden z  dob-

rovolnických týmů pracovníků firmy 
Skanska dorazil v  8.00 hodin ráno do 
naší mateřské školy. Ženy i  muži se 
vrhli s elánem do připravených úkolů. 
Na zahradě školky i  v  přilehlých sva-
zích posekali trávu, natřeli zahradní 
domeček. V  budově mateřské školy 
pak chystali lišty na rozvod internetu 
a natírali magnetickým lakem plochu, 
která bude sloužit jako magnetická ta-
bule. Ještě před obědem byla většina 
prací v  areálu mateřské školy hotova, 
proto se část dobrovolníků přesunula 
do základní školy. Zde bylo třeba také 
posekat vysokou trávu na zahradě 
a  došlo i  na vyklízení nepotřebných 
věcí z  půdy školy. Bylo zde nalezeno 
mnoho „pokladů“. Některé z  nich bu-
dou zřejmě časem předvedeny žákům 
v rámci hodin „historie“. Na závěr bych 
chtěl poděkovat firmě Skanska, všem 
dobrovolníkům, paní Janě Knápkové 
za organizaci projektu a  slečnám uči-
telkám za přípravu občerstvení pro 
dobrovolníky.

Petr Gabrhel
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Žáci páté třídy se svou 
paní učitelkou Martinou 
Zapomělovou připravili pro  
ostatní děti telnické zá-

kladní školy „Sportov-
ní den à  la středověk“, 
který se odehrál v  pá-
tek 3. června 2016. 

Atmosféru tohoto mimořádné-
ho počinu si můžete užít na krás-
ných fotografiích na školním webu  
www.zstelnice.cz.  PG

Telnické děti si mohly den před 
koncem školního roku (29. června 
2016) užít mimořádnou událost: se-
tkání s  Markem Sukupem, mistrem 
České republiky v motokrosu. Kromě 
diskusí na různá motokrosová téma-
ta došlo nejen na společné, ale i  in-
dividuální fotografování se slavným 
jezdcem i jeho motorkou, ale i na jíz-
du na ní. Nejdříve se mohli svézt ti, 
kteří správně odpověděli na různé 
soutěžní otázky o životě Marka Suku-
pa, jejichž odpovědi většinou mohli 
nalézt v rozhovoru z Telnického zpra-
vodaje. A  přišlo i  na překvapení pro 
ty, kteří mysleli, že je štěstí nepotká: 
ochotný Marek Sukup povozil na své 
závodní motorce Kawasaki úplně 
všechny, kteří se na ni nebáli sednout. 

 MOTOKROS PRO DĚTI S MARKEM SUKUPEM

  SPORTOVNÍ DEN S PÁŤÁKY À LA STŘEDOVĚK
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V termínu od 4. do 29. července 2016 
probíhalo pod záštitou obce Telnice Let-
ní hlídání dětí. Hlídání se již tradičně ko-

nalo v  prostorách MŠ Telnice, tentokrát 
v nové budově školky. Celé tři týdny pro-
bíhalo hlídání ve velmi milé a kamarád-

ské atmosféře! Děti byly velice hodné. 
Byly pro ně na každý týden připravené 
různé výtvarné a  pracovní činnosti. Vy-
ráběli jsme například veselé záložky do 
knih, závěsnou dekoraci s mořskými ryb-
kami nebo strašidelné masky. K pobytu 
venku nám sloužila zahrada MŠ a dětská 
hřiště po celé Telnici. Probíhaly i  akce 
jako diskotéka se soutěžemi o  medaile 
či závěrečná pyžamová party, kde jsme 
si s  nafukovacími balonky užili spoustu 
legrace. Celé tři týdny nám dodávali obě-
dy z  místní restaurace Stanislava Krále 
na orlovně. Jídlo bylo vždy velmi dobré 
a  dětem moc chutnalo. Děkujeme! My-
slím si, že i  letošní rok probíhalo letní 
hlídání v hezké a veselé atmosféře. Užili 
jsme si ho jak my, tak snad i děti.

Veronika Slezáková a spolupracovníci

Závěr školního roku provázelo teplé 
slunečné počasí a  zjevná nedočkavost 
žáků. Poslední dny výuky jim zpestřo-
valy různé sportovní aktivity, poznávací 
i  turistické výlety nebo výukové pro-
gramy realizované mimo školu. Průběž-
ně se uklízely třídy a  vracely učebnice. 
Veškeré dění ohlašovalo blížící se letní 
prázdniny! Humorně laděné, byť smut-
né loučení s odcházejícími žáky 5. roč-
níku připadlo na středu 29. června. Děti 
i  personál ZŠ mohly dopoledne shléd-
nout neopakovatelné divadelní a  ta-
neční vystoupení páťáků a  předat jim 
vlastnoručně vyrobené dárečky a  přá-
níčka. V podvečer se potom pokračova-
lo na školním dvoře při táboráku. A kam 
vlastně budou jejich kroky směřovat 
dál? Převážná většina žáků bude na-
vštěvovat ZŠ Újezd u Brna a menší část 
Městské víceleté gymnázium Klobouky 
u Brna. 

V  atmosféře posledního školního 
dne se mísilo napětí i  očekávání, ra-
dost i úleva. Paní učitelky byly za svo-
ji trpělivost a  celoroční úsilí zahrnuty 
spoustou květin, bonboniér i drobných 
dárků. Žáci zase byli za své snažení od-

měněni hezkými známkami. Ale neroz-
dávala se pouze vysvědčení! V jednotli-
vých třídách byla vyhodnocena školní 
soutěž v atletice a také byli odměněni 
knihou všichni „jedničkáři“. Absolven-
ti pátého ročníku obdrželi pamětní 
knížku jako upomínku na školní léta 

strávená v ZŠ Telnice. Na dvoře ZŠ ná-
sledně proběhlo společné rozloučení 
po krátkém proslovu pana ředitele Pet-
ra Gabrhela a  pana starosty Františka 
Kroutila a  prázdniny byly prohlášeny 
za zahájené!

Za pedagogy ZŠ Hana Kašparová

 LETNÍ HLÍDÁNÍ DĚTÍ 

  HURÁ NA PRÁZDNINY ANEB  
KONEC ŠKOLNÍHO ROKU 2015/2016

Telnický závodník všem také uká-
zal sólovou parádní jízdu na zadním 
kole v poměrně vysoké rychlosti, ale 
i v terénu. Na památku si také asi pět-
advacet dětí mohlo odnést kartičku 
s  podpisem anebo plakátek. Kromě 

toho, že se děti na sluníčku opálily, 
mohly si užít příjemné atmosféry se 
špičkovým jezdcem motokrosové ex-
tratřídy. Děkujeme za ochotu a  spo-
lupráci Markovi Sukupovi i jeho týmu. 
Všechny děti, které se fotily, obdržely 

ještě do svých poštovních schránek 
fotografickou památku na krásné 
odpoledne. Akci pořádala obce Tel-
nice ve spolupráci s  místní základní  
školou. 

 FK
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 ROZHOVOR S LUCIÍ FORMÁNKOVOU
Lucie Formánková (*1993) je telnickou rodačkou, která nedávno úspěšně do-
končila studium na vysoké škole Newton College v Brně, obor globální podni-
kání se zaměřením na cestovní ruch. Nyní se zabývá svým prvním podnikáním.

n Jakého druhu jsou vaše podnikatel-
ské aktivity?

Už v  průběhu svých studií jsem se 
pustila do prodeje zahraniční kosme-
tiky, která je na rozdíl od běžně nabí-
zených produktů výrazně kvalitnější. 
Časem jsem rozšířila sortiment o výro-
bu doplňků, jako jsou např. náramky, 
sportovní oblečení a  originální diáře. 
Zatímco kosmetiku dovážím od zahra-
ničních výrobců, náramky vyrábíme 
v  Telnici, o  výrobu sportovního oble-
čení a  diářů se starají specializovaní 
čeští výrobci. Veškerou produkci pro-
dávám přes náš internetový obchod  
www.befabulous.cz, ale i osobně.

n Vaše náramky se v  Telnici poprvé 
výrazněji představily na koncertu Jož-
ky Černého, kde jste je prodávala na 
svém stánku. Čím jsou oproti běžným 
náramkům jedinečné?

Snažíme se je vyrábět na míru našim 
zákazníkům tak, aby vyjadřovaly osob-
ní kouzlo každého člověka. Jedinečné 
jsou například tím, že si každý může na 
náramek umístit text, jaký se mu prá-
vě líbí. Doplnit ho pak můžeme také 
jakýmkoliv tvarem či symbolem, kte-
rý je zákazníkovi nejbližší. Používáme 
velmi kvalitní gumičku, která se v Čes-
ké republice moc neprodává, ta vydrží 

nošení při každé příležitosti: můžete se 
bez obav s  náramkem koupat, slunit, 
zmoknout apod.

n Vyrábíte si náramky v  Telnici sama, 
nebo už máte nějaké zaměstnance?

Podnikání se dobře rozjelo a  sama 
už bych to nestíhala. Kromě toho, že 
jsem zaměstnala skoro celou rodinu 
(smích), přijala jsem také šikovné bri-
gádníky a brigádnice, kteří mi po-
máhají s  výrobou. Výrobní 
dílna se nachází u  nás 
doma a jsme rádi, že 
sotva stíháme po-
krýt všechny ob-
jednávky, které 
přicházejí přes 
internet.

n V jaké cenové 
relaci vaše výrob-
ky nabízíte?

Náramky prodává-
me od 85 korun, ale to 
není žádný reklamní tah. 
Skutečně za tuto cenu už lidé 
získají velice krásný náramek ve velmi 
vysoké kvalitě zpracování. Cenu náram-
ku si vlastně může určit každý sám tím, 
že si ho na našich internetových strán-
kách poskládá podle svých představ. 
Cena hotového výrobku se mu průběž-

ně ukazuje, takže se může rozhodnout 
sám, kolik bude nakonec náramek stát.

n Říkáte, že sotva stíháte vyrábět to, 
co si vaši zákazníci objednali. Chystáte 
nábor dalších brigádníků nebo zaměst-
nanců?

Ano, chystám. Očekávám, že se od 
podzimu až do Vánoc opět zvedne 
poptávka po našich výrobcích a bude-
me potřebovat nové brigádníky. Budu 
ráda, když se mi ozvou lidé, kteří by 
měli nějaký časový prostor, který by 
této činnosti mohli věnovat. Můžeme 
se dohodnout i na individuálním časo-
vém plánu práce. Práce může být vhod-
ná i pro maminky na mateřské dovole-
né, studenty, šikovné důchodce apod. 
Odměnou každému pracovníkovi je 
hodinová mzda.

n Jaký plánujete další rozvoj svého 
podnikání?

Chtěla bych v blízké době založit spo-
lečnost s  ručením omezeným (s. r. o.) 
a ráda bych u patentového úřadu v Pra-
ze registrovala vlastní značku – ochran-
nou známku, pod kterou budu dále roz-
šiřovat náš výrobní sortiment. 

n Je obdivuhodné, jak se vám v  tak 
mladém věku daří podnikání. Neskončí 
to však tím, že se firma zvětší a  časem 
přestěhuje z Telnice třeba do Brna?

Telnice je mou rodnou obcí, vyrůsta-
la jsem tu a mám to tu moc ráda. Znám 
tu spoustu lidí, kterým mohu věřit a  je 

tady dobrá atmosféra pro normální 
život – především klid. Ten 

mi třeba v Brně či jiných 
městech chybí. Takže 

bych ráda v  Telnici 
zůstala, pokud se 
tu časem najdou 
vhodné prosto-
ry, které budou 
stačit postupné-
mu rozvoji mého 

podnikání.

n Jak se s vámi lidé 
mohou kontaktovat?

Nejlépe osobně nebo na 
adrese Za sokolovnou 359, pří-

padně na e-mailu: just@befabulous.cz.  
Těším se jak na nové zákazníky, tak i na 
nové spolupracovníky.

Za milý rozhovor děkuje a hodně úspě-
chů v podnikání přeje František Kroutil.
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V úterý 10. května 2016 se KLAS se-
šel v  počtu osmnácti seniorek (přivíta-
ly jsme novou členku). Setkání zahájila 
naše klasovská píseň a  rozpočitadlo. 
Poté bylo slovo dáno paní Daře, která 
nás zajímavým způsobem seznámila  s 
kulturním děním a významnými výročí-
mi, týkajícími se naší země. Vždy to bývá 
velmi zajímavé, děkujeme za to. Neza-
pomněla připomenout ani výročí naše-
ho klasovského maskota zajíce Pankrá-

ce, který slavil své narozeniny i  svátek. 
Hlavním tématem tohoto setkání byly 
bylinky, a  tak celá naše klubovna byla 
provoněna směsicí vůní.  Samy členky 
si přinesly různé byliny, které pěstují 
na zahrádkách. Paní Blaženka obohati-
la naše sezení vůní z aromalampy. Byla 
námi přivítána z delšího pobytu za mo-
řem – velmi zajímavé bylo její vyprávě-
ní, děkujeme za něj. Mimochodem, paní 
Blažena má o bylinách mnoho znalostí 
i  praktických zkušeností a  poskytla mi 
i  písemný podklad než odcestovala, 
rovněž i za to děkuji. Cvičení pozornosti 

a soustředění bylo ověřeno na pracov-
ním listu – každá z nás si mohla ujasnit, 
jak na tom s vizuální pamětí je. 

Dne 24. května byla v KLASu hlavním 
tématem „Zdravá výživa“. K  procvičení 
pozornosti a soustředění došlo nad pra-
covním listem, kde jsme v  řadách čísel 
hledaly vždy dvojice těch, jejichž součet 
dával desítku.  Pověděly jsme si o  tom, 
jakou roli hraje v našem životě genetika 
(nelze ji ovlivnit) a jakou roli právě zdra-
vá výživa, její hlavní složky. Přečetly jsme 
si o mýtech, které nás mnohdy ovlivňují, 
o zdravém způsobu života neuvěřitelně 
vitálního člověka MUDr. Rajko Dolečka, 
jehož rady v  souvislosti s  dietami byly 
velmi populární. Právě i  tento dietolog 
poukazuje na dědičnou vybavenost 
(bývá pro nás omluvou). Kolíček nám 
posloužil k procvičení prstů obou rukou. 
Dnes nás čekala milá příležitost popřát 
jedné z  nás k  sedmdesátinám – ještě 
jednou – především to zdraví! Jako „tip 
na doma“ posloužil pracovní list.

V úterý 14. června 2016 se KLAS se-
šel v  počtu šestnácti seniorek, aby se 
v hlavním tématu zabýval psovitou šel-
mou – psem. V úvodu bylo slovo dáno 
paní Daře, která se věnovala kulturním 
zprávám a vyslechly jsme si pranostiku 
na tento měsíc. Pověděly jsme si o  vý-
skytu předchůdce psa – vlka, o  tom, 
k  čemu sloužil po mnoho tisíciletí pes 
v blízkosti člověka a k čemu slouží dnes, 
o náročnosti a požadavcích na chov to-
hoto zvířete – přítele člověka. Zabývaly 
jsme se těmi několika nejoblíbenějšími 
plemeny (plemen registrovaných me-
zinárodní kynologickou společností je 
přes 400!). Některé seniorky se podělily 

o zkušenosti s chovem pejska. Následo-
valo procvičení pozornosti a soustředě-
ní s pomocí pracovního listu. Vzhledem 
k tomu, že právě před pěti lety byl KLAS 
v Telnici založen, bylo vhodné si to při-
pomenout, vzpomenout na místa, kde 
jsme se začaly scházet, na to, kdo KLAS 
zastřešuje a  jak čas plynul, kdo všech-
no nás v klubovně navštívil, a že kdyby 
nebylo snahy a ochoty ze strany vedení 
obce, nebylo by naše společenství tam, 

kde je nyní. Naše znělka a jiné písně nás 
vždy dobře naladí a  tentokrát k  tomu 
možná přispělo i  malé pohoštění. Ne-
chyběla samozřejmě návštěva pana 
starosty, který nás obdaroval dortem od 
Moniky Součkové nazdobeným obilný-
mi klasy (viz foto). Skoro bylo škoda jej 
rozkrájet a  sníst! Na památku 5. výročí 
založení KLASu  jsme dostaly obrázek 
našeho maskota „Zajíce Pankráce“ – mi-
mochodem – půvabná malba od Marti-
ny Hostěradské, které touto cestou vy-
slovujeme náš dík. Ve větším provedení 
bude obrázek zarámován a bude zdobit 
naši klubovnu. Koordinátorka pak obdr-
žela od obce kytičku s poděkováním za 
dosavadní práci pro KLAS.

 SETKÁNÍ KLUBU AKTIVNÍCH SENIORŮ (KLAS)

Do konce roku 2016 se Klub aktiv-
ních seniorů bude scházet tradičně 
každé druhé a  čtvrté úterý v  měsíci 
s těmito tématy:
září 13. 9.   Životní ztráty,  

životní zisky
 27. 9.  Prarodiče
říjen 11. 10.  Uzdravení
 25. 10.   Dušičky,  

Halloween
listopad 8. 11.   Řemesla tradiční, 

nová povolání
 22. 11.  Blížící se Advent
prosinec 6. 12.   Domácí etiketa.  

 Domácí oslavy  
a svátky

 20. 12.  Čas vánoční
Srdečně zveme všechny seniory 

do klubovny KLASu v budově Šatla-
vy, vstup je z hlavního vchodu obec-
ního úřadu.

Marie Fialová

 SETKÁNÍ KLUBU 
AKTIVNÍCH  
SENIORŮ DO  
KONCE ROKU 2016
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Poslední setkání KLASu před prázdni-

nami se uskutečnilo v úterý 28. června 
2016, kdy jsme se zabývaly vším, co se 
letního období týče. Tentokrát jsme za-
hájily netradičně – jedna z nás měla brzy 
oslavit krásné 60. výročí sňatku! Ales-
poň přáníčkem s  podpisy nás, děvčat 
z KLASu, jsme jí tedy popřály a předaly 
kytičku. Poté následoval zpěv klasovské 
znělky a  procvičení paměti, k  čemuž 

posloužil pracovní list. Relaxací byla jis-
tá forma masáže zad – tzv. „pečení piz-
zy“, což navodí vždy veselou náladu. Po 
přestávce a  malém občerstvení násle-
dovalo procvičení důležitých partií těla, 
čehož se  ochotně ujala paní Jana. Pak 
přišlo cvičení pozornosti a  soustředění 
na dílčí úkoly pracovního listu. Všech-
ny jsme to dobře zvládly. Poté už jen 
zbývalo popřát si ve zdraví prožité dny 

prázdnin a těšit se na setkání při prázd-
ninové akci „Den pro celou rodinu“.

Na všech setkáních KLASu nás vždy 
na závěr potěšila návštěva pana staros-
ty. Děkujeme mu tímto za jeho čas a za 
navození dobré nálady před odchodem 
do našich domovů! 

Na další setkání KLASu, které se usku-
teční 13. září, se těší
Marie Fialová, koordinátorka KLAS Telnice

Odpoledne 15. května 2016 zavlád-
la v  sálu orlovny slavnostní atmosféra 
a  nejen maminky, babičky a  prababič-
ky přišly oslavit svátek matek a podívat 
se na hezký program, který si pro ně 
děti připravily. Jako první vystoupili se 
svými maminkami mrňouskové z  ma-
teřského klubu Telnické sluníčko, kteří 
nás s  sebou vzali do pohádkové země 
večerníčků. Následovala básnička a hu-
dební divadlo Medvídků, ve kterém po-
hádkové bytosti léčily drakovi bolavý 
zub. Děti z  Myšiček potěšily maminky 
vystoupením plným srdíček a  Tygříci 
zase pásmem písniček a tanečků v lido-
vém duchu. Program dále pokračoval 
vystoupením žáků základní školy. Jen 
co jsme si s prvňáčky zahráli hru na ří-
kadla, už nás zvali do zahrady melodic-
kou písničkou malí zahradníci ze druhé 
třídy. Následovalo folk-rockově ladě-
né taneční vystoupení našich třeťáků. 
Sportovci ze čtvrtého ročníku předvedli 
nacvičenou gymnastickou sestavu a za-
zpívali za doprovodu harmoniky lidové 
písničky. Na závěr všechny přítomné 

pobavili žáci páté třídy úsměvným diva-
delním představením – pohádkou Jak 
stařeček měnil, až dostal všecko zpát-
ky. Bylo zřejmé, že si všichni užili krás-
né a  radostné odpoledne. Maminkám, 
babičkám a  prababičkám vykouzlila 
úsměv na tváři nejen snaha a šikovnost 
jejich potomků, ale určitě je také potěši-
ly dětmi vyrobené drobné dárečky, per-

níková srdíčka nebo osázené květináče. 
Závěrečný potlesk všech přítomných 
byl zase odměnou účinkujícím dětem, 
jejich třídním učitelkám, vystupujícím 
maminkám a také všem ostatním, kteří 
se na přípravě a realizaci programu po-
díleli.

Za pedagogy ZŠ a MŠ Telnice  
Hana Kašparová

Dne 22. května 2016 udělalo šest dětí 
z Telnice a Sokolnic důležitý krok ve svém 
duchovním životě. Za vydatné podpory 
svých katechetů – Petra Gabrhela v Tel-
nici a Rity Konzalové v Sokolnicích – se 
celý rok pilně připravovaly k  prvnímu 
svatému přijímání. Poprvé přijaly tělo 
Pána Ježíše v eucharistii tyto děti: z Tel-
nice Karolína Gabrhelová, Václav Kroutil, 
Miroslav Zavadil a  Lucie Zehnalová, ze 
Sokolnic Anna Slouková a Adéla Wajdo-
vá. Buďme jim oporou a  průvodci, aby 
jejich radost z víry a víra v radosti mohly 
růst. Zavzpomínat na tuto slavnost mů-
žeme nad fotografiemi, které jsou na 
farních webových stránkách www.far-
nosttelnice.cz. Hana Kroutilová

  DEN MATEK

  PRVNÍ SVATÉ  
PŘIJÍMÁNÍ
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Malá vesnička na Tišnovsku jmé-
nem Kuřimské Jestřabí (cca 130 oby- 
vatel) pořádala 28. května 2016 dět-
ský den v  duchu Pirátů z  Karibiku 
a jednu z rolí na sebe vzali také telničtí 
dělostřelci v  sestavě: Michal Mrkvica, 
Pavel a Vilém Královi. Role se nazývala 
„vojáci z Port Royal“. Svým způsobem 
doplnili program o  tradiční dělo-

střelecké vystoupení, které si mohli 
vyzkoušet také někteří z  účastníků 
v  čele s  místním starostou Petrem 
Tomkem alias pirátem z  Karibiku. Na 
internetových stránkách obce Telnice  
(www.telnice.cz) si můžete prohléd-
nout pěkně sestříhané video z  této 
zdařilé akce.

 Michal Mrkvica a Pavel Král

Krásné počasí, vynikající ilustrátor 
a šoumen, perfektní hasiči a úžasné děti. 
Tak by se ve zkratce dal popsat sváteční 
den – neděle 29. května 2016 v  areálu 

Sokola Telnice. To kulturní komise obce 
Telnice a  jednotka Sboru dobrovolných 
hasičů Telnice uspořádaly pro děti báječ-
ný program. Nejdříve se snad asi všechny 
děti bavily při skvělém vystoupení ilustrá-
tora Adolfa Dudka, který je výtvarníkem 
oblíbeného časopisu Sluníčko. Právě on 
dokázal kouzelným způsobem vytvořit 
natolik veselou atmosféru, že se smály 

nejen děti, ale i dospělí, některým smíchy 
tekly slzy. Na pódiu nejen kreslil pohád-
kové postavičky, ale režíroval živé pohád-
ky jak s malými herci, tak i s těmi velkými. 
Rodiče se tak na chvíli mohli vrátit do 

svých dětských let. No, bylo veselo, co 
vám budeme povídat! Na konci vystou-
pení pak děti mohly nakreslit obrázek, 
který by nejlépe charakterizoval to, co se 
jim na představení nejvíce líbilo. Obrázky 
pak byly vystaveny ve škole. 

S  dobrou náladou pak děti vyrazily 
za zvukem sirény a za modrými majáky 
dopravního vozidla telnických hasičů 
a cisterny Tatra ze Žabčic. Na parkovišti 
je čekala nejen prohlídka této hasičské 
techniky, ale také možnost si zasoutě-
žit ve třech disciplínách, které si pro ně 
telničtí hasiči připravili. A že bylo na dě-
tech vidět, jak se do soutěžního zápole-
ní pustili s  vervou. A  když některé děti 
nemohly na závodní trať vyrazit samy, 
pomohli jim rodiče, i tady si všichni užili 
spoustu zábavy. A  kdo už měl odsou-
těženo, mohl využít skákacího hradu, 
který se pnul u tanečního parketu. Hrad 
si děti natolik oblíbily, že k  večeru už 
i někteří rodiče prosili, abychom jej brzy 
vyfoukli. Některým dětem se prostě ne-
chtělo domů.

Na závěr celého dne si pak hasiči při-
pravili vyhlášení výsledků svých soutěží, 
při němž každý dostal sladkou odměnu 
a diplom. Poslední výhru v podobě ori-
ginálních dětských hasičských čepic si 
mohli odnést ti, kteří správně odpově-
děli na soutěžní otázky připravené ve-
litelem hasičské jednotky. Krásný den 
se pomalu končil. Věříme, že si jej děti 
a nakonec i jejich rodiče užili. Děkujeme 
členům kulturní komise a  jejich rodin-
ným příslušníkům za pomoc s organiza-
cí programu, zvláštní poděkování patří 
telnickým hasičům za skvěle připravený 
program a  vyhodnocení soutěží. Díky 
posíláme také kolegům do Žabčic za za-
půjčení cisterny a také telnickému Soko-
lu za poskytnutí areálu a pomoc s přípra-
vou prostor. FK

  DEN DĚTÍ

   TELNIČTÍ DĚLOSTŘELCI NA  
DĚTSKÉM DNU V KUŘIMSKÉM JESTŘABÍ

  CIRKUS PACIFIC  
V TELNICI 

O předhodové neděli 12. června 2016 
nás v  Telnici navštívil Cirkus Pacific, 
který přinesl radost nejen dětem, ale 
i  některým dospělým. Jedno artistické 
a  žonglérské číslo střídalo druhé, řada 
přišla i na vystoupení se zvířaty. Rodiče 
se pak zúčastnili některých cirkusových 
čísel, jakým bylo například házení nožů 
(i se zavřenýma očima) či vystoupení 
hudební kapely. Nechyběl ani tradič-
ní klaun, fakír, ohnivá show či exotická 
břišní tanečnice. Asi devadesát návštěv-
níků oceňovalo potleskem vystoupení 
malého cirkusu, který se akorát vešel 
na parkoviště u sokolovny, a zpříjemnil 
tak předhodový čas některým mladým 
telnickým rodinám. Za spolupráci děku-
jeme také telnickému Sokolu a  mladé 
fotografce Kláře Křížové, která pro in-
ternetové stránky obce zajistila několik 
zajímavých fotografií. FK
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Rok se s  rokem sešel a  v naší vesnici 
opět nastala největší událost v roce. Pro 
stárky hody započaly již v  úterý po po-
slední nácvičné, kdy se poprvé ochutná-
valo stárkovské víno na telnické hody. 
Letos se jelo pro máju do Nosislavi, pro-
tože na starém místě v  Líšni už nebyl 
výběr. Oblečeni jsme byli ve stejnokroji, 
což je bílá košile a černé kalhoty, aby šlo 
vidět, že jsme stárci, a  ne hovada. Sraz 
jsme měli ve středu 15. června 2016 vel-
mi brzo na zastávce u školky, odkud jsme 
jeli do Sokolnic na nádraží. Hned na to 
jel autobus do Židlochovic. Tam jsme če-
kali na příjezd traktoru a  mezitím jsme 
posnídali v supermarketu Penny. Někteří 
posnídali pár piv ve zdejší hospodě. Po 
příjezdu traktoru jsme nasedli a  vydali 
se do lesa k  hájence, kde na nás čekal 
hajný. Mája byla námi předem vybraná, 
tak jsme se hned pustili do práce, jelikož 
jsme věděli, že se blíží déšť. Na strom 
jsme uvázali lano, kterým jsme určovali 
směr dopadu. Hlavní stárek začal sekat 

a po vystřídání několika stárků se strom 
pomalu začal nahýbat směrem k  zemi. 
Mezitím jsme byli durch promáčení, 
protože déšť byl opravdu silný. Ani jsme 
nemuseli tolik tahat a  strom už se řítil 
k zemi. Padl tam, kam jsme přesně chtěli, 
což se obvykle nestává. Společnými sila-
mi jsme naložili máju na traktor, pod špi-
ci usadili oje, vše přivázali a mohli jsme 
vyrazit domů s doprovodem Policie ČR. 
Aby toho nebylo málo, hned v  Židlo-
chovicích nám prasklo kolo na ojích. Na 
prasklém kole jsme doskákali do Blučiny, 
kde jsme kolo přezuli a  pokračovali dál 
v cestě. Celou cestu jsme zpívali i za ve-
lice špatného počasí. V Telnici jsme máju 
složili na sokolovně a za odměnu na nás 
čekal čaj s  rumem a  klobása. Stárci to 
zvládli bravurně, jelikož letošní cesta pro 
máju byla fyzicky i  psychicky velmi ná-
ročná. Společně si můžeme říct, že letoš-
ní mája byla opravdu vydřená a můžeme 
na ni být právem pyšní.

Pavel Galla, hlavní stárek

Sobotní hodové (od)poledne 18. červ- 
na 2016 patřilo starodávnému zvyku 
stavění máje. Ani letos to neproběhlo 
jinak než ručně, kromě stárků samot-
ných vypomohli i  další místní statní 
mužové a tatové. O výzdobu máje i so-
kolského areálu se tradičně postaraly 
stárky pod výkonným velením hlav-
ního stárka Pavla Gally a  hlavní stárky 
Věry Holátové. Hody se podařilo v are-
álu Sokola pěkně připravit a  všechno 
doprovodilo i na poslední dobu neob-
vykle krásné počasí. FK

  CESTA PRO MÁJU   STAVĚNÍ MÁJE

Ilustrátor Adolf Dudek si kromě Dne 
dětí udělal čas i na naše seniory, pro kte-
ré si v  neděli 29. května 2016 připravil 
kurz kreslení. Veselou a  hravou formou 
všem přítomným předvedl, jak lze kreslit 
pomocí čtyř základních geometrických 
tvarů. Jeho „žáci“ si mohli vyzkoušet 
kresbu jednoduché krajiny, motorových 
vozidel, ale i lidské postavy. Vysvětlil, jak 
se pustit do kreslení nejnáročnější části 
lidského těla: dlaně. A  když už se pro-
bíralo lidské tělo, na řadu přišly i  míry 
a proporce: za pomocí „figurantů“ názor-
ně předvedl, jak je důležité, aby správný 
výtvarník respektoval přirozené záko-
nitosti postavy běžného člověka. Své 
vystoupení doprovázel humornými ko-
mentáři, leckdy zapojil do svých fantazií 

i samotné účastníky kurzu, kteří se jeho 
vtípky bavili. A jelikož větší část publika 
tvořily členky telnického KLASu, nakres-
lil pan Dudek na památku svůj pozdrav 

do kroniky: „Kočkám z  KLASu“. Děkuje-
me panu Dudkovi za báječné odpoledne 
a  telnickému Sokolu za zapůjčení a pří-
pravu sálu místní sokolovny.  FK

  KURZ KRESLENÍ PRO SENIORY S ADOLFEM DUDKEM
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Stejně jako v minulých letech byly sou-
částí hodových slavností i  chvíle ve spo-
lečnosti cimbálové muziky Aleše Smutné-
ho. Ani letos skvělí muzikanti nezklamali! 
Každý si mohl v sobotu 18. června jen tak 
posedět a  zaposlouchat se do krásných 
lidových písní. Kdo chtěl, přidal se svým 
zpěvem, a kdo chtěl ještě více, mohl si ne-
chat cokoliv zahrát. A právě to je na této 
cimbálové muzice báječné, že se jí téměř 
nikdy nestane, aby něco neuměla zahrát. 
A že byli všichni přítomní posluchači spo-
kojeni, o tom není třeba pochybovat, nad 
očekávání nakonec vyšlo i  počasí, takže 
jsme se o  půlnoci loučili plni krásných 
zážitků. Děkujeme muzice Aleše Smut-
ného za tradičně vynikající vystoupení, 
restauraci HD Pub za zajištění občerstve-
ní a obecním zaměstnancům za přípravu 
prostranství u Šatlavy. FK

V neděli 19. června 2016 oslavila tel-
nická farnost svátek patrona svého 
kostela sv. Jana Křtitele. Mši svatou ce-
lebroval P. Vladimír Langer, v  mešním 
průvodu přišli také telničtí stárci a stár-
ky. Ti také předali panu faráři kromě vína 
a vody také hodové koláče a víno jako 
obětní dary. Na závěr mše svaté otec 
Vladimír všem požehnal a popřál vyda-
řené hody.

FK

Po celodenním chystání, úklidu, 
zdobení a  přípravách areálu soko-
lovny na Jánské hody se v  sobotu  
18. června konala předhodová zába-
va, na které opět vystoupila oblíbená 
skupina Merllin. Stárci zahájili zábavu 
nástupem. Tančilo se a zpívalo do brz-
kého rána. Nechyběla ani mašličková 
sóla. I  když noc patřila k  těm chlad-
nějším, účast byla hojná a  fronty na 
výborné občerstvení nebraly konce. 
Chtěla bych poděkovat hlavně stár-
kům za přípravu a zdárný průběh zá-
bavy, všem, co pomáhali s  přípravou 
a stavěním máje, a také všem, kteří se 
letošní předhodové zábavy zúčastnili.

Šárka Oborná

  CIMBÁLOVÉ POSEZENÍ U ŠATLAVY

   PŘEDHODOVÁ  
ZÁBAVA

  HODOVÁ  
MŠE SVATÁ
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Nedělní hodové odpoledne 19. červ- 
na patřilo významné hodové tradi-
ci – předání hodového práva. Průvod 
stárků společně vyrazil z  ulice Palac-
kého a  za zvuku kapely Telničanka 
pod taktovkou Aleše Kučery zamířil na 
Masarykovo náměstí. Zde jej u Šatlavy 
očekával starosta obce se svými dvě-
ma místostarosty. Po nabídce hodo-
vých koláčů a vína bylo právo předáno 
hlavnímu stárkovi Pavlu Gallovi, kte-
rého doprovázela hlavní stárka Věra 
Holátová. Po pokřiku: „Čí só hody?“ – 
„Naše!“, resp. „Čí só dluhy?“ – „Staros-
tovy!“ stárci na náměstí zatancovali 
a  pokračovali obvyklou trasou dědi-
nou: ulicemi Draha, Nová, Růžová, 
V  dědině, zpět na náměstí a  Brněn-
skou až k sokolovně. Po celou dobu je 
doprovázeli příslušníci dopravní poli-
cie (PČR), kterým zdatně vypomáhali 

telničtí hasiči. Průvodu se zúčastnilo 
osm kolon stárků a  spousty dalších 
dětí v  krojích. Děkujeme policistům 

i telnickým hasičům za pomoc při za-
jištění bezpečnosti průvodu.

FK

V neděli 19. června po obědě se roze-
šlo 32 párů stárků do ulic Telnice a dům 
od domu tradičně s  větvičkou rozmarý-
nu a  koštem stárkovského vína zvali na 
hody. Ve 14 hodin obešel průvod krojova-
ných dědinu a po příchodu na sokolovnu 
nastalo shromáždění všech krojovaných 
před altánem ke společnému focení. Ná-
sledoval taneční program za doprovodu 
kapely Telničanka. Nejdříve vystoupili 
nejmenší krojovaní tanečníci a předvedli 
pod vedením Lenky Formánkové a Zdeň-
ky Šafářové zkrácenou verzi Hanácké be-
sedy. Celkem 16 párů krojované mládeže 
nacvičilo a předvedlo za dozoru Markéty 
Kupské a Šárky Oborné Československou 
besedu. Stárci letos zatančili Moravskou 
besedu, kterou s  nimi nacvičila Šárka 

Oborná a  Zdeňka Šafářová. Všichni zú-
častnění zhlédli malou přehlídku nově 
ušitých krojů. Dále hrála Telničanka k tan-
ci a poslechu až do 18 hodin. Chtěla bych 

tímto poděkovat všem, kdo se podíleli na 
přípravě a  zdárném průběhu celého ví-
kendu a obci Telnice za finanční podporu 
akce.  Šárka Oborná

V  neděli 19. června večer začala ho-
dová zábava nástupem stárků za do-
provodu skupiny Impuls. Stárci zatančili 
Moravskou besedu v jejich veselé úpra-
vě. Potom už pokračovala volná zábava, 
kterou narušil až příchod bouřky, která 
stárky zahnala do sokolovny a  zábavu 
ukončila. Chtěla bych tímto poděko-
vat všem, kteří se podíleli na přípravě 
a zdárném průběhu celého víkendu.

Šárka Oborná

  HODOVÝ PRŮVOD A PŘEDÁNÍ HODOVÉHO PRÁVA 

  HODOVÁ NEDĚLE

   NEDĚLNÍ  
HODOVÁ ZÁBAVA
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V průběhu ženáčských hodů (20. červ- 
na 2016) se sešla rada starších stárků, 
aby ze svého středu vybrala hlavního 
stárka příštích hodů (2017). Zvolen byl 
Pavel Řípa, kterému ihned stárci pogra-
tulovali, neboť svou novou roli hrdě 
přijal. Současně byla tato informace 
oznámena také účastníkům ženáč-
ských hodů a vyvolala bouřlivý potlesk. 
Nový hlavní stárek Pavel Řípa se svěřil 
s tím, že si jako hlavní stárku vybral Lu-
cii Královou (viz společné foto z letoš-
ních hodů). FK

Nedělní hodovou zábavu ukončila 
bouřka a od pondělního rána lilo jako 
z  konve. Ale my optimisté jsme věři-
li meteorologům a věděli jsme, že ať 
to vypadá jakkoli zoufale, 12. ročník 
ženáčských hodů v Růžovce se nikam 
přesouvat nebude a  proběhne již 
tradičně v pondělí. A tak se také sta-
lo. A proto se to 20. června od 14.00 
začalo v ulici hemžit, ani jsme se ne-
nadáli a  už byl přivrtaný fungl nový 
parket, rozmístěny stoly a lavice a při 
zdobení máje dokonce vykouklo slu-
níčko. Pak už nic nebránilo tomu, aby-
chom večer mohli hodovat.

Vše započal již tradičně průvod stár-
ků, v jehož čele v rytmu hrající Dambo-
řanky kráčely páry v  obnovených že-
náčských telnických krojích a  naopak 
úplně vzadu nejmenší stárečka Natál-
ka. Letošní premiérou byla ukázka tan-

ců typických pro Brněnsko, které na-
studovala a s ostatními nacvičila paní 
Simona Výletová. Celou krásu této 
folklorní ukázky dotvořila skutečnost, 
že všechny čtyři páry byly oblečeny 
do telnických ženáčských krojů a  že 
je doprovázela cimbálová muzika Pri-
máš. Návštěvníci také mohli shlédnout 
již tradiční telnickou besedu, kterou 
naopak doprovodila dechová muzi-
ka Dambořanka. Dál už pokračovala 
volná zábava, kterou jen na chvíli pře-
rušilo půlnoční překvapení, kdy byla 
telnická beseda předvedena dámami 
v negližé, což uvítala především muž-
ská část publika. Nejisté počasí sice 
zajistilo menší účast, ale kdo přišel, ten 
nelitoval. Kdo chtěl, ten se pobavil, za-
tančil si, zazpíval a má nač vzpomínat. 
A  my teď máme na rok na klid nárok 
zas až do hodů. Kateřina Umlášková

  ŽENÁČSKÉ HODY    HLAVNÍM STÁRKEM 
PŘÍŠTÍCH HODŮ  
BUDE PAVEL ŘÍPA

  KORDULKA
Následující článek o kordulkách chce přinést odpověď mj. na to, o jaké prameny se opí-
rá schválená podoba dnešní kordulky telnických krojů pro svobodné dívky. Autorkou 
článku je PhDr. Miroslava Terezie Ludvíková, CSc. (1923–2005), dlouholetá pracovnice 
Etnografického ústavu Moravského zemského muzea v Brně (viz foto). Z její knihy „Kroj 
brněnského venkova“ z roku 1979 text přepsala paní Marta Klanicová. Děkujeme.  (FK)

Střih součástí oděvu, o  kterých byla 
dosud zmínka, není charakteristický 
jen pro Brněnsko, ale je rozšířen na šir-
ším území. Součásti, podle kterých se 
pozná zdejší kroj na první pohled, patří 
k svrchnímu oblečení; jsou to kordulka, 
kabátek a  kožíšek. Na těchto součás-
tech se dobový vliv uplatňoval nejvíce, 
nejvíce podléhaly módním změnám.

V  18. století se nosily kordulky ještě 
barokního střihu. Přední část prodlou-
žená pod pás do špičky, se šněrovala, 
kolem výstřihu se nezdobily. Barbora 
Trnková ze Slavíkovic, vyobrazená jako 
stará žena, má však kolem 18. stole-
tí kordulku z  modrého sukna vpředu 
neozdobenou, jak se zdá, v  materiálu 
i střihu vestu mužskou. Podobné se vy-

skytují v pozůstalostech do r. 1809. Od 
20. let 19. století jsou vpředu hluboko 
vystřiženy, zapínají se, sahají jen po pás 
nebo se nad něj mírně zkracují, kolem 
krku je poskládaná jinobarevná stuha 
a  materiálem jiné barvy podšit šůsek, 
který se ohrnuje. Ve své době byl tento 
typ běžný na velké části Moravy. 

Koncem 19. století kordulky ještě 
stále vypadaly podobně. Zdobily se 
taftovou stuhou v  barvě doplňkové 
k  základní látce. Stuha byla poskládá-
na a  středem přešita úzkým, vlnovitě 
vinutým prýmkem. Starší kordulky se 
také zapínaly na knoflíčky. Vzadu dole 
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Ve čtvrtek 30. června 2016 v  8 hodin 
ráno jsme se pod vedením pana Mirosla-
va Homoly rozjeli s panem řidičem Hrd-
ličkou do Lednice. Tam jsme si prohlédli 
zámek a kdo tam už byl, ten se prochá-
zel po místním parku. Někteří navštívili 
také skleník. Počasí nám přálo až moc, 

byla velká vedra a pro nás důchodce to 
bylo dosti náročné. Na oběd jsme jeli do 
Valtic. Pak jsme se odebrali do valtické-
ho zámku, který se všem moc líbil. Ti, co 
s námi nebyli, se rozešli po náměstí, kde 
se většinou občerstvovali zmrzlinou a pi-
tím. Znaveni pěknými zážitky a  hlavně 

velkým vedrem jsme v 16 hodin odjíždě-
li domů. Děkujeme obecnímu úřadu za 
úhradu autobusové dopravy, zájezd byl 
pořádán KLAS Telnice ve spolupráci s Po-
bočným spolkem zdravotně postižených 
Brněnska, z. o., Telnice.
 Marie Gallová, účastnice zájezdu

  ZÁJEZD DO LEDNICKO-VALTICKÉHO AREÁLU 

byly „šoske“ (šůsky), rozstřižené, s třemi 
„peřinkami“. Šůsky se ve velké části úze-
mí ke konci století vzadu prodloužily, 
a proto se už neohrnovaly, zároveň při-
bylo záhybů. Tyto kordulky se zapínaly 
na háčky a šněrovaly se tkanicí na 6–7 
dírek. Přední dílce byly vyztuženy podél 
zapínání vložkou ze štípaného rákosu. 
Na přednici a podél záhybů se rozšířila 
bohatá výzdoba, našívaly se prýmky, 
dracouny, porty.

Dále už jednotný přehled vývoje kor-
dulek není možný sestavit, protože v ka-
ždé vsi tomu bylo jinak. Někde šůsky 
zmizely úplně a kordulka vzadu vybíha-
la do špičky, nebo se záda šila z mnoha 
dílků, přednice byla vcelku a zapínání se 
umístilo na boku (tak např. v Židenicích 
atd.). V té době se už často jako ozdoba 
uplatnilo naturalistické vyšívání na čer-
ném sametu.

S  vrchními kordulkami jsou těsně 
spojeny kordulky spodní. Pokud pa-
měť informátorek sahá, nosily se vždy, 
i  tehdy, když se ještě nosily kordulky 
svrchní (na tanec např.). Střihem se jim 
podobaly, byly však šity z  pracovního 
materiálu, bez ozdob. Vzadu se k  nim 
přivazovaly dva polštářky, vyplněné 

sečkou, senem nebo odstřižky, tzv. „jeli-
ta“, „bóčata“, „puše“, jejichž úkolem bylo 
držet sukně, aby nepadaly a  nedřely  
v pase. 

Tato kordulka se plně přizpůsobila 
tělu a  jejím úkolem bylo zpevňovat je 
a chránit před chladem. V terénu se však 
vyskytl ještě daleko primitivnější typ na 
nošení v  létě – totiž obdélníkový kus 
plátna s  dvěma tkanicemi místo ramí-
nek, a nezbytnými jelity, vzadu zapína-
ný na dva knoflíčky. Nosil se buď proto, 
že byl jednoduchý a  každá žena si jej 
mohla ušít sama, nebo vznikl jako syn-
téza z přežitku horní části rubáše (jestli-
že se tu kdy nosil) a z kordulky, protože 
obě části oblečení měly stejnou funkci; 
přijal pak střih kordulky také proto, že 
lépe odpovídal tvarům těla, neboli tak-
to uzpůsobený živůtek mohl lépe plnit 
svou funkci.

Na rozhraní mezi spodní a vrchní kor-
dulkou byly východobrněnské krátké 
batistové živůtky, lemované bohatým 
dírkovaným vyšíváním. Výšivka z pra-
vé poloviny překrývala knoflíčkové 
zapínání. Tento živůtek se nosil zvláště 
pod lehkým letním kabátkem. Jemu 
se podobají západobrněnské prací 
kordulky nebo celé ze strojově vyšité 
látky, oblékaly se k méně význačným 
zábavám.

Miroslava Ludvíková 
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Letošní promítání letního kina s Kine-
matografem bratří Čadíků (1.–4. červen-
ce) opět poznamenalo počasí. A snad to 
i jinak nemůže být. Asi to k tomuto retro 
zážitku prostě patří. Našli se i takoví, kte-
ří přišli, i když byla večer zima nebo prše-
lo a foukalo tak, že se nakonec nepromí-
talo. Škoda, že tentokrát nejhorší počasí 
panovalo právě v sobotu, takže jsme ne-
mohli shlédnout komedii „Život je život“. 
V pátek se promítala krásně zpracovaná 
pohádka „Sedmero krkavců“ a  v neděli 
a  pondělí pak dva díly filmu „Gangster 
Ka“. Celkově shlédly tři vystoupení něco 
přes dvě stovky diváků, snad se jim le-
tošní výběr filmů líbil. Těšíme se na příští 
rok. A kdo se umí modlit za lepší počasí, 
ať už prosím raději začne. Díky. FK

Jako každý rok (už po sedmé), jsme 
vyrazili ve druhém červencovém ví-
kendu na vodu. Tento rok jsme v  ter-
mínu 8.–10. července jeli řeku Lužnici. 
O Lužnici se říká, že kdo ji zvládne, toho 
nemůže nic víc překvapit. Což se také 
potvrdilo.

V pátek jsme přijeli do Suchdola nad 
Lužnicí, kde na nás čekaly lodě. Trasa 
ze Suchdola do Majdaleny je opravdu 
nádherná, ovšem chvílemi připomína-
la pouť nepropustnou džunglí. Kdy-
bych to věděl, neváhal bych si přibalit 
výkonnou motorovou pilu k  prořezu. 
Áďa s Honzou se rozhodli, že se vykou-
pají v  každé zatáčce, neboť proto, jak 
sami tvrdili, jeli na vodu. Naše posádky 
přišly v  nepřehledných úsecích o  část 
svého vybavení jako například  o boty, 
brýle o  síle devíti dioptrií, trička, čepi-
ce, zásoby slivovice apod. Nicméně nic 
z  uvedeného neubralo na optimismu 
a  odhodlání vorvaňů pokořit Lužnici. 
V  cílové Majdaleně jsme se občerstvili 
a  pak nás Lojzík převezl zpět do kem-
pu na pískárně v Suchdole, který se stal 
naší víkendovou základnou. Autokemp 
v  Suchdole můžeme všem zájemcům 
vřele doporučit. U  kempu je štěrkopís-
kové přírodní jezero, malý Balaton, kte-
ré bylo úžasnou přidanou hodnotou ve 
chvílích, kdy jsme neseděli na lodích. 
Zejména děti si přišly na své. V noci ze 
soboty na neděli tam údajně slyšely 
zpěv Sirén.

Sobota byla ve znamení dvou od-
lišných úseků. Z  Majdaleny až po roz-
vodí mezi Starou a Novou řekou jsme 

absolvovali stejné překážky jako při 
pátečním sjezdu. Od rozvodí se koryto 
Nové řeky třikrát zvětšilo a mnozí z nás 
měli pocit, že nejhorší je za námi. To se 
ovšem mýlili. Kdo trochu zná vodáckou 
terminologii, ví, že olej je nepřítelem 
každého vodáka. Téměř osm kilometrů 
voda stála na místě, a podle některých 
pozdějších výpovědí místy tekla i pro-
ti proudu. Celou cestu jsem měl šky-
tavku, což bylo asi tím, že mě většina 
vorvaňů blahořečila za výběr sobotní 
trasy. Ale jak už to v životě bývá, všech-
no zlé je k něčemu dobré. Po příjezdu 
do Mláky jsme se dojemně objímali 
a  byli náležitě hrdi na výkon každého 
z nás. Speciální pochvala a uznání patří  
rafťákům!

Po oba dva večery nám výborně vařil 
lodní kuchař a doktor v  jedné osobě se 
svými asistenty. Všechno to skvělé jídlo 
se snědlo beze zbytku. Nesmím zapo-
menout ani na lodní kapelu, která svou 
hrou přitahovala ostatní obyvatele kem-
pu. Jsem přesvědčen, že je to známka vy-
soké kvality  jejich uměleckého projevu 
– chlapci, jen tak dál. V neděli jsme zru-
šili výlet do Jindřichova Hradce, protože 
koupání v jezeře bylo vzhledem k místu 
i  počasí silnějším lákadlem. Závěrem 
bych jako vždy chtěl poděkovat všem 
těm, kteří jezdí každý rok, i těm, kteří jeli 
poprvé. Jsem přesvědčen, že si to stejně 
jako já užili, a těším se na vás příští rok. 

P. S. Slibuji, že příští rok zaprší! Ahoooj!
Nikým nevolený kapitán Štefan Chovanec

  PROMÍTÁNÍ LETNÍHO KINA

  VORVANI NA LUŽNICI 
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Letošní tábor Orla jednoty Telnice (30. 
června až 9. července) byl vysoce vě-
decký a  skupina průzkumníků, kterým 
se dostalo té cti, aby byli prvními osíd-
lovateli nově objevené planety TAPA, 
zažila něco, o  čem některé generace 
pouze sní.

Ve čtvrtek 30. června to tedy zača-
lo. Expedice TAPA byla odstartována. 
Do kosmického střediska Borovinka se 
začali sjíždět účastníci výpravy dopro-

vázeni svými nejbližšími. Po nezbytné 
registraci a  ubytování v  kajutách při-
pravené vesmírné lodě velitel expedice, 
generál Míra, představil všechny členy 
velení a seznámil účastníky s cílem mise. 
Členové expedice byli rozdělení do šesti 
národů, pro které si vybrali nová jména: 
Marz, Alzáci, Scheldonovi potomci, Kos-
moplešky, Spok a B611. A pak už došlo 
k  dlouho očekávánému odletu na pla-
netu TAPA. 

Po příletu se naplno rozjela osídlova-
cí a průzkumnická činnost. Od počátku 
bylo jasné, že největším problémem 
přežití bude nedostatek vody a potra-
vy. Založili jsme základní stanici, urči-
li hranice parcel a  za zvuku expediční 
hymny vztyčili vlajku. Prvním úkolem 
bylo získání pitné vody extrakcí ze sád-
rovce a kondenzací z vlhkého travnaté-
ho porostu. Pro získávání potravy bylo 
nezbytné vystavět skleníky, které po-
skytnou rostlinám potřebné podmín-
ky a  ochrání je od kosmického záření 
tapavln. Po všech přípravách (získání 
stavebního povolení, materiálu apod.) 
konečně stavitelé vybudovali skleníky 
a  uložení drahocenných semen dove-
zených ze Země mohlo začít. Každý 
národ zasel řeřichu, jetelinu, obilí a fa-
zole a nechal je v klidu klíčit. Jaká by to 

byla moderní civilizace, kdyby neměla 
zajištěn přísun aktuálních zpráv. Po 
krátkém ladění dlouhých vln jsme ve 
večerních hodinách zachytili signál TV 
VEGA. Živé vysílání zpravodajství mo-
derované Áďou a Pecou bylo prolože-
no reportážemi ze života na Zemi i na 
planetě TAPA. Dokonce nechyběl ani 
sport se sporťákem Jirkou a  předpo-
věď počasí s  rosničkou Barčou. Prostě 
super kanál. 

Další den jsme si kromě zajištění po-
travy z  přírodních i  uměle vyrobených 
zdrojů svoje obydlí opatřili nezbytnými 
satelity pro příjem TV VEGA, abychom 
kromě pravidelných zpráv shlédli také 
první reklamu na masážní služby, pro-
vozované v  obydlí č. 9. Zdá se, že ně-
kteří účastníci expedice vycítili možnost 
k  podnikání. Po zajištění základních 
životních potřeb jsme se konečně do-
stali k  hlavnímu úkolu celé expedice, 
a  tím byla stavba vesmírného výtahu, 
který by nám ulehčil spojení s okolními 
planetami. Tato myšlenka je známá již  
z  21. století, doposud se však nikomu 
nepodařili ji zrealizovat. Začali jsme nej-
prve výzkumem lana a jeho uchycením, 
které by výtah uneslo. Dále probíha-
la výstavba výtahového terminálu, ke 
kterému mělo být připevněno lano na 
povrchu TAPY. Toto složité zařízení se 
strojovnou bylo sestaveno ze staveb-
nicových dílů. Dokud nebyl dokončen 
výtah, tak k přepravě materiálu a rozlič-
ných satelitů musely být použity rakety. 
Každý národ vyrobil raketu dle vlastní 
konstrukce a než jsme je zapojili do os-
trého letového provozu, tak proběhly 
nejprve zkušební lety. Mezitím se poda-
řilo zprovoznit osvětlení skleníků, a zvý-
šit tak produkci plodin na dvojnásobek. 

Terminál k  uchycení lana na povrchu 
TAPY byl již zcela zprovozněn a  bylo 
třeba najít a  prozkoumat vesmírné tě-
leso, na které připevníme druhý konec. 
Byl vytipován nedaleký asteroid a  nám 
zbývalo jen prozkoumat, zda je k dané-
mu účelu vhodný. Vydali jsme se smě-
rem k  místu, kde bude lano uchyceno, 
abychom prozkoumali složení hornin 
a místní vegetace a mohli ověřit, zda je 
asteroid dostatečně pevný a  stabilní. 
K  určenému bodu jsme se vydali třemi 
cestami, abychom se setkali na místě 
zvaném Květnice. Skalnatý povrch zpev-
něný kořeny letitých stromů byl k uchy-
cení lana ideální. Pak už přišlo na řadu 
poslední testování lana různými způso-
by napínání. Kvůli riziku přehřátí probí-
hal celý proces ve vodě místního rybní-
ka. Vše bylo v pořádku a náš výzkum byl 
zaznamenán do knih jako úspěšný.

Další den nás čekal nejtěžší úkol, 
spustit lano z asteroidu na planetu TAPA 
a připojit ho do připraveného terminá-
lu. Obě vesmírná tělesa jsou v  neustá-
lém pohybu a jejich spojení vyžadovalo 
podporu navigátorů ze střediska leto-
vého provozu, kteří měli za úkol předá-
vat aktuální informace o  poloze závaží 
umístěného na konci lana. U  ovládání 
pozičních lan stáli strojníci, kteří poslou-
chali pokyny navigátorů. Celý manévr 
řídil vedoucí národa. Po mnoha nepo-
dařených pokusech bylo závaží koneč-
ně připevněno k  terminálu a  napnuto. 
Následovala výroba dopravních kapslí 
k dopravení drobného materiálu a ves-
mírné pošty dalším civilizacím. I  tento 
nelehký úkol jsme zvládli. A vyplatilo se! 

Následující den jsme totiž prostřed-
nictvím těchto dopravních kapslí ob-
drželi tajnou zprávu od neznámé civili-
zace se souřadnicemi nedaleko od naší 
základny. Následovalo prozkoumání 
určeného místa, ale po cestě na nás 
zaútočili pašeráci. Běželi jsme dál až 
k  laserovému poli, kterým bylo nutné 
projít dál. Vydali jsme se změtí paprs-
ků, když na nás zaútočili podruhé. I tuto 
nástrahu jsme překonali a  přiblížili se 
k doupěti vesmírných pašeráků, kde se 
strhla lítá bitva. Vzduchem létaly nebez-
pečné vodní granáty, které vybuchova-
ly o okolní stromy. Opětovali jsme pal-
bu a  po několikaminutovém boji jsme 
doupě obsadili. Odměnou pro nás byla 
jejich kořist a znovu získání našeho vý-
tahu, který nám pašeráci zabrali. Bylo 

  EXPEDICE TAPA – TÁBOR ORLA JEDNOTY TELNICE
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V termínu od 9. do 16. července 2016 
probíhal v  rekreačním středisku Hutník 
letní dětský tábor pod záštitou Sokola 
Telnice. Rekreační středisko Hutník leží 
kousek od městečka Strážnice. Tábor byl 
zaměřen na různé sporty a  pohybové 
aktivity v  přírodě. Zúčastnilo se ho cel-
kem 46 dětí. Zažili jsme spoustu dobro-
družství nejen u vody, ale i na souši. Děti 
měly každý den připravený pestrý pro-
gram, ať už celotáborový, nebo pod ve-
dením svých vedoucích. Kromě mnoha 
soutěží o diplomy probíhala také tábo-
rová olympiáda, týmové hry, boj o bob-
říky, stezka odvahy, táborová diskoté-
ka a  mnoho dalších aktivit. Díky méně 
příznivému počasí ke konci týdne jsme 
nestihli zařadit naši oblíbenou zábavu, 
kterou je pohádkový les, ale jinak nám 
v  průběhu tábora počasí celkem přálo. 

V  prvních dnech jsme navštívili i  ná-
drž Lučina nedaleko střediska a  využili 
jsme ji k vodním radovánkám. V dalších 
dnech se počasí trochu zhoršilo, ale to 
nám nezabránilo v tom, abychom prožili 
spoustu skvělých zážitků a  dobrodruž-

ství i bez sluníčka. Pořádaly se táboráky 
s písničkami a hry u ohně. Děti si mohly 
zahrát fotbal, vybíjenou atd. Myslím si, 
že letošní sokolský tábor byl úspěšný 
a doufám, že si ho naše dětičky pořádně 
užily. Veronika Slezáková

Již VII. ročník Letního dětského tábo-
ra  Draci z  Tennessee se  odehrával od 
16. července do 24. července 2016 asi 
8 kilometrů od Strážnice v rekreačním 
středisku  Hutník. Samotné  ubytovací 
středisko se nachází v zalesněné oblasti 
Tvarožná Lhota/Lučina v  blízkém sou-
sedství s  rybníkem  Lučina. Atmosféra 
panovala ve sportovním duchu, pro-

gram byl bohatý, ceny se do poslední 
rozdaly. Letos jsme navštívili s  dětmi 
ZOO Hodonín, poté jsme zavítali na 
pirátskou plavbu na Jezu Hodonín, kde 
se děti na chvíli staly piráty a  hledaly 
zakopaný poklad. Po plavbě nás čeka-
lo rozloučení a návrat opět do tábora. 
Naši vedoucí dělali pro děti i nemožné, 
aby bylo na co vzpomínat, i když to ne-

měli vůbec jednoduché. Můžeme říci, 
že se letošní rok perfektně vydařil, jen 
to počasí mohlo být lepší, děti se bavily 
každý den. Téma tábora pro příští rok 
upřesníme v  lednu. Termín bude 15. 
července  – 23. července 2017, místo 
opět RS Hutník. Těšíme se na vás v příš-
tím roce!

Team Draci z Tennessee

  SOKOLSKÝ TÁBOR 

  LETNÍ DĚTSKÝ TÁBOR DRACI Z TENNESSEE

dobojováno a nás čekala jen závěrečná 
hostina a zhodnocení celého výzkumu 
expedice. 

Tímto byla celá expedice zdárně do-
končena a  věříme, že toto naše dílo 

posune možnosti obydlování dalších 
dnes ještě neprozkoumaných planet. 
No a  všichni účastníci expedice TAPA 
navždy zůstanou v  kronikách lidstva 
zapsáni jako ti, kteří posunuli hranice 

lidských možností zase o  kousek dál. 
Bylo nám ctí s  takovou posádkou spo-
lupracovat!

Za vedení výpravy expedice TAPA
Jiří Hrazdíra, náčelník
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Letos jsme na svoje letní táboření vy-
razily v termínu 17.–24. července na faru 
do Rychtářova u Vyškova. Téma se nám 
přímo nabízelo, a  tak jsme týden proží-
valy Olympijské hry Rychtářov 2016. Tři 
sportovní výpravy se sjely z roztodivných 
koutů světa. Zápolily spolu Mrkve z Hop-
kánie, Banány z  ledničky a  Borůvkoví 
jednorožci. Olympijskou vesničkou brzy 
vlály vlajky a zněly hymny těchto výprav.

Tak jak byly neobvyklé názvy sportov-
ních družstev, tak byly neobvyklé i spor-
tovní disciplíny, které se na olympiádě 

objevily. Běh borkyň svázaných k  sobě 
za ruce či za nohy, šnečí sprint, hod 
papírovým oštěpem, opičí dráha nebo 
fotbálek s brýlemi z  roliček od toaleťá-
ku – za to vše se získávaly cenné body. 
Naštěstí nám přálo počasí, a tak mohly 
být zařazeny i vodní sporty. 

Všechny sportovkyně prošly přísnou 
antidopingovou zkouškou pod vede-
ním zkušené komisařky. Poté pak moh-
ly svobodně sbírat olympijské kruhy do 
individuálního hodnocení, družstva pak 
body pro posun na běžecké dráze smě-

rem ke zlatu, stříbru nebo maximálně 
bronzu. 

Obzvláště se letos vyvedla noční hra 
a později i stezka odvahy lesem, na kte-
rou dorazila skvěle vybavená strašidla 
z  Telnice a  Sokolnic. Nejmladší účast-
nice svou odvahou vytřely zrak i  ve-
doucím, které do příště – co se odvahy  
týče – mají ještě co zlepšovat. Všechny 
jsme se vrátily ověnčené medailemi 
a  vavřínovými věnci a  jen co si trošku 
odpočineme, začneme trénovat na příš-
tí olympiádu!  Hana Kroutilová

  TÁBOR TELNICKÉ DÍVČÍ SCHOLY V RYCHTÁŘOVĚ 

Vesnička Babice (okres Třebíč) se stala 
letošním cílem telnických ministrantů 
a  jejich letního tábora (17.–24. července 
2016). Celkem 14 kluků (3 ze sousední-
ho Jakubova, 1  z Dlouhé Stráně) spolu 
strávilo týden v  krásném a  přátelském 
prostředí zdejší fary a  farnosti. Motivem 
tábora se stali „Apoštolové“, a tak se kluci 
seznamovali s  jednotlivými osobnostmi 
z řad Dvanácti, ale i s jejich posláním, kte-
ré je provázelo až do konce jejich životů. 

A protože většina apoštolů byli původ-
ním povoláním rybáři, nemohla chybět 
projížďka skutečnou lodí – v našem pří-
padě lodí s názvem „Horácko“ po neda-
leké Dalešické přehradě. Kromě samot-
né projížďky se ale kluci pustili také do 
výroby vlastních nepotopitelných lodí 
(z polystyrenu), které na babickém ryb-
níčku za pomocí člunu ručně poháněli 
po dobu okružní jízdy. S židovskou kul-
turou jsme se mohli seznámit v  ulicích 
třebíčského židovského města a ve zdej-
ší Zadní synagoze, nechyběla návštěva 
židovského hřbitova. Navštívili jsme také 

nádhernou baziliku sv. Prokopa se zná-
mým historickým portálem. V Muzeu Vy-
sočiny si kluci mohli doslova osahat stará 
řemesla a vyzkoušet si, jak se mele obilí, 
staví chrám či oblouková klenba, vyrábí 
dřevěná kola atd. Po historickém exkur-
zu přišlo na řadu lanové centrum, kde si 
někteří sáhli ani ne tak na dno svých fy-
zických, ale spíše psychických sil. Možná 
bylo fyzicky náročnější šlapání na kole 
v délce 26 kilometrů v průběhu poutní-
ho dne, kdy jsme navštívili kostely v Ja-
kubově a Litohoři. Někteří se totiž naučili 
jezdit na kole teprve před týdnem, jiní se 
ještě učili stabilitě a správnému brždění. 
Za pomocí svých starších kolegů a  do-
spělého doprovodu ale vše bezvadně 
zvládli!

Na okružní cyklistické výpravě jsme 
také navštívili výtvarnici a spisovatelku 
paní Gabrielu Kopcovou-Střelákovou, 
která je nejen šikovnou autorkou, ale 
také pozorovatelkou života na Vysočině. 
Našim cyklistům přečetla dvě ze svých 
pohádek a věnovala jim svou knihu Paní 

Pohádka. Kromě besedy se všem dosta-
lo úžasného občerstvení a také vzácné-
ho setkání s  její maminkou – 96letou 
válečnou veteránkou paní Boženou 
Kopcovou, které udělala návštěva naší 
výpravy radost. Potěšení bylo i  na naší 
straně, děkujeme!

Po náročném dni musela přijít na 
řadu i  zábava: už jste někdy hráli vod-
ní fotbal? Že ne? Stojí to rozhodně za 
to, mnozí kluci považují tento zážitek 
za nejlepší na celém táboře. Tři týmy 
Hebrea Penguins, Irón Rangers a Wolfs 
Izrael si užily spoustu ztřeštěné legrace 
a  pádů na mokrém povrchu. V  teplém 
dni to bylo navíc vítané osvěžení. Ces-
tou domů jsme ještě navštívili včelaře 
pana Ladislava Hrůzu z  Cidliny, který 
nás zasvětil do svého krásného řemes-
la a představil nám svou půlmilionovou 
včelí populaci. 

I náš další program byl nabitý, posuďte 
sami: sederová večeře, návštěva letecké-
ho muzea v Koněšíně, bojová hra aten-
tát či vlajkovaná, baseball, noční hra, 

  MINISTRANTSKÝ TÁBOR V BABICÍCH
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Další cyklistický výlet v  rámci Jiho-
moravského bicyklení byl víkendový 
(29.–31. července 2016) a  směroval 
účastníky po zámcích, které můžeme  

najít v  blízkosti řeky Svitavy. V  pá-
tek se celá výprava setkala v  Letovi-
cích, kde se nachází první ze zám-
ků u  Svitavy. Vzhledem k  časovým 

možnostem jsme tento zámek přímo 
nenavštívili, jen jsme ho zhlédli z  ná-
městí a  pověděli si něco málo o  jeho   
historii. 

cyklistická časovka na krásné a rozlehlé 
farní zahradě, prohlídka pětisetletého 
Dašovského mlýna, návštěva velké kozí 
farmy v  Ratibořicích a  spousta dalšího. 
Nechyběly tradiční táboráky, koupání či 
veselá diskotéka na rozloučenou.

Nezapomněli jsme se ale také věno-
vat babické historii, když nás bývalou 
školou provedl dlouholetý starosta p. 
Vecheta, a kluci navštívili místa, kde se 
odehrála známá babická tragédie. Přišlo 
také na milou návštěvu otce Vladimíra 
Langera z  Telnice a  otce Pavla Krejčí-
ho z Moravských Budějovic, který nám 
umožnil výstup na věž tamějšího koste-
la sv. Jiljí a prohlídku krypty. 

Úžasně se o nás starali místní farníci, 
kteří nám vyslali na pomoc tři skvělé 
pomocnice: Verču, Jolču a Martinu – ty 
nám pomáhaly nejen v kuchyni, ale také 
se aktivně účastnily programu. Se svou 
pomocí přispěchali také někteří farníci, 
nejvíce se však činil náš hostitel, otec 
Ladislav Kozubík, který s námi absolvo-
val většinu našeho programu, za vše mu 
moc děkujeme. Proběhl také tradiční 
fotbalový zápas s  domácími. Tentokrát 
se proti všem našim klukům postavil 
smíšený tým místních mládežníků, kte-
rý v dramatickém utkání nakonec zvítě-
zil a odnesl si pamětní destičku. 

Po celou dobu probíhala řada soutěží 
a  her, po deštivé noci jsme uspořádali 

např. hlemýždí závod, který vyhrál hle-
mýžď jménem Žvejka trenéra Štefana 
Esterky. Celotáborovou hru pak ovlád-
li bratři Zavadilové, když se celkovým 
vítězem stal mladší Míra, druhé místo 
patřilo Járovi a  bronz získal Kuba Cho-
vanec. Statečně ale bojovali všichni 
kluci. Zaslouží si za to velkou pochvalu. 
A  nejen za to: vytvořili skvělou partu 
a skvěle mezi sebe přijali kluky z Jaku-
bova a Dlouhé Stráně.

Kuchyni vládla jako obvykle Katka 
Umlášková a  technickým disciplínám 
Štefan Chovanec, moc jim za vše dě-
kujeme! Stejně tak i  Pavlovi Zapletalo-
vi za organizační výpomoc a  finanční 
podporu. Děkujeme také všem rodičům 
za všechny rozmanité formy pomoci. 
Věřím, že mnoho účastníků letošního 
tábora na něj bude dlouho v  dobrém 
vzpomínat.

František Kroutil, vedoucí tábora

  ZÁMECKÁ CESTA ÚDOLÍM SVITAVY
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Dalším v  řadě byl zámek v  Kunštá-

tu, a  protože se nachází kousek dál od 
řeky, neminul nás výšlap do kopce nad 
Letovicemi. Po cestě jsme se zastavili 
v  Rudce prohlédnout si jeskyni Blanic-
kých rytířů, kterou zde uměle vytvořil 
Stanislav Rolínek z  Bořitova. Tento na-
daný sochař samouk zde jako své první 
dílo vytvořil 13 metrů vysokou sochu T. 
G. Masaryka, v  té době největší sochu 
ve střední Evropě. Bohužel za II. světové 
války byla zničena a zůstaly po ní pouze 
boty na podstavci. Pak už jsme dorazili 
do plánované zastávky, na zámek v Kun-
štátu, který byl zpřístupněn veřejnosti až 
v roce 2005. 

Další naše cesta vedla k zámku v Lysi-
cích. Po cestě jsme se zastavili na malou 
návštěvu ke starostovi Drnovic, který 
nám ukázal jejich malebnou vesničku. 
I  zde býval zámeček, který dnes připo-
mínají jen hospodářské budovy. Do Lysic 
jsme dorazili až v  podvečer, takže jsme 
prohlídku museli oželet. Na památku 
naší návštěvy jsme se vyfotili a pokračo-
vali jsme do Černé Hory, kde jsme měli 
zajištěné ubytování. V Černé Hoře se také 
nachází zámek, který je ale v současnosti 
využíván jako domov důchodců.

Další den jsme brzy ráno vyrazili na 
naše putování a vcelku brzy jsme proje-
li bránou k zámku v Rájci nad Svitavou. 

Tady proběhlo také památeční focení 
a naše cesta pokračovala do Blanska na 
zámek, kde jsme absolvovali i prohlídku 
zámku a expozic, které se v blanenském 
zámku nacházejí (Blanenská umělec-
ká litina, Objevitelé Moravského krasu, 
Hrady blanenského okolí a  další). Po 
prohlídce jsme si odpočinuli v cukrárně 
a pak už jsme se vydali trochu unavení 
domů. Přece jen terén je více členitý, 
než na jaký jsme zvyklí u nás doma. 

Závěrem zveme zájemce na dal-
ší cykloputování, které se uskuteční  
23.–25. září 2016 a bude to výlet Zlatým 
křížem Podluží.

Za Jihomoravské bicyklisty Jiří Hrazdíra

Všichni jsme po prudkém večerním 
dešti vyhlíželi, jaké bude v  sobotu 6. 
srpna 2016 počasí. A  ejhle, nejenže už 
nezapršelo, ale dokonce nás až do ve-
čera provázela snad dokonalá teplota 
a příjemné sluníčko. To vše také přivíta-
lo odpoledne první vystupující – cimbá-
lovou muziku Donava, která dobře nala-
dila asi pět set účastníků tohoto folklor-
ního setkání. Po Donavě se ke slovu 
dostala krojovaná Rozmarýna z Újezda 
u  Brna a  také Mužáci ze Žatčan. Všich-
ni pěkně poctivě a od srdce představili 
svůj repertoár místních lidových písní. 
Slova chvály na toto skvělé vystoupení 
zazněla i z úst samotného Jožky Černé-
ho, který měl možnost si jeho část vy-
slechnout. Pohodová nálada gradovala. 
Přítomní Cífeřané se nechali přemluvit 
a bez přípravy, ale o to víc srdečně za-
zpívali tři slovenské lidové písně, které 
potěšily všechny přítomné. To byl do-
slova folklorní pozdrav pro hostitelskou 
partnerskou obec – děkujeme! 

Pak přišla chvíle pro Jožku Černého, 
který byl uveden jako velký Moravan. 
On sám však podotkl, že se stále cítí 
být zpěvákem československým, ne-
boť v  oblasti folkloru k  žádnému roz-
dělení ve skutečnosti nedošlo, na rozdíl 
od našeho státu. Sám byl překvapen, 
že v  Telnici vystupuje již po třetí: po-
prvé se tak stalo v roce 1987, podruhé 
v roce 1994. Pokaždé u toho tehdy byl 
za pořadatele pan Ladislav Kořalník. 
Každá píseň Jožky Černého si vyslou-
žila potlesk publika, které ho nakonec 
nechtělo nechat odejít a  několikrát 
si vyžádalo další píseň. Spolu se svou 
cimbálovou muzikou přinesl všem pří-
tomným generacím příjemný zážitek 
a mnozí také využili možnost se s ním 

vyfotit a nechat si podepsat plakátek či 
fotku na památku.

Takové milé setkání bylo v tuto chvíli 
škoda ukončit, a tak si znovu vzala slo-
vo cimbálová muzika Donava, která se 
uprostřed tanečního parketu a  svého 

publika vynikajícím způsobem vžila do 
dobré nálady zpívajících posluchačů. 
Hrálo se a zpívalo na přání, ani tma ne-
byla pro příznivce folkloru překážkou. 
Skvělý večer skončil až okolo půlnoci, 
mnozí odcházeli s písní na jazyku, slyšet 
to bylo ještě i z pěkné dálky.

Děkujeme všem účinkujícím za krás-
né setkání. Děkujeme také všem, kteří 
se postarali o  občerstvení – restauraci 
HD Pub a mistru Seňorovi, ale také míst-
nímu vinaři Petru Sklenářovi za vynika-
jící víno. U stánků své produkty nabízeli: 

Lucie Formánková a její tým BeFabulous 
(náramky na přání), Včelařství Petr Špa-
ček (včelí produkty) a  Kateřina Umláš-
ková (prodej ručních výrobků pro chari-
tu). Za poskytnutí a pomoc s přípravou 
areálu děkujeme telnickému Sokolu. 

Za přípravu akce a výzdobu areálu dě-
kujeme také obecním zaměstnancům. 
Za vydatnou pomoc na místě samém 
děkujeme také členkám kulturní komi-
se obce. Poděkování patří také všem, 
kteří dobrovolně přispěli svým vstup-
ným a  především sponzorům: telnické 
společnosti VIMIXA, advokátní kanceláři 
Hugo Hubený a společnosti KTS Ekolo-
gie. Děkujeme také všem účastníkům, 
kteří společně vytvořili kouzelnou at-
mosféru tohoto moc příjemného odpo-
ledne.  FK

  KONCERT JOŽKY ČERNÉHO 
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Telnické sluníčko pokračovalo ve své 
činnosti i v uplynulém školním roce. Pro 
setkávání maminek a dětí sloužila stře-
deční dopoledne. Útočištěm se nám 
stal malý sál orlovny, v  měsíci červnu 
jsme si užívali krásné počasí v Bezpeč-
né dětské zahradě. A  co tvořilo struk-
turu našich setkávání? Během první 
třičtvrtěhodiny jsme se přivítali s plyšo-
vým sluníčkem a hlavně vzájemně mezi 
sebou, protáhli se při recitování básni-
ček, zazpívali si známé i  nové dětské 
písničky za doprovodu „vlastní kapely“, 
zahráli hry a zatancovali. Nechybělo sa-
mozřejmě ani oblíbené cvičení s padá-

kem. Druhou část si děti „organizovaly“ 
samy – kdo měl čas, zůstal v herničce, 
ve kterou se díky rozmanitým hračkám 
sál rázem proměnil. Maminky měly 
možnost využít tuto dobu ke vzájem-
nému popovídání. Srdečně zveme ne-

jen naše „pravidelné“ maminky a jejich 
malá sluníčka, ale i ty nové k setkávání 
mateřského klubu v  novém školním 
roce od 21. září každou středu v čase 
10.00–11.30 hodin.  

 Marie Gabrhelová, Telnické sluníčko

Stalo se už dobrou tradicí, že nás 
v  letních měsících navštěvují přáte-
lé z  partnerské slovenské obce Cífer. 
Svou návštěvou nás poctili i tentokrát 
u  příležitosti koncertu Jožky Černého 
v sobotu 6. srpna 2016. Ale ještě před 
tím, než se na koncert vydali, prožili 
krásný den nejen v  Telnici, ale i  v  je-
jím blízkém okolí. Tentokrát se auto-
bus 52 Cífeřanů po obědě na orlovně 
vydal do Rajhradu a  zdejšího Památ-
níku písemnictví na Moravě, tedy do 
rajhradského kláštera. Ohromný areál 
benediktinského kláštera umožňuje 
prohlídku na poměrně dlouhou dobu, 
tentokrát jsme vybrali to nejdůležitěj-
ší v  rozsahu 1,5 hodinové „ochutnáv-
ky z  nabídky místní expozice.“ Další 
zastávkou se stal památník Mohyla 
míru a  tamní muzejní expozice. Pro 
ty, kteří už toto místo navštívili dříve, 
byl připraven košt vína s  vinařstvím  
Rozařín. 

To už se ale blížil čas koncertu Jožky 
Černého, respektive programu, který 
byl v  rámci tohoto koncertu připraven 
v areálu Sokola Telnice. Tam cíferští přá-
telé zamířili z prateckého kopce a strá-
vili krásné odpoledne ve společnosti 
folkloru a  také přítomných místních 

obyvatel. Velmi milým se stalo jejich pů-
vodně neplánované zpívané vystoupe-
ní na podiu. Stali se sami předskokany 
Jožky Černého a  vysloužili si za to po-
tlesk všech přítomných. Pak už přišlo na 
rozloučení: autobus dobře naladěných 
Cífeřanů se vydal domů okolo půl de-
váté. Děkujeme jim za jejich přátelskou 
návštěvu. 

Poděkování patří také všem, kteří po-
máhali s přípravou této návštěvy a také 

s  návštěvou samotnou, od obecních 
zaměstnanců, přes členky kulturní ko-
mise po pana Václava Burka, Restauraci 
Orlovna Stanislava Krále, Restauraci HD 
Pub, Vinařství Rozařín, Včelařství Petr 
Špaček a  mnoho dalších. Zvláštní po-
děkování patří panu Janu Královi za při-
vítání a uskutečnění prohlídky telnické 
orlovny pro p. Čechoviče, posledního ži-
jícího člena místního cíferského spolku 
Slovenský orol.  FK

  ŠKOLNÍ ROK 2015/16 V TELNICKÉM SLUNÍČKU

  MILÁ NÁVŠTĚVA Z CÍFERA
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 ROZHOVOR S MARTINEM GOLISEM A JAROSLAVEM SLEZÁKEM
Martin Golis (*1994, na fotografii vlevo) a Jaroslav Slezák (*1998) jsou nejen 
příbuzní, ale společně i trénují telnický dívčí futsalový tým BABES FC. 

n Jak vůbec vznikla myšlenka vašeho 
futsalového klubu?

MG: Všechno začalo tím, že mi jed-
nou ráno Radek Micheller nabídl, že 
bychom se spolu mohli věnovat tré-
nování dívčího fotbalu. Myšlenka se mi 
líbila, protože jsem si s ní už pohrával 
delší dobu, a  tak jsme si řekli, že do 
toho půjdeme se vším všudy.

n Z  vlastní zkušenosti vím, že takové 
rozhodnutí musí být velmi zodpověd-
né, protože tréninky jsou pravidelné, 
a to dá docela práci časově zvládat, je 
to tak?

MG: Je to pro nás hodně zodpo-
vědný koníček, proto jsme přizvali ke 
spolupráci další dva členy realizačního 
týmu, Jardu Slezáka a Patrika Strakaté-
ho. Tak jsme zamezili právě tomu, že 
by na trénink nedorazil žádný trenér. 

Každý trénink máme rozdělen do ně-
kolika úseků: technika běhu, technické 
dovednosti a  hra samotná, u  které se 
snažíme hráčkám vysvětlovat systém 
hry a strategii.

JS: Dříve jsme trénovali pouze je-
denkrát týdně, ale kvůli tomu, že chce-
me hrát časem krajský přebor žen, mu-
síme tréninku věnovat více času.

n Máte moje uznání, že jste to od po-
čátku pojali takhle vážně. Jaká specifi-
ka přináší práce s děvčaty?

MG: Děvčata jsou od prvopočátku 
neukázněnější než kluci (smích). Na 
trénink se mimo jiné přicházejí také 
vypovídat se svými spoluhráčkami, 
a tudíž je složité udržet v týmu morál-
ku a respekt. Proto se snažíme udržet 
zdravou rovnováhu mezi disciplínou 
a kamarádstvím.

JS: Co se týče hry, nejsou holky na ta-
kové úrovni jako kluci, kteří to hrají od 
malička, ale zase do toho dávají větší 
kus srdce. Na první pohled to vypadá, 
že „děvčata a  futsal“ – to k sobě příliš 
neladí, ale když to holky začne bavit, je 
to radost pohledět (smích).

n Viděli jsme vás poprvé na turnaji 
„O pohár starosty obce“ letos v  břez-
nu a  skutečně to byla radost pohle-
dět. Pomáhali jste jim ale ve hře i  vy, 
což jistě prospívalo týmovému výko-
nu. Jak se jim daří, když hrají samy  
bez vás?

MG: Tehdy ještě nebyla úroveň jejich 
hry na takové výši, aby se mohly po-
rovnávat s mužskými mančafty, proto 
jsme jim přímo ve hře pomáhali s roze-
hrávkou a koordinací. 

n Trénovali jste nejdříve v telnické or-
lovně, pak v  žatčanské orlovně. Kde 
máte domácí prostředí nyní?

JS: Momentálně jsme se přesunu-
li na žatčanské fotbalové hřiště, kde 
můžeme skvěle využít velký prostor 
a  výhodné nájemní podmínky. Když 
je špatné počasí, domlouváme si ná-
hradní prostory, aby trénink neodpadl. 
V zimě bychom chtěli trénovat ve zdej-
ší sportovní hale. 

n Kolik děvčat se dnes účastní vašich 
tréninků a jakého jsou věku?

JS: Nyní trénujeme dvanáct dívek 
ve věku od 15 do 22 let různých futsa-
lových schopností. Jsme rádi za hráč-
ky, které do týmu přinášejí svoje zku-
šenosti, a  tím pomáhají s  rozvojem 
ostatních členek týmu. Naše hráčky 
jsou jednak z Telnice, ale i z okolních 
i  vzdálenějších vesnic. S  aktuálním 
počtem dívek jsme celkem spokoje-
ni, ale nesmíme usnout na vavřínech 
(smích), a  proto jsme zahájili nábor 
nových hráček.

MG: Hledáme holky od 15 do 22 let, 
které nechtějí jen sedět doma u počí-
tače, mobilu nebo u televize a rády by 
v  kolektivu skvělých děvčat (JS dodá-
vá: „a trenérů“) zažily nevšední zážitky 
se sportem a s výbornou partou kama-
rádů. Z toho důvodu jsme taky rozesla-
li do okolních vesnic a měst náborové 
plakáty s cílem přilákat více potenciál-
ních hráček. Zájemkyně se buď mohou 
ozvat osobně nám dvěma, nebo na 
email: futsaltelnicezeny@gmail.com.
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n A co je tím hlavním cílem vašeho tre-
nérského snažení?

JS: Chceme vytvořit kompaktní tým, 
který se stane nedílnou součástí žen-
ského soutěžního futsalu na Jižní Mo-
ravě. 

MG: Také se snažíme, aby na trénin-
cích panovala příjemná atmosféra. 
Například pro mne je důležité, aby to 
hráčky skutečně bavilo, protože mým 
tréninkovým úkolem je výuka technic-
kých dovedností. Z  toho důvodu mu-
sím vymýšlet cvičení, která budou pro 
děvčata dostatečně záživná. Neschá-
zíme se jen na společných trénincích, 
ale snažíme se potkávat i  při jiných 
příležitostech, při kterých utužujeme 
náš kolektiv. Proto si myslím, že máme 
skvělou partu, která má potenciál do-
sáhnout vysokých met.

n Kluci, neodpustím si na závěr větu, 
že neznám mnoho takových jako vy 
a ve vašem věku, že by něco pro ostat-
ní dělali s takovým nadšením, vážností 
a ještě navíc zadarmo.

JS: V mém případě platí, že mne to 
všechno hodně baví a dost jsem se do 
toho obul. Těším se na každý trénink.

MG: Někteří nám podsouvají, že když 
za sebou nemáme hvězdnou hráčskou 
kariéru, nemůžeme se věnovat tréno-
vání někoho jiného. Nemyslím si to. 
Důležité je, aby člověk měl pevnou 
vůli a velké nadšení pro věc. A toho my 
všichni máme dosyta! 

n Přeju vám tedy hodně úspěchů do 
budoucna a  držím palce, aby vám to 
všechno co nejdéle vydrželo! 

František Kroutil

V sobotu 21. května 2016 na tel-
nické sokolovně proběhl za podpory 
obce Telnice již 31. ročník tra-
dičního turnaje ve volejbale 
místních týmů. Letos se ho 
zúčastnilo šest družstev 
složených z  telnických 
volejbalových nadšen-
ců a jejich hostů. Systé-
mem každý s každým se 
bojovalo od zhruba 10 
hodin až do brzkého pod-
večera. Stalo se dobrou tra-
dicí, že snaha, bojovnost a sportovní 
úroveň byly opravdu vysoké, stejně 
jako úroveň kulturně-společenská. 

Počasí letošnímu turnaji přálo – dá se 
říci, že bylo pro volejbal ideální. Jako 

každý rok sportovní atmosféru 
doplnilo bohaté občerstve-

ní, letos gulášová polévka 
a  na ohni opékaná vep-
řová kýta. Všem účastní-
kům turnaje děkujeme 
a těšíme se na příští roč-
ník. 

Konečné pořadí týmů: 
1. VOLTAREN TÝM, 2. BOUŘ- 

KA Z  PRAHY, 3. OCHOZKEJ 
SKALPEL, 4. HELOU VAČNATCY, 5. SUPI,  
6. STÁRCI NA CHMELU.

 Kateřina Páralová

   31. ROČNÍK TELNICKÉHO  
VOLEJBALOVÉHO TURNAJE

V neděli 22. května 2016 došlo k  jubi-
lejní 10. manipulaci se sportovní halou. 
Zdá se to neuvěřitelné, ale nafukovačka 
už nám slouží pátou sezónu. Jako vždyc-
ky jsme se sešli jen my, telničtí házenkáři, 
a  tentokrát i dva další zdatní brigádníci, 
jmenovitě Jirka Roznos a  Michal Kašpar 
(oba za fotbalisty). Počasí bylo od samé-
ho rána příjemné, účast solidní a  nejen 
vedoucí akce Fanda Topinka z Techtexu 
tak mohl být spokojen s rychlým postu-
pem prací. Před jedenáctou hodinou byly 
všechny čtyři plachty složeny a připrave-
ny u kontejneru. Časově jsme na tom byli 
slušně, tak jsme si dovolili přestávku na 
občerstvení, které připravila pro všechny 
paní Leona Bímová. Podávala se fazolová 

polévka s  chlebem. Komu jedna porce 
nestačila, mohl si přidat. Byla opravdu 
výtečná!

Po krátkém odpočinku jsme se tedy 
vrhli na uskladnění plachet a  dalšího 
příslušenství. Následně jsme demonto-
vali z vchodových dílů části, které bránili 
snadnější manipulaci, a  taktéž je uložili 
do kontejneru. Poté jsme vchody umístili 
pomocí vysokozdvižného vozíku na stře-
chu kontejneru a zajistili proti pádu. Finá-
le akce přineslo vyčištění kanálů kolem 
hřiště a drobné kosmetické úpravy areá-
lu. No a pak už jen kofola, pivko a doutní-
ček. A tak tedy všichni, kteří chtěli zdar-
ma sportovat od konce května do konce 
září, mohli.  Házenkáři Sokola Telnice

  DEMONTÁŽ SPORTOVNÍ HALY
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V  pátek 17. června 2016 se v  zase-
dačce OÚ Telnice sešli hráči a  hráčky 
futsalového oddílu Sokola Telnice, 
aby bilancovali sezónu 2015/2016, 
v  níž mužstvo Sokol Telnice A  získa-
lo stříbrné medaile v  soutěži Bambi-
ni liga BSMK. Kromě této ligy se naši 
hráči účastnili i dalších turnajů a přá-
telských zápasů a  především pra-
videlně trénovali ve sportovní hale 
a sokolovně (mladší i starší 2x týdně). 
Na pátečním rozloučení se sezónou 
si hráči tradičně zvolili svého nejlep-
šího hráče, hráčku a  talent roku. Nej-
lepším hráčem se tentokrát těsně, 
přesto zaslouženě stal Marek Toužín, 
hráčkou zcela jednoznačně Veronika 
Zemanová a  talentem roku se v  hla-
sování svých spoluhráčů stal Václav 
Kroutil. Gratulujeme! Nejlepším tel-
nickým střelcem Bambini ligy se v le-
tošní sezóně stal Marek Toužín (30 
gólů), následován Filipem Švandou  
s 23 zásahy.

Přišlo i na loučení s hráči, kteří pře-
sáhli věkovou hranici pro start v ligo-
vé soutěži, jejich věrné fotbalové služ-
by byly odměněny drobný dárkem 
a  bouřlivým potleskem přítomných. 
Loučíme se s  vynikajícími brankáři 

Gabrielou Výletovou a  Jiřím Budíkem 
a  také s  nesmlouvavou obránkyní 
Kristýnou Trnavskou. V  letošním roce 
do ligové soutěže zasáhlo celkem 26 
hráčů, dalších 12 navštěvovalo naše 
tréninky. V  příští sezóně budou do 
soutěží přihlášeny dva týmy, pokud 
se podaří nábor a  děvčata se spolu 

dohodnou, možná přihlásíme i  třetí 
mančaft. Za spolupráci v  celém roč-
níku děkujeme trenérům Petru Touží-
novi a Františku Kroutilovi, stejně tak 
i pokladníkovi Romanu Švandovi. Po-
děkování patří i  rodičům za podporu 
činnosti našeho oddílu. 

 Futsalový oddíl Sokola Telnice

V  neděli 5. června 2016 se v  brněn-
ských Lužánkách odehrál poslední 
ligový turnaj Bambini ligy juniorů 

Brněnského svazu malé kopané. Tři 
týmy Sokola Telnice se jej zúčastni-
ly více než důstojným způsobem. Na 

umělé trávě odehrály telnické man-
čafty velmi dobré zápasy a kromě ko-
runy krále střelců si naši hráči odnesli 
všechna individuální ohodnocení. I  to 
samo o  sobě svědčí o  našem vynika-
jícím výkonu. Klíčovým zápasem bylo 
utkání FC Habrůvka vs. Sokol Telnice 
A, v  němž naši borci porazili FC Hab-
růvka skórem 4:0 a  v  celé soutěži pak 
skončili na skvělém druhém místě. Po-
řadí turnaje nakonec odpovídá celko-
vému pořadí celé soutěže: 1. FC Rom-
star, 2. Sokol Telnice A, 3. FC Habrůvka,  
4. Sokol Telnice B, 5. Sokol Telnice C. In-
dividuálně byli ohodnoceni tito hráči: 
nejlepší hráč turnaje – David Linhart; 
nejlepší hráčka turnaje – Veronika Ze-
manová; nejlepší brankář(ka) – Gabri-
ela Výletová. Blahopřejeme telnickým 
hráčům ke skvělým výkonům a hlavně 
k  dobré kamarádské partě v  celé le-
tošní sezóně. Podrobné výsledky celé 
sezóny získáte na internetové adrese  
www.bsmk.cz. 

Futsalový oddíl Sokola Telnice

  MLADÍ TELNIČTÍ FUTSALISTÉ ZÍSKALI STŘÍBRNÉ MEDAILE

  FUTSALOVÉ LOUČENÍ SE SEZÓNOU



V pondělí 27. června 2016 jsme se mís-
to tréninku sešli, abychom zhodnotili naši 
letošní náročnou a hlavně velmi dlouhou 
sezónu. Sedli jsme si pěkně na „sokecu“ 
k táboráku a řekli jsme si, že jsme:
•  Odehráli 12 kol naší ligy, kam jsme pře-

vážně jezdili v počtu tří týmů, a domá-
cí a  okolní turnaje v  počtu čtyř týmů. 
A  v  podstatě jsme pokaždé stáli na 
bedně.

•  Zúčastnili se velkých turnajů v Novém 
Veselí, ve Velké Bystřici (tam jsme byli 
dvakrát), v Kuřimi, v Olomouci, ve Zruči 
nad Sázavou a v Litovli.

•  Hráli školní ligu.
•  A že někteří občas a  někteří už pravi-

delně hráli velkou šestkovou házenou 
s mladšími žáky.
A na to jsme navázali loučením. Víme, 

že kluci ročníků 2005 letos s miniházenou 
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Letos jsme stejně jako loni sezónu 
ukončili účastí na mezinárodním turna-
ji miniházené LITOVEL MINICUP 2016, 
který se konal od 10. do 12. června 2016. 
Oproti loňské účasti jsme na letošní roč-
ník přijeli s  oběma týmy, tzn. týmem 
přípravky a  týmem minižáků. Všechny 
nás čekal třídenní maraton miniháze-

né a  také velmi příjemný doprovodný 
program, který pořadatelé každoročně 
pro účastníky turnaje připraví. Měli jsme 
k  dispozici bazén, kino, diskotéku, ská-
kací hrad, paintball a možnost prohléd-
nout si město, kde se v  sobotu konal 
festival Hanácké Benátky. V  každé ka-
tegorii bylo 12 týmů a v Litovli se hraje 
systémem „každý s každým“, takže kluky 
čekalo 11 zápasů po 20 minutách (2 x 10 
minut).

Přípravka (ročníky 2007 a 2008) – Tito 
naši malí borci byli na tak velkém tur-
naji úplně poprvé a  začali dobře. Hned 
v  pátek na začátku porazili Duklu Praha 
a další dva zápasy vyhráli také. V sobotu 
pak pokračovali na vítězné vlně, ale bez 
Romči Jahody, který musel odpočívat, 
ale zase dojel Patrik Habiger, aby nám 

pomohl. Naše vítězné tažení zastavil až 
náš tradiční soupeř z  ligy, Nové Bránice, 
které jsme neporazili (kluci z Nových Brá-
nic turnaj vyhráli). V sobotu jsme tedy ze 
čtyř zápasů jeden prohráli. V  neděli nás 
také čekali čtyři zápasy: jedna remíza, ji-
nak vše výhry. No prostě bomba. Musím 
kluky pochválit, celé tři dny makali úplně 
naplno a  bojovali až do úplného konce 
turnaje. A i když už ke konci síly ubývaly, 
makali pořád. Naši malí házenkáři prostě 

prodali, co se v průběhu celého roku na-
učili. Celkově skončili na druhém místě!

Minižáci (ročníky 2005 a  2006) – Tito 
staří mazáci zase naopak na takový turnaj 
jeli naposled (kromě Kuby a Kuby). Víme, 
že v  září už budou hrát velkou házenou 
jako mladší žáci. A  tito naši staří mazá-
ci v  pátek na začátku o  jeden gól nedali 
Žeravice, ale pak už jeli, jak je známe. V so-
botu porazili obávanou Olomouc a v po-
sledním zápase dne opět o jednu branku 
klopýtli s  domácí Litovlí. Bylo už pozdě 
večer a  domácí kotel jim úplně nesedl. 
V  neděli už nezaváhali a  vysoko porazili 
všechny soupeře. Chválím je také, protože 
i když to některé bolelo a některé to bo-
lelo úplně moc, bojovali tak, jak je prostě 
známe. A  loňské druhé místo obhájili! 
A jako bonus se Tomáš Jahoda stal nejlep-
ším střelcem turnaje se 126 brankami!

Sestava přípravka: Strnádel Petr (13), 
Domša Ondřej (3), Jahoda Roman (55), 
Sobotka Matěj, Dvořák Ladislav (2), Bu-
reš Ondřej (60), Habiger Matěj (78), Dvo-
řák Vít, Sklenář Daniel (29), Habiger Pat-
rik. Sestava minižáci: Herold Lukáš (18), 
Chovanec Jakub (br., 2), Jahoda Ondřej 
(53), Horáček Jakub (26), Páral Tomáš 
(12), Sklenář Radek (34), Sobotka Kryštof 
(6), Jahoda Tomáš (126). Veškeré výsled-
ky si můžete přečíst na www.hazena-
telnice_mini.wbs.cz a  veškeré výsledky, 
podrobné informace a fotky jsou také na 
www.minicup.tatranlitovel.cz.

Pavlína Michellerová, 
oddíl házené TJ Sokol Telnice

  MINIŽÁCI A PŘÍPRAVKA DOVEZLI Z LITOVLE DRUHÉ MÍSTO

  HODNOCENÍ SEZÓNY MINIHÁZENKÁŘŮ 2015/2016
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Letos se nás v  neděli dopoledne  
19. června na hodový zápas „mladí vs. 
staří“ nesešlo nijak moc. Možná za to 

mohla sobotní vydařená zábava, možná 
se někteří zalekli velmi teplého počasí, 
které panovalo, a  rozhodli se tak šetřit 

síly na další nedělní a pondělní program. 
Každopádně jsme utkání důstojně ode-
hráli i s menším počtem hráčů. Naopak 
rozhodčí jsme měli tentokráte dva – Ale-
še Strakatého a  Jendu Krále ml., kteří 
zápas řídili s  přehledem a  především 
s nadhledem. Na nějaký ten krok navíc 
nekoukali, mnohé přešlapy brankovišť 
přehlédli a dokonce si nechali líbit i „vý-
hrůžky“ hráčů a diváků. Všichni hráči na 
hřišti bojovali, jako by šlo o ligové body, 
a  někteří dokázali, že pokud by trošku 
potrénovali, někteří ze současných dru-
holigových hráčů by se jistě začali bát 
o  místo v  sestavě... Pěkné dopoledne 
jsme ukončili ve stínu pod stromy při 
požití lahodných nápojů. A  výsledek 
utkání? Překvapivě opět remíza!

Házenkáři Sokola Telnice

končí a příští sezónu už budou mladšími 
žáky. Takže těmto borcům – jsou to Kryš-
tof Sobotka, Tomáš Páral, Tomáš Jahoda, 
Samuel Luskač, Lukáš Herold, Matyáš 
Jedlička, Ondřej Jahoda a Radek Sklenář 
– přejeme, aby se jim ve velké házené da-
řilo, aby byli pořád takový „bombarďák“ 
jako doposud a aby jim hlavně jejich úsilí 
a píle vydržely. Na tento start jsme je vy-
bavili malými dárky, naposledy jsme si 

s  nimi společně dali náš pokřik a  dál už 
je to na nich. No a když jsme snědli buřty 
a dostatečně jsme si zařádili, tak jsme si 
všichni popřáli krásné prázdniny a  slíbi-
li jsme si, že se sejdeme zase všichni po 
prázdninách a  ještě před tím na našem 
příměstském táboře.

Tímto bych ráda poděkovala hlavně 
všem rodičům, bez kterých bychom nikdy 
nikam nejeli. A  také všem našim fanouš-

kům, sponzorům a prostě všem, kdo nám 
jakkoliv pomáhá a někdy o tom ani neví. 

Loučím se s  vámi i  já. Bylo mě s  vámi 
moc dobře. Děkuji všem telnickým há-
zenkářům, že mě mezi sebe vzali, že jsem 
s  nimi mohla deset sezón být, a  slibuji 
vám, že už pořád budu vaším věrným 
přítelem a fanouškem.

Pavlína Michellerová,
 oddíl házené TJ Sokol Telnice

Tradiční sportovní akcí na konci škol-
ního roku se stal memoriál Jana Kratiny 
v miniházené. Tento turnaj je pořádán již 
řadu let, původně jako Mega Sam Cup 
Olomouc, později po úmrtí jeho zakla-
datele jako memoriál Jana Kratiny ve Vel-
ké Bystřici. Každým rokem se ho účastní 
téměř 40 družstev minižáků včetně na-
šich malých házenkářů. V letošním roce 

se zúčastnila také družstva ze Slovenska, 
Polska a Maďarska. Tradičními účastníky 
jsou také házenkáři z chorvatské Rijeky, 
se kterými již několik let udržujeme přá-
telské vztahy. Na turnaji se nám dařilo, 
i když medaile jsme tentokrát nepřivezli. 
Ze 17 družstev skončili mladší hráči – 
ročníky 2006 a 2007 – na 7. místě. Starší 
hráči – ročník 2005 – se umístili ve velké 

konkurenci 16 týmů na 6. místě. Důleži-
té je, že si všichni užili pohodový turnaj 
a  dobře si zahráli. Po skončení turnaje 
v  sobotu 25. června k  nám přijeli z  již 
zmíněného turnaje na krátké soustředě-
ní přátelé z chorvatské Rijeky. Ubytováni 
byli ve třídách telnické školy a stravová-
ní měli zajištěno na orlovně. V neděli od-
poledne byl uspořádán přátelský turnaj 
pro minižáky a mladší žáky za podpory 
oddílu házené Sokola Telnice a obce Tel-
nice. Kromě telnických a  chorvatských 
házenkářů se zúčastnili i mladší žáci ze 
Sokolnic. Ve všech zápasech předvedli 
hráči divákům své umění a dokázali, že 
házená je pro ně sportem číslo jedna. 
Pro všechny účastníky byla připravena 
malá odměna. Občerstvení během celé-
ho odpoledne zajišťovala restaurace HD 
Pub na sokolovně a pan Tomáš Sobotka. 
V  pondělí večer naši chorvatští přátele 
odjeli zpět domů a  my doufáme, že se 
jim u nás líbilo a příští rok nás opět na-
vštíví. Děkuji všem za pomoc při organi-
zaci turnaje i celého soustředění házen-
kářů z Rijeky. Leona Bímová 

  HODOVÝ HÁZENKÁŘSKÝ ZÁPAS

  MEMORIÁL JANA KRATINY A NÁVŠTĚVA Z CHORVATSKA 
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V  sobotu 25. června 2016 se konal již 
tradiční tenisový turnaj ve čtyřhře na te-
nisových kurtech za sokolovnou za účasti 
sedmi párů z Telnice, blízkého okolí i ně-
kolika hráčů z  Maďarska. Tenisové klá-
ní bylo zahájeno v  osm hodin, hrálo se  
každý s každým. Během celého dne bylo 
krásné, ale zároveň velmi horké počasí, 
se kterým se nejlépe popasovali Mirek 
Knol s Karlem Holčapkem, kteří nakonec 
ovládli celý turnaj. V  průběhu turnaje 
bylo zajištěno jídlo i  pití. K  vidění byly 
nádherné výměny, za které by se nemu-
seli stydět ani hráči na nejvyšší úrovni. 
Během turnaje se přišlo podívat i několik 
diváků. Akce byla realizována za finanční 
podpory obce Telnice. Michal Kubíček

Motto: „To, co mě žene někam za dobrodružstvím, pryč ze stereotypu a  šedi 
všedních dnů, kdy máte naplánovanou každou minutu, je SVOBODA, VOLNOST 
a NEVYZPYTATELNOST situací, do kterých se během cest dostanete. Říká se, že 
každá cesta má svůj cíl, mým cílem je právě cesta. Každá je plná náhod a pokud 
nejdete jen slepě za svým cílem, nejste k náhodám neteční a dokážete je využít, 
zažijete to, co zůstane jiným odepřeno.“ – Honza Kopta 

Dne 5. července 2016 se v  brzkých 
ranních hodinách postavilo na pomy-
slnou startovní čáru Tour z  Telnice do 
Telnice, jak jsme si ji pojmenovali (bě-
hem dvou drsných dnů dostala mnoho 
jiných a mnohem zajímavějších názvů), 
sedm statečných: Jan Hrdlička, Radek 
Blaženka, Karel Blažek, Petr Šafář, Pavel 
Popela, Antonín Koci a moje maličkost 
v roli zásobovacího vozu, morální pod-
pory, převozu bagáže – takového ma-
lého velkého safety caru. Pro první den 
byl vytyčen cíl Čáslav, trasa dlouhá 183 
km: Telnice–Jinačovice–Kuřim–Nedvě-
dice–Nové Město na Moravě–Hlinsko–
Čáslav. V Novém Městě na Moravě jsme 
vystoupali do nejvyššího bodu naší ces-
ty, a to do 739 m. n. m. Krásné slunečné 
počasí dosahující tropických teplot vy-
střídaly dvě silné bouřky, což pro kluky 
znamenalo nemálo nepříjemností, ale 
i přes mokré oblečení a nepřízeň počasí 
se pokračovalo dál. 

Náročnou cestu jsme zakončili v uby-
tovně naší armády, kde se o  nás po-
starali vskutku královsky. Čekali na nás 
čisté, měkké postele, sprcha a  zaslou-
žená večeře, na kterou jsme se na do-
poručení odebrali do hospůdky U pivo-
varu. Po rozebrání velmi náročné trasy 
a  naplánování druhého dne k  mému 
úžasu všichni sportovci po nelehkém 

sportovním výkonu spořádali velmi 
lehko a snadno 300gramový steak, a to 
s takovou rychlostí, že pobavili i místní 
osazenstvo, a naší typickou moravskou 
mluvou jsme byli přiřazeni k  Ostravá-
kům. Nu což, v Čáslavi asi moc Moravá-
ků neznají, vlastně teď už ano.

Druhý den, 6. července, jsme se po 
společné snídani opět postavili na 
pomyslný start další etapy, unavení, 
vyčerpaní, ale s  vírou, že dojedeme. 

Před sebou jsme měli 200 km: Čáslav–
Kostomlaty nad Labem–Lysá nad La-
bem–Brandýs nad Labem–Mělník–Tel-
nice. Měli jsme za to, že dnes to bude 
pohoda, většina trati vede rovinatým 
terénem. Jak jsme se ale mýlili! Bohužel 
se proti nám spolčily všechny přírodní 
živly. Silný vítr mi mával s autem jak nic, 
déšť nás provázel skoro celou cestu, ale 
kluci bojovali. Udržet řidítka proti silné-
mu větru bylo stále těžší a těžší, ale klu-
ci stále bojovali. Nejednou se klukům 
honilo v mysli, proč jsme vlastně tady, 
co to má vlastně za smysl. Důvodem 
nebylo fyzické vyčerpání, to jen psychi-
ka začala stávkovat. Pokud si psychika 
postaví hlavu, nic s tím neuděláte, ona 
je ta, co všechno řídí. Buď vám pomáhá 

  TENNESSEE CHALLENGE CUP 2016

  CYKLISTICKÁ TOUR Z TELNICE DO TELNICE



Telnický zpravodaj – srpen 2016Sport44

K  prvnímu prázdninovému víkendu 
už neodmyslitelně patří turnaj dvojic 
v  Pétanque. Tato hra je vhodná pro 
hráče všech věkových skupin a  vždy 
nastolí tu správnou prázdninovou at-
mosféru, protože si ji můžeme zahrát 
kdekoli na dovolené. V  sobotu 2. čer-
vence se na školním pétanquovém 
hřišti sešlo 14 dvojic, aby změřily své 
síly. Hrálo se do 11 bodů v  každé hře 
ve třech kolech. Bodování probíhalo 
švýcarským systémem, takže do po-
slední hry nebylo rozhodnuto o pořadí 
týmů. Dokonce muselo dojít ke dvěma 
rozstřelům, tak byly týmy vyrovnané. 
Letošní ročník vyhráli Jitka a  Jaromír 
Popelovi, druhé místo obsadili Michal 
a Jiří Sobotkovi a třetí Pavlína a Marian 
Michellerovi. Během odpoledne bylo 
pro všechny účastníky připraveno ob-
čerstvení a na závěr výhry, které jsme 
při společném posezení také ochutna-
li. Doufám, že si všichni užili pohodové 

letní odpoledne, dobře se pobavili a už 
se těší na příští ročník. Děkuji všem za 
pomoc při organizaci, obci Telnice, 

panu Popelovi a  panu Sobotkovi za 
ceny, které na tento turnaj věnovali. 

Leona Bímová

hledat motivaci, nebo vás zlomí. Tohle 
neplatí jen pro závod, ale i pro nemoc 
nebo pracovní či jiné zatížení. Je ob-
rovský rozdíl, pokud věříte, že to, co 
děláte, má efekt a  smysl, anebo cítíte, 
že je to úplně zbytečné. Dojedeme! Ne-
záleží na tom jak a kdy – dojet do cíle 
je to jediné, na čem záleží. I přes to, že 
máte před sebou dalších bezmála 200 
km, přírodní živly se spikly proti všemu 
a všem. I přes to, že vás zadek neuvěři-
telně bolí, cítíte každý sval, i  ty, o kte-

rých jsme neměli tušení, že existují. 
Dojedeme! 

A dojeli jsme! 390 km v  nohou bě-
hem dvou dnů, 40stupňové vedro, dvě 
bouřky, ochlazení o 25 stupňů, vítr, který 
mával i s autem, natož s kolem, celkové 
stoupání 3 737 m, klesání 3 527 m, fyzic-
ká bolest, souboj vlastní vůle nevzdat, 
ale i smích a radost z toho, že jsme to do-
kázali. Nikdo nebyl první ani poslední. 
Nikdo nebyl vítěz ani poražený, přes-
to všechno jsme všichni vyhráli.

 V cíli naší tour, v severočeské Telnici, 
se o nás krásně postarali, v čele se sta-
rostou Honzou Doubravou. Moc děku-
jeme!  Zdeňka Šafářová

 
Dovětek starosty obce: Děkuji Zdeňce Ša-
fářové, která mne ochotně a  bleskově za-
stoupila při řízení safety caru, a tak nako-
nec má nemoc neohrozila zdar této mimo-
řádné akce. Děkuji také všem cyklistům za 
skvělou reprezentaci a  kolegům ze sever-
ních Čech za tradičně přátelské přivítání.

   TURNAJ  
V PÉTANQUE

Ve středu před hody jsme si naposle-
dy protáhli tělo v naší sokolovně. Vzpo-
mněli jsme již zemřelou sestru MUDr. 

Jarmilu Matějkovou, která toto cvičení 
zavedla a  která by se v  květnu dožila 
90 roků. Po cvičení jsme v  hospůdce 

na sokolovně poseděli, popovídali, ob-
čerstvili se, popřáli si pěkné letní dny 
a rozešli se s přáním, ať se ve zdraví po 
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prázdninách zase sejdeme ve cvičení. 
Jako vždy každou středu v  18 hodin 
v sokolovně. Dík si zaslouží naše cviči-
telky sestra Jana Kocmundová a Milu-
ška Roblíková. Kdo máte chuť, přijďte 
mezi nás. 

Při posezení v hospůdce, když se za-
díváme ať již směrem k parketu, nebo 
k  hřišti, uvědomíme si, jak nádherný 
areál v krásné zeleni to je. A je k dispo-
zici pro všechny spoluobčany. Ne všu-
de to tak je. Např. v  Sokolnicích nebo 

v Újezdu u Brna si svůj areál zamykají 
a mají ho k dispozici jen členové s ve-
doucím oddílu. Važme si toho, neničme 
a udržujme. Nazdar!

Eva Kořalníková, 
TJ Sokol Telnice

120 let může být jeden dlouhý lidský 
život. Může znamenat také pět genera-
cí naplněných těmi nejkrásnějšími činy. 
A  tak je tomu v  Židlochovicích (župa 
Jana Máchala), kde si připomínají 120 
let od založení sokolské jednoty. Po de-
setileté odmlce se místní sokolové roz-
hodli oslavit výročí veřejným vystou-
pením. Jak se sluší, pozvali na oslavu 
i dobré sousedy. Tedy i nás z župy Jin-
dry Vaníčka. V sobotu 18. června dopo-
ledne proběhly zkoušky a secvičné na 
místním fotbalovém hřišti. Velmi od-
povědná byla secvičná skladby Sportuj 
s  námi ještě před stadionem na škol-
ním hřišti. Naprosto nový celek zvládl 
choreografii bravurně a  potěšil nejen 
cvičence, ale i  autory skladby, Petra 
a Zdenu Šafářovy ze Sokola Telnice. Je 
všeobecně známo, že při secvičných 
probíhají krásná setkání a  milé rozho-
vory. Nejinak tomu bylo i tentokrát. 

Odpolední program začal průvodem 
z  náměstí, kde zrovna probíhaly far-

mářské trhy, za nutné asistence místní 
policie. Po seřazení na hřišti za zvuku 
fanfár a státní hymny byly vztyčeny vlaj-
ky. Starosta města přispěl sympatickou 
myšlenkou a  činem, hodným tohoto 
výročí: přijel na kole. V deseti skladbách 
se představilo na 200 cvičících, kteří ne-
jen, že zvládli své skladby, ale odcházeli 
s  úsměvy na tvářích. Vystoupení byla 
odměňována upřímným potleskem bo-
hužel málo početné divácké kulisy. Při 
snímání vlajek hudba hrála Naši Moravu. 

Co říci závěrem? Celý den nám přá-
lo počasí a sluníčko se jen smálo. Sluší 
se poděkovat pořadatelům za pozvání 

a  péči o  nás. I  v  skromných podmín-
kách udělali mnoho, abychom se cí-
tili co nejlépe. Opět se ukázala stará 
pravda, že nejsou nutné bombastické 
a nákladné akce, stačí jen zorganizovat 
a my sokolové se rádi zúčastníme. Evo-
kuje mi to srovnání s  dobrým řeznic-
tvím. Pokud je dobré a poctivé, nemusí 
být na hlavní třídě a lidé si k němu ces-
tu najdou. A tak nám všem přeji hodně 
takových akcí a setkání, aby měl Sokol 
proč žít.

Jiří Netolický, 
svobodný pán na Telnickém mlýně, 

TJ Sokol Telnice

  SOKOL ŽIDLOCHOVICE SLAVIL – BYLI JSME PŘI TOM

• 

Dostal se nám do ruky velmi zajímavý 
dopis, který adresoval neznámý občan 
naší obci a  který byl otištěn  10. března 
1891 v novinách Moravská orlice, což byl 
nejstarší česky psaný deník na Moravě.

Z  Brna do Telnice a  Podolí. (Panu 
předsedovi okr. výboru silničního pro 
venkovský okres na uváženou.) Chce-li 
někdo z  Telnice na nádraží sokolnické, 
musí jíti aneb jeti cestou polní „za koste-
lem“. Jest to cesta úplně soukromá a jest 
toliko dobrá vůle občanů telnických, že 
tamtudy přechod dovolují. Ale jest to 
také hrozná cesta v tomto počasí! I mně 
nešťastnému ubožáku bylo onehdy cos 
činiti v Sokolnicích, Telnici a v nejbližších 
osadách na okr. klobouckém a židlocho-
vickém. Zpět – abych nezmeškal – bylo 
mi jíti uvedenou cestou. Ale věřte mi 
nebo nevěřte, ale co živ budu, na tu ces-
tu nezapomenu s hrůzou a bázní. Jakž by 
ne, vždyť mi šlo o život! Až do třetiny ces-
ty jsem doufal – ale v druhé třetině jsem 

již zoufal. Co činiti? Kupředu jsem nemo-
hl – neboť se šklebila propast –, dozadu 
také ne – vždyť tu otvíralo na mě svůj 
jícen celé peklo bláta. Co se tak rozmýš-
lím, co mi jest činiti – píská v stanici vlak 
– a já teprve v polovici cesty. V zoufalství 
vytahuji nohy – ale běda – jedna bota 
zůstala mi vězet v  blátě a  teď prosím ji 
hledejte. Hledal jsem ji – ale jak jsem 
se shýbal, vypadl mi zpod ruky balíček, 
v němž jsem měl několik čistých nákrční-
ků a nových kravat. Rozlétly se po blátě 
– kdo chce, ať mi je chytá – já jsem pro ně 
už nelezl. Tu opravdu byl jsem již na po-
kraji zoufalství. Vzchopil jsem se a maje 
nalezenou botu v ruce, s největším sebe-
zapřením dostal jsem se na nádraží, kdež 
jsem musel čekati od ½ 6 hod. do ½ 10 
večer. No, aspoň jsem si dal za to boty 
umýti! – ale jsou zničeny. Nic jiného jsem 
si nepřál než aby mě v  tu chvíli, když 
jsem došel na nádraží, viděl ctěný pan 
předseda okresního silničního výboru 
brněnského, jež má – tuším – svoje síd-

lo v Podolí. Jsem si jist, že buď by mi mé 
boty, moje nákrčníky a kravaty nahradil, 
aneb by poručil, aby hned z jara stavěla 
se tam silnice. – Toto se mi skutečně při-
hodilo, ale mluvme o té věci s rozumem 
chladným. – Nádraží sokolnické jest ve-
lice důležitým bodem na trati severní 
dráhy. Neboť do Sokolnic jde veškerá do-
prava osobní a nákladní nejen z Telnice, 
Sokolnic, Oujezda, nýbrž i  z  mnohých, 
ba přemnohých obcí v okrese židlocho-
vickém a  klobouckém. O  stavbu silnice 
se již dlouho jednalo, a  to netoliko na 
obci, nýbrž i  četné průmyslové závody 
nabízely pomoci hmotné. Jenom slavná 
severní dráha, že ne. Zkrátka: z té příčiny, 
že soukromá cesta „za kostelem“ je důle-
žitou cestou pro obchod a průmysl z okr. 
židlochovického a  klobouckého a  z  pří-
činy, že občané telničtí každým rokem 
na polích velikých škod utrpí, any jim 
povozy, vyhýbajíce se, velikých škod uči-
ní, jest nutno, aby z Telnice byla vedena 
silnice k  nádraží sokolnickému. Miliony 
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by to nestálo; byla by ta cesta dlouhá ani 
ne celý kilometr. Staví-li se úpravné sil-
nice a nákladné mosty u Bílovic, Obřan, 
Adamova, proč nevyhovíte spravedlivé-
mu požadavku občanů telnických – ob-
zvláště když máte zajištěnou podporu 
cizích okresů? Či dík a uznání Telnických 
nemá do sebe té ceny, co díky občanů 
obřanských, bílovických atd.? Či snad 
Telnice silniční přirážky neplatí? – Jest 
to zlé. Namáhaly se sice obce Sokolnice 

a Telnice a tušíme, že Tuřany, aby dostal 
se do silničního výboru zástupce z  ně-
kterých těchto 3  obcí. Volili p. Frt. Dvo-
řáka, zasloužilého starostu v Sokolnicích. 
Ale neprorazili s ním. Jest to ku podivu! 
České obce většinou velikou, a  přece 
volily téměř vesměs na komando vel-
kého Pan-germána ze Šlapanic. Myslím, 
že pan Tanschinsky Slovanem není. Ten 
kandidáty upekl a jak chtěl, tak se stalo. 
Nemajíce tedy ty obce zástupce ve výbo-

ru silničním ze svého středu, nemají ani 
bezprostřední podpory. Ale snad si toho 
dopisu povšimne pan předseda v Podolí 
a bude o možnosti té silničky uvažovat. 
A půjdu-li kdy zase z Telnice na sokolnic-
ké nádraží, což dříve nebude až za dvě 
léta, snad kráčeti již budu po pěkné sil-
nici, jsa bez obavy, že zmeškám vlak, že 
ztratím botu a zkazím toaletní věci. Stav-
bě brzké oné silnice volám hlučné „Na 
zdar!“  -ff-

Lavrentij Kundra, narozen 1. 9. 1920, Iza 
– okr. Chust, Podkarpatská oblast (nyní 
Zakarpatská oblast, Ukrajina), otec Ště-
pán, matka Anna, sourozenci: Vasil, Di-
mitri (padl v únoru 1945, pohřben u Ka-
liningradu), Marie, Polana, Ivan. Vzdělání 
získal základní, potom pomáhal se svými 
sourozenci rodičům, kteří byli stř. sedláky, 
v hospodářství. Na podzim 1940 se roz-
hodl se svými kamarády odejít bojovat. 
Na hranicích Sovětského svazu je chytili 
a následoval Gulag na Sibiři – 2 roky. Při 
formování dalšího praporu tehdejšího 
plukovníka Ludvíka Svobody v Buzuluku 
se také přihlásil. Nebylo jiného výcho-
diska, z Gulagu by se již nedostal. Raději 
volil „čest padnout v boji“. V Buzuluku byl 
od 1. února 1943 zařazen do 1. brigády 
1. pěší roty 2. praporu. Následoval rychlý 
vojenský výcvik v Hovochopersku. První 

bojový křest přišel v bitvě o město Kyjev 
na podzim roku 1943. Následovaly boje 
o  Rudu, Vasilkovak, Havrylovky, Bílou 
Cerekev a další místa na území Ukrajiny. 
Pokračoval přes Karpaty, Duklu až do 
Liptovského Mikuláše, kde byl raněn do 
nohy (asi srpen 1944). Tím bojování skon-
čilo, následovalo léčení v nemocnicích.

V květnu 1945 byl propuštěn z česko-
slovenského zahraničního vojska. Dosá-
hl hodnosti desátníka. Obdržel celkem 
6  medailí: Za zásluhy ČSR, Za vítězství 
nad Německem, Československá armáda 
v zahraničí, Za chrabrost a dvě nejcenněj-
ší: Válečný kříž a „Dukelskou“. Od 6. listo-
padu 1945 se stal občanem Českosloven-
ské republiky – opční prohlášení. V  září 
1950 se oženil s  Miladou Popelovou 
(*1926) z Telnice u  Brna. V  roce 1951 se 
jim narodila dcera Miluše (nyní Vachalo-

vá). Pracoval jako závozník a později jako 
závodní stráž u Průmstavu Brno. Asi 10 
let před odchodem do důchodu v  roce 
1975 působil na vojenské akademii 
v Brně v řadě závodní stráže. Zálibou mu 
byla zahrádka, papoušci, zprávy z celého 
světa a  filmy s  válečnou tématikou. Ze-
mřel náhle 6. července 2001 v Brně, kde 
žil. Je pohřben se svou manželkou Mila-
dou, spolu s vnučkou Romankou a zetěm 
Miloslavem v rodinném hrobě své dcery 
Miluše Vachalové v  Telnici u  Brna. Čest 
všem, co již nežijí!

P. S. Tento článek byl sepsán na přání 
telnického rodáka, pana Ladislava Kořal-
níka, který se věnuje historickým záleži-
tostem a  moje maminka byla jeho sest-
řenice. 

Miluše Vachalová, dcera  
(Šlapanice, předtím 34 let občanka Telnice)

  ŽIVOTOPIS MÉHO TATÍNKA LAVRENTIJE KUNDRY

TELNICKÉ AKCE V ZÁŘÍ A ŘÍJNU 2016
DATUM NÁZEV AKTIVITY POŘADATEL MÍSTO

2.–4. září Zájezd na Králický Sněžník Zdeněk Kubíček Králický Sněžník

3. září Celodenní zájezd do Cífera Obec Telnice Cífer (SK)

13. září Pravidelné setkání KLAS KLAS Telnice Klubovna v Šatlavě

17. září Tenisový turnaj ve čtyřhře Zdeněk Kubíček Tenisové kurty

17. září Stavba sportovní haly Obec Telnice Házenkářské hřiště

17. září Historický jarmark a vinobraní Orel jednota Telnice Orlovna

22. září Nábor dětí do futsalového oddílu Futsalový oddíl TJ Sokol Telnice Klubovna na sokolovně

23.–25. září Jihomoravské bicyklení: Zlatým křížem Podluží Orel jednota Telnice Podluží

24. září Burza podzimního a zimního oblečení apod. TJ Sokol Telnice Sokolovna

27. září Pravidelné setkání KLAS KLAS Telnice Klubovna v Šatlavě

8. října Drakiáda Orel jednota Telnice Na Lopatě

9. října Vítání občánků Obec Telnice Obecní úřad

11. října Pravidelné setkání KLAS KLAS Telnice Klubovna v Šatlavě

15. října Sbírka použitého ošacení Sociální komise obce Telnice Garáž obecního úřadu

25. října Pravidelné setkání KLAS KLAS Telnice Klubovna v Šatlavě

29. října Halloween Party T-Parlament HD Pub

• 
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Telnické maminky 
ve spolupráci

s TJ Sokol Telnice 

pořádají

BURZU
podzimního a zimního oblečení, 
sportovních potřeb, kočárků …

v sobotu 24. 9. 2016 od 11.00 do 15.00 hod.
v sokolovně v Telnici

Příjem věcí k prodeji sobota 24. 9.  8.00–9.30 hod.
Prodej sobota 24. 9. 11.00–15.00 hod. 
Výdej neprodaných věcí a vyúčtování sobota 24. 9. 18.00–19.00 hod.

PRO PRODÁVAJÍCÍ 
Prodej probíhá pod registračními čísly, která spolu s dalšími podrobnými informacemi získáte na e-mailu: 
ivadonovalova@seznam.cz.
Každý prodávající se musí přihlásit do neděle 18. 9. 2016. Registrace po tomto datu nebudou přijímány. Žádné 
procento z prodeje, jak bývá obvyklé na jiných burzách, vybíráno nebude. Příspěvek na akci bude 1 Kč za 
1 kus oblečení. U větších věcí jako jsou kočárky, kola, lyže je to 10,- Kč za 1 věc. Výtěžek bude věnován  
TJ Sokol Telnice.

PRO NAKUPUJÍCÍ
Žádné vstupné na burzu vybíráno není. Přijďte se podívat a nakupte levně bazárkové věci pro Vaše děti. Musíte 
přijít s dětmi? Žádný problém. Po dobu Vašeho nákupu Vám děti pohlídáme v připraveném malém dětském 
koutku.

Bližší informace podá: Iva Donovalová, e-mail: ivadonovalova@seznam.cz
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do telnického futsalového oddílu
Futsalový oddíl 
TJ SOKOL TELNICE
zve všechny děti, které  
nehrají házenou 
anebo se chtějí naučit  
zacházet s fotbalovým  
míčem, na nábor 
do futsalového oddílu,  
který hraje 
juniorskou Bambini
ligu a pravidelně 
trénuje v telnické
sportovní hale.

Nábor se týká dětí, 
které absolvují 

základní školu, tedy 
ročníky narození 

od 2002 až 2010.
Sraz ve čtvrtek

22. září 2016 v 17 h.
v klubovně 

Sokola Telnice.
Je třeba, aby děti 

dorazily v doprovodu 
alespoň jednoho 

z (pra)rodičů.

Bližší informace na tel.: 728 825 645, kontaktní osoby: P. Toužín, F. Kroutil

N Á B O R   D Ě T Í

 Obec Telnice Vás srdečně zve na brigádu:

stavba sportovní haly

sobota 17. září 2016
8.00 hod.

Děkujeme všem, kteří nám přijdou se stavbou sportovní haly pomoci.
Od pondělí 19. září 2016 bude možné si sportovní halu standardně pronajímat.
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Zahájení turnaje v 8.00 hod. Startovné 250 Kč na osobu.
Max. počet hráčů: 20. Přihlášky u Zdeňka Kubíčka, tel.: 604 563 222.

Turnaj je pořádán pro místní i přespolní hráče. 
Akci finančně podpořila Obec Telnice.

v sobotu
17. září 2016
na telnických

antukových kurtech.

Srdečně vás zveme na
TENISOVÝ TURNAJ VE ČTYŘHŘE



Ministrantský tábor

Sokolský tábor

Orelský tábor

Tábor dívčí scholy

Tábor Draci z Tennessee

Dětské tábory
v létě 2016

Orelský tábor



Posouváme možnosti kolejové doPravy stále dál. tady v BRNĚ-MODŘICÍCH vyvíjíme a vyrábíme
ty nejlePší DVEŘE PRO VLAKY, TRAMVAJE A METRA DO CELÉHO SVĚTA.
děláme věci, o které se Před námi nikdo nePokusil.

Umíte řemeslo? Chcete odvádět skvělou práci? 
Máte odvahu dělat nové věci?

Zavolejte:

Tel.: 724 140 140
Podívejte se na:

www.hrdinouvife.cz

Říkejte šéfovi,
co si myslíte

Postaráme se o vás a získáte cenná privilegia:
• Vyděláte si víc než jinde. I začínající operátor montáže má v IFE 20 000 Kč měsíčně.
• Zdarma vás budeme vozit autobusem do práce, zaplatíme polovinu každého oběda, vypereme vám pracovní oblečení.
• Můžete říkat napřímo, co si myslíte. Názory zaměstnanců nás totiž opravdu zajímají.
• V práci budete mezi svými. U nás drží lidé při sobě a tvoří skvělou partu.

Pracujte s hrdiny, kteří jednají narovinu

Roman Trněný
hrdina operátor
montáže


